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D en  22. Marts 1884 stiftede en Kreds af københavnske Hotel
værter en Forening ved Navn »Hotelværtforeningen i København«. 
Denne Forening sammensluttedes senere med den tre Aar yngre 
»Restauratørforeningen i København« under Fællesnavnet

H O TELVÆ RT- OG RESTAU RATØRFOREN IN GEN  

I KØRENHAVN,

der saaledes fejrer sit 50 Aars Jubilæum den 22. Marts i Aar.
Medens der for ovennævnte Hotelværtforening ikke tindes noget 

Arkiv til Belysning af denne Forenings Virksom bed forinden Sam
menslutningen, foreligger der for Restauratørforeningens Vedkom 
mende et rigt Materiale i Form af Forhandlingsprotokoller og Kor
respondancer, som jeg har haft Lejlighed til at gennemlæse. — —

Mand og Mand imellem havde Indehaverne af de større køben
havnske Restauranter længe talt om  at skabe en Organisation til 
Varetagelse af deres fælles Interesser, og da man fra Drøftelser gik 
over til Handling og i den Anledning indvarslede til et Møde, stillede 
de indbudte Restauratører fuldtalligt og stiftede den Forening, der 
straks skulde indtage en Førerstilling, og som i Aarenes Løb samlede 
de betydeligste Etablissementer indenfor sine Rammer.

Mødet fandt Sted i Blancs Lokaler den 17. December 1887, og 
Foreningens Stiftelse refereres i Forhandlingsprotokollen med følgende 
faa Ord:

»Aar 1887, den 17. December, stiftedes Restauratørforeningen i 
København.«

Da forlængst afdøde Kammerraad Carl Wivel var at betragte som 
Foreningens egentlige Stiller, ønskede man allerede da at faa ham til 
Formand, men af Grunde, som jeg ikke kender, foretrak han at nøjes 
med Næstformandspladsen, og den første Bestyrelse fik herefter føl
gende Sammensætning:



S. Simon, Formand,
Carl Wivel, Næstformand,
J. Kiicher, Kasserer,
Carl Neiiendam,
Vilh. Ni mb, Sekretær.

Der var Opgaver nok at tage fat paa, og det var derfor alt andet 
end Sinecureposter, som d ’Herrer gik ind til ved at modtage Man
dater som Bestyrelsesmedlemmer.

Under Foreningens Tilblivelse havde Wivel forøvrigt en udmær
ket Støtte i Kollegerne Anders Christensen og Frederik Nielsen, hvoraf 
førstnævnte residerede i Langelinie Pavillon, medens sidstnævnte var 
Indehaver af det i sin Tid landskendte Madsted »Bræddehytten«.

Den nystiftede Forenings Bestyrelse kastede sig energisk ud i 
Arbejdet, og allerede i Foreningens første Leveaar bekæmpede man 
med Held den Konkurrence, som truede Restauratørerne, dels fra 
Bryggeriernes Side og dels fra Konditorernes Side, for førstnævntes 
Vedkom m ende gennem Etablering af de saakaldte Ølhaller, og for 
Konditorernes Vedkom m ende gennem deres ulovlige Servering af 
varm Mad.

Foruden at have optaget Kampen mod disse Uregelmæssigheder 
udgav og distribuerede Bestyrelsen en Pjece om Beværterforholdene, 
ligesom den tog virksom  Del i Forberedelserne til Som m eren 1888’s 
store Begivenhed: Udstillingen. Som Foreningens Repræsentant var 
Formanden f. Fks. Medlem af Stipendieforeningen, og paa Bestyrel
sens Initiativ indsamledes et betydeligt Beløb til Reklamering i Ind- 
og Udland.

Endelig bør det bemærkes, at man allerede den Gang havde sin 
Opmærksomhed henvendt paa det ønskelige i at faa en Restauratør 
sat ind i Borgerrepræsentationen.

Efter et ret bevæget Debutaar fandt den første Generalforsamling 
Sted den 16. Januar 1889 og fortsattes den 30. s. M.

Ved denne Lejlighed vedtoges det bl. a. at forhøje Medlemskon
tingentet.

Og i Stedet for Restauratør Vilh. Nimb, der fratraadte, valgtes 
Restauratør Edvard Svendsen til Medlem af Bestyrelsen.



For at lette Oversigten vil jeg nu tillade mig at gaa frem paa 
den Maade, at jeg  i kronologisk Orden fra ordinær Generalforsam
ling til ordinær Generalforsamling objektivt refererer de væsentligste 
Begivenheder, som har fundet Sted i de forløbne 50 Aar.

En Aktion, som allerede var indledet Aaret i forvejen m od de 
Gæstgivere, der drev ulovlig Restaurationsvirksomhed, fortsattes, lige
som man henledte rette Vedkom m endes Opmærksomhed paa den

utilladelige Servering, som uden Borgerskab eller anden Adkomst 
fandt Sted i adskillige Pensionater.

Driften af Etablissementet »National«, der ikke var ordnet med 
Lovens Forskrifter for Øje, gav ogsaa Bestyrelsen en Del Arbejde.

lindvidere fik Formanden Bemyndigelse til at slutte sig til den 
Bevægelse, der var fremme til Fordel for en Revision af Nærings
loven, og til at indtræde i det Udvalg, som Beværterkorporationen i 
den Anledning havde nedsat.

Og i en bevæget Valgkampagne forud for Borgerrepræsentant- 
valgene var Formanden stærkt engageret.

Den ord. Generalforsamling, der fandt Sted den 29. Februar, var 
uden særlig Interesse.

1889—1890.



1890— 91.

I Anledning af forannævnte Revision af Næringsloven havde For
manden Audiens hos Indenrigsministeren for om  muligt at opnaa, 
at en Restauratør maatte faa Sæde i den Kom m ission, som maatte 
blive udmeldt.

Ministeren var særdeles im ødekom m ende og lovede at tage F or
eningens Andragende under velvillig Overvejelse, men om  det blev 
til andet og mere oplyses ikke.

Da der var Tale om  en Ølskat, vedtog man at lienvende sig til 
Formanden for det af Rigsdagen nedsatte Udvalg.

Ft Forslag om  at antage en juridisk Konsulent forkastedes.
Aarlig Generalforsamling afholdtes den 17. Marts, og ved denne 

Lejlighed genvalgtes Bestyrelsesmedlemmerne Wivel og Edvard  
Svendsen.

Dels af Pladshensyn og dels for ikke at virke altfor trættende 
medtager jeg  ikke, heller ikke senere, Valgene af Bestyrelses-Supple
anter, Revisorer, Revisor-Suppleanter o. s. v., med mindre der er særlig 
Grund til at fravige denne Regel.

1891—92.

Kfter i nogen Tid at have haft sin Opmærksomhed henvendt paa 
det ønskelige i en Forhøjelse af Priserne paa 01 og Sm ørrebrød, ind
varslede Bestyrelsen til et M edlemsmøde, hvortil forskellige endnu 
udenfor Foreningen staaende Kolleger blev indbudt.

Det vedtoges at forhøje Ølpriserne med 2 Øre, hvorim od man 
ikke vilde gaa med til en Forhøjelse af Smørrebrødspriserne.

Et ved samme Lejlighed fremført Forslag om  en fast ensartet 
Diner-Pris forkastedes.

Da den ordinære Generalforsamling, der afholdtes den 29. Januar, 
ikke var beslutningsdygtig, indkaldtes der til en ekstraord. General
forsamling den 9. Februar. Ved denne Lejlighed valgtes Den kgl. 
Skydebanes daværende Restauratør, Kammerraad Chr. Hansen, til 
Foreningens Form and i Stedet for Restauratør Simon , der ønskede 
at fra træde.

Det vedtoges at skænke Restauratør Simon en Erindringsgave 
som Paaskønnelse for hans store Arbejde i Standens Interesse.
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Det var ikke alene udadtil, men ogsaa indadtil, at Bestyrelsen 
havde sine Jern i Ilden, og man glemte ikke, at den første Betingelse 
for med Kraft at kunne skabe Respekt for sin Forening er, at alle 
Kolleger staar som M edlemmer af den.

Paa et Bestyrelsesmøde om Efteraaret besluttede man derfor at 
udsende et Cirkulære til de Restauratører, som endnu ikke havde 
indmeldt sig, et Opraab som forøvrigt bar god Frugt.

1892—93.

Kam m crraad Carl W ivhi.. Fliv. H of hotelejer Carl N kiikndam .
M. af D., Dbm. p. p. H. af I).. Dbm. p. p.

Foreningens afdøde Æ res-Form æ nd.

Da den i sin Tid populære Kammerraad Ginneriip samme Ffter- 
aar fejrede sit 50 Aars Borgerjubilæum, overrakte Foreningen ham 
en Hædersgave.

Paa den ordinære Generalforsamling, der fandt Sted den 23. Ja
nuar, blev Restauratør Ferd. Bock valgt ind i Bestyrelsen i Stedet for 
Restauratør Kett, der havde frabedt sig Genvalg.

1893—94-.

A f forskellige Grunde havde man ønsket at ændre Foreningens 
oprindelige Love, og paa en den (i. Februar 1893 afholdt ekstraord.
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Generalforsamling vedtoges de af Bestyrelsen foreslaaede Æ ndringer, 
der i det væsentligste bestod i:

at Kontingentet forhøjedes til 12 Kr. om  Aaret,
at Foreningens Kapital, saa snart den havde naaet 10.000 Kroner, 

skulde anvendes til Erhvervelse af en Ejendom , hvori Foreningens 
trængende M edlemmer eller Enker kunde ho, enten gratis eller mod 
en ringe Leje,

at afholde et maanedligt M edlemsmøde i Vintermaanederne.

Etablissementet »N ationaks Lejemaal var atter blevet aktuelt, (>g 
Form anden havde i den Anledning flere Konferencer med den da
værende Borgmester Hansen og med Ejeren af Stridens Æ ble, Brygger 
Carl Jacobsen.

Da saavel Borgmesteren som Brygger Jacobsen var særdeles 
im ødekom m ende —  sidstnævnte erklærede, at han selv misbilligede 
den Maade, hvorpaa »National« var udlejet — havde man Grund til 
at vente, at Forholdene paa det om tum lede Etablissement vilde blive 
ordnede til alle Parters Tilfredshed.

I Anledning af den tidligere omtalte Revision af Næringsloven 
vedtog man at udgive en Pjece med Uddrag af de forskellige Para
graffer vedrørende Beværterfaget. Dette blev dog ikke til noget. F or
handlingsprotokollen oplyser, at Sagen strandede paa Presseloven.

I Stedet for nedsatte man et 6-Mands Udvalg med den Opgave 
at udarbejde en Betænkning, hvoraf et Eksemplar skulde fremsendes 
til Indenrigsministeren og til hver Rigsdagsmand, saa snart Nærings
loven kom  for i Tinget.

Jeg kan oplyse, at Betænkningen blev enstemmig vedtaget paa 
et M edlemsmøde, og jeg kan ligeledes oplyse, at Lovgivningsmagten 
tog et ikke ringe Hensyn til de i samme fremførte Argumenter.

Dette Aar, der havde været ret bevæget, sluttede med den ord. 
Generalforsamling den 20. Januar, hvor Formanden, Carl Neiiendam  
og Ferd. Bock genvalgtes.

1894— 95.

Paa et Fællesmøde med Bestyrelsen for Beværterkorporationen 
vedtog man at indgaa med et Andragende til Magistraten i Anledning 
af, at liere Forretninger førtes som Restaurationer, uden lovlig Ad
komst.
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Den 20. Juli indtraf Formandens Sølvbryllup, i hvilken Anled
ning Foreningen overrakte Sølvbrudeparret et oldnordisk Drikkehorn.

Den 21. August kvitterede Formanden for Opmærksomheden ved 
at indbyde Foreningens Medlemmer til en Fest paa Den kgl. Skyde
bane og skænkede ved denne Lejlighed 1000 Kroner til et eventuelt 
Hjem for trængende Restauratører og deres Enker.

I November Maaned afholdtes et Møde sammen med Værtshus-

Kammerraad Chr. Hansen, f  1908.
F o ren in g en s  første  Æ re sm ed lem .

holderkorporationen, Centralforeningen af Beværtere, Ølhandlerfore- 
ningerne, Hotelværtforeningen i København og Restauratørforeningen 
i Nordre Birk for at tage Stilling til den forhøjede Ølskat. Et paa 
Mødet nedsat Udvalg blev modtaget af Indenrigsministeren, Finans
ministeren og Tingenes Formænd. Om Resultatet af disse Henven
delser oplyses intet.

Den ord. Generalforsamling fandt Sted den 30. Januar, og her 
fremkom for første Gang Tanken om en Sammenslutning med Ho
telværtforeningen. Af Frygt for, at de to Foreningers Interesser skulde 
kollidere, Vandt Tanken imidlertid ikke Fodfæste, men Bestyrelsen 
vilde dog tage Spørgsmaalet under nærmere Overvejelse.

I et Punkt var man enige: der kunde kun blive Tale om at op
tage Hotelejere og Hotelforpagtere.

13



Paa en Skrivelse fra »Skandinavisk Kellnerforening« angaaende 
Engageringsforholdene vedtoges det at svare, at saalænge Foreningen 
ikke fordrede 3 Aars Uddannelse af sine Medlemmer, kunde Restau
ratørforeningen ikke indlade sig paa at afslutte nogen Overenskomst 
i den antydede Retning.

1895— 96.

Tyendeforholdet, der den Dag i Dag langtfra er ideelt, gav ofte An
ledning til Bryderier, idet upaalidelige Folk Gang paa Gang satte Prin
cipalerne i den pinligste Forlegenhed og paaførte dem utaalelige Tab.

Det var derfor ganske naturligt, at man ønskede en Ændring i 
disse Tilstande, og efter forudgaaende Forhandlinger med Hotelvært- 
foreningen og Restauratørforeningen i Nordre Birk indførte man for
søgsvis en Blanket, paa hvilken Principalen skulde anføre, hvor lang 
Tid Tyendet havde været beskæftiget hos ham, og som den Plads
søgende skulde forevise.

Ogsaa Generalforsamlingen, der afholdtes den 22. Januar, stod i 
Tyendeforholdets Tegn.

Formanden ansaa en Kontrolbog for ønskelig, medens det fra 
anden Side hævdedes, at Skudsmaalsbogen ydede Beskyttelse nok. 
Blot skulde den selvfølgelig afkræves Tyendet.

Resultatet blev, at Jomfruer, Kokke, Piger og Karle fra 1. April 
1896 skulde forelægge Skudsmaalsbog for at blive antaget i Restau
ratørforeningens Medlemmers Tjeneste.

Som man senere vil se, fik Bestemmelsen ingen praktisk Betydning.
Da der under Fællesspisningen efter Generalforsamlingen ytredes 

det Ønske, at Foreningen paa sin 10-aarige Fødselsdag maatte kunne 
opvise en Kassebeholdning paa 10.000 Kroner, tegnede forskellige 
Medlemmer sig straks for ialt 3000 Kroner.

Offervilligheden gaar i det hele taget som en rød Snor gennem 
hele Foreningens Historie.

1896-97.

Næringsloven var stadig aktuel, og Ølskatten var ligeledes et 
brændende Spørgsmaal, som i høj Grad optog Sindene.

Hvad det første angaar sluttede man sig til det af Centralfore
ningen til Regeringen indgivne Andragende, og med Hensyn til 01-
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skatten indsendte man en Ansøgning til Rigsdagen gaaende ud paa 
at faa Forhøjelsen udsat, eventuelt annulleret.

Den ord. Generalforsamling afholdtes den 25. Januar.
Efter Regnskabets Vedtagelse og efter at et Personskifte havde 

fundet Sted — Restauratør N. P. Jensen valgtes ind i Restyrelsen i 
Stedet for Restauratør Edvard Svendsen, som af Helbredshensyn øn
skede at træde tilbage — gik man over til nedenstaaende vigtige 
Punkt paa Dagsordenen:

Direktør Aage A. Christensen 
Foreningens Æresmedlem.

»Bestyrelsen foreslaar at optage Kolleger, der driver Restaura
tionsnæring i Forbindelse med Hoteldrift«.

Formanden anbefalede Forslaget, der ligeledes støttedes af Re
stauratør Christensen, »Esplanaden«, medens Restauratørerne Fabri- 
cius, Nørskov-Jensen og Petersen, Kafé van Zaandt, opponerede.

Resultatet blev, at Bestyrelsen tog sit Forslag tilbage for foreløbig 
at lægge det til Side.

Forinden Generalforsamlingen sluttedes, meddelte Formanden, 
at ban i sin egen Forretning havde forsøgt en praktisk Løsning af 
Tyendespørgsmaalet, idet han tilføjede, at det ikke lod sig ordne paa 
Basis af den paa forrige Generalforsamling vedtagne Bestemmelse. 
Forskellige Autoriteter havde f. Eks. erklæret, at. det overordnede
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Tyende, saasom Kasserersker, Kogejomfruer, Smørrebrødsjomfruer og 
Kokke, overhovedet ikke behøvede Skudsmaalshog.

Inden jeg gaar over til næste Aar skal jeg bemærke, at man un
der Oplæsningen af Regnskabet opdagede, at Foreningens Udgifter 
saa at sige var svundne ind til intet, en Kendsgerning, der laa i, at 
Bestyrelsen afholdt de fleste af dem.

1897— 98.

Paa en ekstraord. Generalforsamling den 7. Juli 1897 nedsattes et 
Byggeudvalg bestaaende af Restauratørerne Fr. Nielsen og Fabricius, 
samt Formanden og Bestyrelsesmedlemmerne Wivel og Neiiendam.

I Anledning af »Gamle Carlsberg«s 50 Aars Jubilæum overrakte 
Bestyrelsen Bryggeriet en i en elegant Mappe indlagt Adresse med 
Tak for de mange Aars behagelige Forretningsforbindelse, og fra 
Bryggeriets højhjertede E jer havde Foreningen den Glæde at mod
tage følgende Skrivelse, som blev overrakt Formanden under en paa 
Bryggeriet afholdt storsiaaet Fest, i hvilken over 2000 Mennesker 
deltog.

Til
Res ta u ra tør fo reni n ge n.

I Anledning af Gamle Carlsbergs 50 Aars Jubilæum den 15. 
November 1897 bede vi Dem som et Udtryk for Bryggeriets 
Følelser overfor Foreningen at modtage et Beløb af 2000 Kr., 
der vil blive udbetalt paa Bryggeriets Kontor mod Forevisning 
af denne Skrivelse og mod behørig Kvittering.

Ærbødigst
sign. for J. C. Jacobsen.

Ki'ihle.

Den 17. December 1897 fejrede Foreningen sin 10-aarige Stiftel
sesdag ved en stilfuld Fest i Bestauratør Wittmacks Lokaler.

Ved Bordet kunde Kassereren berede Medlemmerne den glæde
lige Overraskelse, at Foreningen i Anledning af Fødselsdagen havde 
modtaget 1000 Kr. fra Fru Bolette Petersen, Enke efter den kendte Be
stauratør Rasmus Petersen i Tivoli, samt 1000 Kr. fra en anonym 
Giverinde.
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Det oplystes senere, at den anonyme Giverinde var Fru Neiien- 
dam, Kassererens dygtige og elskværdige Frue, der ogsaa senere saa 
ofte lagde sin Interesse for Foreningen for Dagen.

Den 25. Januar afholdtes den ord. Generalforsamling, hvor Ty
endeforholdet atter stod paa Dagsordenen, idet der forelaa en 'af 10 
Medlemmer undertegnet Skrivelse, hvori Bestyrelsen opfordredes til 
at søge Spørgsmaalel ordnet.

Formanden lovede at henvende sig til Myndighederne.
Paa denne Generalforsamling bragtes for første Gang den Tanke 

paa Bane at oprette et Engageringsbureau, uafhængigt af de bestaa- 
ende Fæstekontorer.

Forhandlingerne om dette Punkt resulterede i, at Bestyrelsen 
skulde indkalde til et Fællesmøde, hvortil Medlemmerne af Hotel
værtforeningen, Bestauratørforeningen for Nordre Birk og Beværter
korporationen ogsaa skulde indbydes.

I Aarets Løb havde Foreningen fra forskellige Medlemmer og 
Velyndere modtaget Pengegaver til el samlet Beløh af 10.000 Kroner, 
et Bevis paa den ubegrænsede Tillid, som man nærede til Foreningen 
og dens ledende Mænd.

1898— 99.

Med sædvanlig Energi tog Bestyrelsen fat paa den Opgave, som 
Generalforsamlingen havde paalagt den, nemlig den eventuelle Op
rettelse af et Engageringsbureau.

Paa det første Møde drejede Forhandlingerne sig væsentligst om, 
hvorvidt man kunde forvente Autoriteternes Tilladelse til at oprette 
et saadant Bureau. Og efter at man paa Formandens derom foretagne 
Henvendelse til den paagældende Borgmester havde faael dette Spørgs- 
maal besvaret bekræftende med det Forbehold, at der ikke afkræ
vedes Gebyr af Tyendet, kunde man paa et følgende Møde fastsætte 
Bammerne for Bureauets Etablering. Samtidigt vedtoges det at til
stille samtlige Medlemmer af de interesserede Foreninger en Opfor
dring til at indmelde sig i en Forening med Formaalet:

»Gratis Engageringsbureau for Tyende«.

Samme Opfordring tilstilledes 200 Beværtere, som ikke var Med
lemmer af nogen af de bestaaende Foreninger.
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Det er beskæmmende, at der fra samtlige Adressater kun indkom 
87 Anmodninger om Optagelse.

Paa en ekstraordinær Generalforsamling behandledes en Skrivelse 
fra de københavnske Tjenerforeninger angaaende Løntarif. Som be
kendt fandt dette Spørgsmaal først sin definitive Ordning i Efteraaret 
19 11  gennem den med Opvarter- og Tjenerforeningen oprettede Over
enskomst.

Den aarlige Generalforsamling fandt Sted den 23. Januar.
Foreningens Kassebeholdning var vokset til 14.071 Kroner, hvor

hos det konstateredes, at Udgifterne stadig var rent minimale — fordi
Bestyrelsesmedlemmerne af
holdt dem af egne Lommer.

Det interessanteste Punkt 
paa Dagsordenen var Enga
geringskontoret. — Som det 
fremgaar af det foregaaende 
havde Tanken ikke fundet 
særlig Sangbund hos de for
skellige Restauratører og Be
værtningsdrivende — fra selve 
Foreningen varder kun frem
kommet 18 Anmodninger om 
Optagelse — og liere Med

lemmer mente derfor, at man kunde betragte denne Sag som afsluttet.
Formanden ønskede dog at afvente nærmere Meddelelse fra de 

tre andre Foreninger.
Fra Byggeudvalget forelaa der Meddelelse om, at Tidspunktet 

for Ejendomskøb ikke var heldigt for Øjeblikket, hvorfor man an
befalede at stille Sagen i Bero indtil videre.

I en Skrivelse fra Restauratør Petersen (van Zaandt), bebrejdede 
han Bestyrelsen, at den optog Medlemmer, der ikke var Restauratø
rer. Generalforsamlingen tilbageviste Angrebet som uberettiget.

1899— 1900.

Dette Aar var usædvanlig roligt.
I en ny Skrivelse fra Restauratør Petersen (van Zaandt), der til

stilledes Foreningen gennem en Overretssagfører Gade, forsvarede han

CAFÉ DE LA HEINE — Lorentz Lindberg.
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sine i forrige Afsnit nævnte Beskyldninger mod Bestyrelsen. Skrivelsen 
besvaredes derhen, at man ikke indsaa, hvorfor Brevskriveren, der 
havde udmeldt sig af Foreningen, vedblivende interesserede sig for 
dens Anliggender.

Paa den ord. Generalforsamling, der fandt Sted den 29. Januar, 
drøftedes de da opdukkende Automatkaféer, idet det oplystes, at Be
værterkorporationen havde vedtaget at foranstalte undersøgt, om de 
blev drevne paa lovlig Vis, hvorom der nemlig herskede megen Tvivl. 
Generalforsamlingen bemyndigede Bestyrelsen til at undersøge dette

CAFÉ DE LA HEINE — Lorentz Lindberg.

Forhold, idet man gav den frie Hænder til at foretage, hvad den i 
saa Henseende maatte linde formaalstjenligt.

I Aarets Løb afgik nedennævnte 5 Medlemmer ved Døden: Otto 
Jensen, Chr. Winther, Ægidius, Lauritz Madsen og Vi Ih. Nimh.

1900— 1901.

Ogsaa denne Periode var meget rolig.
En Henvendelse til Borgmester Dybdahl angaaende den ofte om

talte Skudsmaalsbog førte ikke til noget tilfredsstillende Resultat.
Den 13. Juli var Bestyrelsen indbudt til Fest paa Tuborg Fa

brikker, hvor Direktionen overrakte Foreningen en Anvisning paa 
500 Kr.
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Ordinær Generalforsamling afholdtes den 24. Januar, ved hvilken 
Lejlighed Restauratør Chr. Buriis valgtes til Medlem af Bestyrelsen 
i Stedet for Restauratør Ferd. Bock, der havde ønsket at fratræde.

løvrigt vedtog man at andrage Borgerrepræsentationen om ikke 
at oprette Restauration i det nye Raadhus, men da Ansøgningen kom 
for sent frem, fik den ingen Indflydelse.

1901— 1902.

Den 8. Oktober fejrede Restauratør Anders Christensen, Lange
linies Pavillon, sit 25 Aars Forretningsjubilæum, i hvilken Anledning 
Bestyrelsen overrakte ham en pragtfuld Palmedekoration med Hilsen 
fra Foreningen.

Sidst paa Aaret modtog Foreningen fra Slagtermester- og Krea- 
turkommissionærforeningen en Meddelelse, der gik ud paa, at man 
agtede at hindre al Indførsel af slagtet Kvæg, og at Slagterne gensi
digt var forpligtede til ikke at sælge Kød til Restauratører, der førte 
Varer, som importeredes fra Provinserne.

Denne Sag, der vakte ikke ringe Opsigt, drøftedes paa den or
dinære Generalforsamling den 20. Januar.

Som man kan tænke sig, gav den Anledning til en langvarig Dis
kussion, og der herskede stærkt delte Meninger om, hvorledes man
bedst skulde beskytte sine Interesser. Formanden foreslog en Hen
vendelse til Politiet, men dette Forslag vandt ikke Tiltro hos Med
lemmerne, som derimod sluttede sig til et af Restauratør J. C. Jensen 
forebragt Forslag, der gik ud paa at nedsætte et Udvalg med Be
myndigelse til at forhandle med de øvrige interesserede Foreninger 
indenfor Faget.

Til at tage Sæde i dette Udvalg valgtes Herrerne Carl Wivel, 
J. C. Jensen og Oluf Christensen.

Da man dernæst skred til Valg, meddelte Formanden, at han 
paa Grund af Sygdom maatte anmode Generalforsamlingen om at 
fritage ham for den ærefulde Post som Foreningens F'ormand, hvor
hos han i bevægede Ord takkede Medlemmerne for den Tillid, som
de havde vist ham i den Aarrække, som han havde beklædt For
mandspladsen.

Til at løfte den vanskelige Arv efter Kammerraad Hansen udsaa 
Generalforsamlingen Foreningens Næstformand, Carl Wivel, et Valg,
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der viste sig at være saare klogt, idet den nye Formand, der i en 
lang Aarrække bestandig genvalgtes, førte Foreningen videre i det 
udmærkede Spor, som engang var anlagt.

Ogsaa Kassereren havde tænkt paa at trække sig tilbage, men da 
Generalforsamlingen kun ugerne saa, at han fratraadte Ledelsen af 
Foreningens Finanser, lod han sig overtale til at blive.

Som nyt Bestyrelsesmedlem valgtes Restauratør H. Wittmack.
Forinden Generalforsamlingen sluttedes, indstillede den ny Be

styrelse Kammerraad Chr. Hansen til Æresmedlem af Foreningen,
et Forslag, der blev modtaget med stor Begejstring.

1902-1903.

Den 22. Januar afholdt Bestyrelsen et konstituerende Møde, paa 
hvilket Kassereren indvilgede i at beklæde Vice-Formandspladsen.

Nogle Dage senere fandt der et Møde Sted med Bestyrelsen for 
Opvarter- og Tjenerforeningen, der anmodede Principalerne om for
trinsvis at aftage Lejetjenere og Kasserersker gennem det af denne 
Forening oprettede Bureau.

Der behandledes ligeledes et Forslag om Forhøjelse af Lejetje
nerlønnen.

Disse to Punkter behandlede Bestyrelsen senere paa to Separat
møder, hvor man dels vedtog en af sidstnævnte Forening i Forbin
delse med Skandinavisk Kellnerforening og Den faglige Kellnerfore- 
ning foreslaaet Minimalløn for Lejetjenere. Da der imidlertid indtraf 
forskellige Arbejdsstridigheder, ændrede Bestyrelsen sin Beslutning 
derhen, at den slettede »Den Faglige« og vedtog saa vidt muligt kun 
at holde sig til Opvarter- og Tjenerforeningen.

Udvalget, der blev nedsat i Anledning af Skrivelsen fra Slagterne, 
havde straks sat sig i Bevægelse, og efter at man den 10. Februar 
havde afholdt et Møde, hvor 9 interesserede Foreninger var repræ
senterede, afsendtes samme Dato følgende til Slagtermester- og Krea
turkommissionærerne stilede Skrivelse:

»Paa et i Dag afholdt Møde af Repræsentanter for samtlige her
værende Organisationer indenfor Hotel-, Restauratør- og Beværterfaget, 
samt Repræsentanter for Hotelværtforeningen vedtoges det at tilstille
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Slagtermester- og Kreaturkommissionærforeningen følgende Svar paa 
den os tilstillede Skrivelse af 29. December 19 0 1:

Da den i Skrivelsen indeholdte Grund til for d’Herrer ikke nu 
at ville forhandle indført Kød ikke er i Overensstemmelse med tid
ligere Udtalelser fra Deres Side, idet De ikke alene i sanitær Hen
seende har anbefalet denne Vare, men ogsaa forhandlet den i Deres 
respektive Forretninger, maa Grunden søges i noget andet.

Vi formener, at indført Kød, hvad Erfaringen ogsaa har lært os, 
særdeles vel kan erholdes her paa Pladsen i friske og sunde Varer, 
og da vi tillige frygter for, at der ved at udelukke det udenfor Sta
den slagtede Kød her fra Markedet vil foraarsages en Prisstigning paa 
disse Produkter til Skade ikke alene for os, men for hele den kø
benhavnske Befolkning, har vi enstemmigt besluttet ikke at tage 110- 
getsomhelst Hensyn til de i Skrivelsen indeholdte Trusler, men som 
hidindtil føre den Vare, der maatte passe i vore Forretninger«.

Dette mandige og værdige Svar var undertegnet af samtlige for
annævnte 9 Foreninger.

Foranlediget af en Tjenerkontlikt paa Etablissementet »Marien- 
lyst« blev der nedsat et Fællesudvalg til at tage sig af eventuelle 
Stridigheder mellem Principaler og Tjenere. Det var altsaa Forløberen 
for det nuværende Voldgiftsudvalg.

Sammen med tiere andre Foreninger, hvis Medlemmer er For
brugere af elektrisk Lys, undertegnede Restauratørforeningen et An
dragende om Nedsættelse af Prisen paa bemeldte Lys.

Paa den aarlige Generalforsamling, der afholdtes den 2(i. Januar, 
forelaa ingen Sager af særlig Vigtighed. De afgaaende Bestyrelses
medlemmer, Wilimack og N. P. Jensen, genvalgtes, og Kassebehold
ningen var vokset til godt 20.000 Kr.

1903—i m ,

1 Modsætning til den forrige Generalforsamling var Generalfor
samlingen den 25. Januar 1904 af overordentlig stor Betydning, idet 
Dagsordenen blandt andet indeholdt Bestyrelsens Forslag om at 
sammenslutte Restauratørforeningen med Hotelværtforeningen i Kø
benhavn.

Efter at Beretningen var godkendt og Kassereren havde faaet
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Decharge for Regnskabet, gik man over til »Sammenslutningen«, der 
varmt anbefaledes af Formanden. Formandens Tale konkluderede i, 
at Bestyrelsen ansaa en Sammenslutning af de to Foreninger for at 
være særdeles gavnlig for begge Parter.

Generalforsamlingen modtog Bestyrelsens Forslag med Velvilje, 
og paa Restauratør H. H. Thomsens Forslag nedsatte man et Udvalg 
til Udarbejdelse af Love, samt vedtog, at disse skulde forelægges For-

CAFÉ ODIN — H. F. Helmersen.

eningeu paa en ekstraordinær Generalforsamling, saa snart Udvalget 
havde endt sit Arbejde.

Udvalget kom til at bestaa af to Bestyrelsesmedlemmer, samt 
Herrerne Oluf Christensen, Fabricius og J. C. Jensen.

Paa sidstnævntes Forslag vedtoges det endvidere ikke at optage 
nye Medlemmer, forinden den ekstraordinære Generalforsamling havde 
fundet'Sted, hvortil man som yderste Tidsfrist satte 1. April 1904.

Den 8. November fejrede Foreningens energiske og afholdte For
mand sit Sølvbryllup, og da Foreningen i saa mange Retninger havde 
trukket store Veksler paa Formandens Evner og Tid, var det kun
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naturligt, at man havde ønsket at bidrage sit til at gøre Højtidsdagen 
til en virkelig Festdag for Sølvbrudeparret. I al Stilhed havde man 
foretaget en Indsamling og for Beløbet ladet udføre et Maleri, fore
stillende et Parti af Højbroplads med Sølvbrudgommens Ejendom 
(Højbrohus) i Baggrunden. Maleriet, der var signeret af den frem
ragende Kunstner Sigvard Hansen, blev paa Højtidsdagen overrakt 
Sølvbrudeparret af en Deputation med Kassereren som Ordfører.

I Anledning af Sølvbrylluppet mindedes Formanden Foreningen 
paa en sjælden højsindet Maade, idet han gennem Kassereren til
stillede den et Gavebrev paa 5000 Kr.

1904— 1905.

Mandagen den 28. Marts om Formiddagen afholdtes den foran- 
omtalte ekstraordinære Generalforsamling, paa hvilken det ligeledes 
foranomtalte Udvalg forelagde Udkastet til de nye Love. Disse blev 
enstemmig vedtagne, hvorhos man endvidere vedtog, at man sammen 
med Hotelværtforeningens Medlemmer skulde møde samme Dags 
Aften Kl. 7 i Wittmacks Lokaler for at foretage Sammenslutningen.

Til dette Aftenmøde havde en talrig Forsamling indfundet sig.
Paa Restauratørforeningen af 1887’s Vegne meddelte Formanden, 

Bestauratør Carl Wivel, at hans Forening havde vedtaget Sammenslut
ningen, og paa Hotelværtforeningens Vegne afgav dennes Formand, 
Hotelejer Julius Nielsen, en ligelydende Meddelelse for sin Forenings 
Vedkommende, hvorefter man skred til Valg af Bestyrelse for den 
paa en vis Maade nye Forening, der fik Navnet

H O TELVÆ RT- OG RESTAU RATØ RFO REN IN GEN  
I KØBENHAVN.

Til Formand valgtes Restauratør Carl Wivel, til Bestyrelsesmed
lemmer Restauratør Fabricius, Direktør Poul Møller og Hotelejerne 
Carl Neiiendam og Julius Nielsen, til Suppleanter Hotelejer Oluf Chri
stensen og Restauratør N. P. Jensen og til Revisorer Hotelforpagter 
C. P. Christensen og Restauratør N. P. Hansen.

Umiddelbart efter konstituerede Bestyrelsen sig saaledes: 
Næstformand: Julius Nielsen,
Kasserer: Carl Neiiendam,
Sekretær: Poul Møller,
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Paa et Bestyrelsesmøde den 0. April vedtoges Trykningen af de 
nye Love, medens et Forslag om en festlig Sammenkomst udsattes 
til næste Sæson af Hensyn til den fremrykkede Aarstid.

Det glædeligste paa dette det første Bestyrelsesmøde efter Sam
menslutningen var dog Meddelelsen om, at Hotelejer Julius Nielsen 
havde tilsagt Foreningen et aarligt Bidrag paa 500 Kr. i 5 Aar.

Paa det næste Bestyrelsesmøde, der fandt Sted den 4. Juni, frem
satte Foreningens energiske Sekretær Forslag og Udkast til et For
eningsorgan. Forslagsstilleren havde indsamlet et betydeligt Materiale, 
og af Hensyn til Sagens ubestridelige Vigtighed havde Bestyrelsen 
tilkaldt en af Suppleanterne: Hotelejer Oluf Christensen.

Sammen med sidstnævnte drøftede Bestyrelsen Forslaget, og efter 
enstemmigt at have vedtaget, at man vilde virke for dets Realisation, 
besluttede man at indkalde til en ekstraordinær Generalforsamling 
den 10. Juni.

Sekretærens Idé havde ikke Heldet med sig. Paa Generalforsam
lingen, hvor han med stor Veltalenhed kæmpede for sit Forslag, for- 
kastedes det med ret stor Majoritet. Først 4 Aar efter skulde han 
have den Glæde at se sin Tanke virkeliggjort.

Paa et den 7. Januar afholdt Bestyrelsesmøde bemyndigedes For
manden til at arrangere et Møde med Repræsentanterne for uden
landske Vinhuse i Anledning af gentagne Gange fremkomne Klager 
over »Proppenge«.

Den ord. Generalforsamling fandt Sted den 25. Januar. Der var 
ingen Punkter, der kunde sætte Sindene i særlig Bevægelse. Beret
ningen toges til Efterretning, og Regnskabet var som sædvanlig i 
mønsterværdig Orden.

De ifølge Lodtrækning afgaaede Bestyrelsesmedlemmer, Carl 
Neiiendam og Poul Møller genvalgtes enstemmigt, og udenfor Dags
ordenen bemyndigede Generalforsamlingen Bestyrelsen til at udbetale 
visse nærmere bestemte Understøttelser uden forinden at søge Auto
risation dertil.

1905-1906.

Den 23. Februar afholdt Foreningen Medlemsmøde, og paa dette 
kunde Formanden oplyse, at man havde underhandlet med de for- 
anomtalte Repræsentanter for udenlandske Vinhuse angaaende den
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paatalte Trafik med Proppenge. Man var blevet enige om at mod
arbejde Uskikken. Den gensidige Overenskomst havde følgende Ordlyd:

»Agenterne forpligter sig til ikke at betale Tjenerne Proppenge 
eller nogensomhelst Art af Bestikkelse, og Restauratørerne sletter paa 
deres Vinkort Mærkerne fra de Huse, som maatte overtræde denne 
Overenskomst.«

Den 2. Marts indtraf Hr. og Fru Neiiendams Sølvbryllup, i hvil
ken Anledning Bestyrelsen overbragte Parret Foreningens Lykønsk
ning, ledsaget af en paa den kgl. Porcelænsfabrik udført Vase.

Paa det nærmest efterfølgende Medlemsmøde kunde Formanden 
bringe Forsamlingen den glædelige Meddelelse, at Foreningens elsk
værdige Kasserer, i Anledning af Sølvbrylluppet, havde skænket For
eningen 4000 Kr.

Efter Indbydelse fra Cafévært- og Restauratørforeningen havde 
Formanden deltaget i et Møde, hvor man havde anbefalet Tilslutning 
til det kommunale Arbejdsanvisningskontor. Det viste sig, at For
eningens Medlemmer var absolut imod et Samarbejde med det nævnte 
Bureau.

Paa et Bestyrelsesmøde den 17. April kunde Formanden oplyse, 
at en cand. phil. N. X., der repræsenterede Bladet »Der Turist«, for 
at undgaa kriminel Tiltale, havde forpligtet sig til ikke under nogen
somhelst Form at omtale de københavnske Hoteller ufordelagtigt i 
nævnte Organ.

En til Foreningen sendt Indbydelse til at tegne Aktier i en So
davandsfabrik behandledes paa et Bestyrelsesmøde den 30. Septem
ber. Det vedtoges ikke at støtte denne Sag.

I Anledning af de stadige Anmodninger om Tilladelse til at op
hænge Annoncetavler i Hotellerne, bestemte man, at man fremtidigt 
ikke vilde stille sig afvisende heroverfor, naar Andragerne forpligtede 
sig til at yde Foreningens Kasse en passende Afgift.

Endelig drøftede man Pensionaternes ulovlige Restaurationsdrift, 
idet man besluttede at skride ind i hvert enkelt Tilfælde, naar mo
tiveret Klage forelaa.

Det første Medlemsmøde i Vintersæsonen 1905—1906 fandt Sted 
den 31. Oktober.

Efter Indbydelse af Gæstgiverforeningen og Cafévært- og Restau
ratørforeningen havde Formanden deltaget i et Møde til Drøftelse af
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Pensionaternes evindelige Overgreb, hvoraf Resultatet blev, at det 
overdroges Redaktør Honoré at konferere med Magistraten. En Skri
velse fra nævnte Redaktør blev oplæst, og fremgik det af denne, at 
den rette Fremgangsmaade vilde være en Henvendelse til Politidi
rektøren for at formaa ham til af Pensionaterne at forlange sig til
stillet Anmeldelse om de logerende Pensionærers Ankomst og Afrejse.

CAFÉ RUNDETAARN — Chr. Th. Larsen.

Paa et Bestyrelsesmøde den 1. December maatte Formanden til 
sin store Beklagelse meddele, at Næstformanden, samt Restauratør 
Fabricius ønskede at nedlægge deres Mandater. Om Motiverne hertil 
oplyser Forhandlingsprotokollen intet.

Den aarlige Generalforsamling afholdtes den 30. Januar.
I Anledning af Hans Majestæt Kong Kristian den IX.s dødelige 

Afgang holdt Formanden en smuk og hjertelig Mindetale, som Med
lemmerne paahørte staaende.

Dernæst gik man over til Dagsordenen, tog Beretningen til E f
terretning og godkendte det reviderede Regnskab. Og efter en livlig 
Forhandling vedtog man derpaa nogle Lovændringer for endelig til- 
sidst at skride til Valg. 27



Formanden blev enstemmigt genvalgt, og til Bestyrelsen genvalgtes 
Restauratør Fabricins, der altsaa maa have ombestemt sig, medens Di
rektør Aage A. Christensen indtraadte i Stedet for Direktør Julius Nielsen.

Ved Bestyrelsens Konstitution, der fandt Sted umiddelbart efter 
Valgene, blev Aage A. Christensen Sekretær. Den tidligere Sekretær, 
Direktør Poul Møller, rykkede op paa Næstformandspladsen.

1906— 1907.

Paa de to første efter Generalforsamlingen afholdte Bestyrelses
møder vedtoges det henholdsvis at indsamle Bidrag til en Sølvkrans 
til den afdøde Monarks Baare og at lade de vedtagne Lovændringer 
trykke.

Den 30. August blev der paa Formandens Initiativ afholdt et 
Møde med det Form aal at søge Priserne paa Diners, Smørrebrød og 
å la carte Retter forhøjede. Efter en ret lang Diskussion enedes man 
om at nedsætte et Udvalg paa 5 Medlemmer til at overveje Spørgs- 
maalet og udarbejde Minimalpriser. Hertil udpegedes Formanden, 
Næstformanden, Kassereren, samt Restauratør Jolis. Fugmann og 
Direktør Thomas S. Lorenzen.

Den 4. September indkaldte Bestyrelsen til Møde i Anledning af 
en Klage fra Foreningen af Repræsentanter for udenlandske Vinhuse, 
gaaendé ud paa, at et nærmere betegnet Firmas Repræsentant stadig 
betalte Proppenge trods Overenskomsten. Da Klagen viste sig begrun
det, besluttede man at mødes to Dage senere og at anmode det ind
klagede Firmas Repræsentant om at komme til Stede. Vedkommende 
mødte, og Sagen ordnedes til Foreningens Tilfredshed.

Den 26. s. M. sammenkaldte det forannævnte Udvalg til Møde 
paa Hotel Phønix, hvor Indehaverne af de betydeligste Hoteller og 
Restauranter havde indfundet sig.

Efter en lang Diskussion vedtog man ensartede Priser fra 1. Ok
tober at regne paa The, Kaffe, Østers og Diners, samt paa reelle 
Kød-, Fiske-, Vildt- og Fjerkræretter. Og med tre Undtagelser vedtog 
man for Smørrebrødets Vedkommende at antage Priserne paa Wivel 
& Kjærs Smørrebrødsseddel.

Den 9. Oktober afholdt Bestyrelsen Møde, hvor det vedtoges at 
samles med Opvarter- og Tjenerforeningens Bestyrelse for paa sidst
nævntes Opfordring at tage Stilling til Lærlinge-Spørgsmaalet.
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Det første i den Anledning indkaldte Møde var ikke beslutnings
dygtigt, medens man paa et senere Møde vedtog en Resolution og 
nedsatte et Udvalg til Spørgsmaalets Løsning. Som Delegeret for Ho
telvært- og Restauratørforeningen valgtes Direktør Poul Møller.

Den 10. December afholdtes et Møde med Repræsentanter (For- 
mænd eller Bestyrelser) for følgende Foreninger:

Gæstgiverforeningen for København og Omegn,
Cafévært- og Restauratørforeningen,
Værtshusholderforeningen af 1900,
Centralforeningen af Beværtere i Danmark og
Frederiksberg Beværterforening.

Hensigten med Mødet var at diskutere eventuelle Forholdsregler 
i Anledning af den i Rigsdagen forelagte Toldlov, forsaavidt den an
gik den foreslaaede Stempelafgift paa Yin.

Kassereren indledede, opfordrede til ubrydeligt Sammenhold, samt 
oplæste tilsidst Koncepten til en Skrivelse til Rigsdagen. Efter en 
livlig Meningsudveksling vedtogas det at fremsende nævnte Skrivelse, 
hvorhos de forskellige Repræsentanter forpligtede deres respektive 
Foreninger til at deltage i de med Sagen forbundne Udgifter.

I Begyndelsen af Januar Maaned forelagde Udvalget angaaende 
Lærlingeuddannelsen et af dette udarbejdet Forslag, som man vedtog 
at fremlægge for Medlemmerne.

Et kort Tid forinden afholdt Møde med Bestyrelsen for »Dansk 
Kokkeforening« førte ikke til noget Resultat.

Den ord. Generalforsamling afholdtes den 29. Januar.
Efter at Sekretæren havde oplæst Protokollen, forelagde Direktør 

Poul Møller Resultatet af Lærlinge-Udvalgets Arbejde, og paa Restau
ratør Buriis Forslag vedtoges det at arbejde videre paa Sagen.

Paa Formandens Forslag ændredes Lovenes § 3, og endelig gen
valgte Forsamlingen Bestyrelsesmedlemmerne Carl Neiiendam og 
Poul Møller.

1907— 1908.

Paa et den 6. Marts afholdt Bestyrelsesmøde bemyndigedes Næst
formanden til at træffe Aftale om Etableringen af det tidligere om
talte Engageringsbureau. Paa samme Møde drøftede man for første 
Gang Spørgsmaalet om Afholdelsen af en Kogekunst-Udstilling.
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Fjorten Dage senere beskæftigede man sig atter med Udstillings- 
Spørgsmaalet, ligeledes paa 2 Møder i April Maaned, men paa el 
Møde den 10. Maj besluttede man at opgive Tanken foreløbig.

Opgivelsen blev dog ikke af lang Varighed, thi allerede den 13. 
Juni vedtog man paa Kassererens Forslag, at Hotelvært- og Restau
ratørforeningen skal arbejde hen til, at der i 1908, efter Tivolis Luk
ning, skal afholdes en international Kogekunst-Udstilling.

Ved samme Lejlighed meddelte Næstformanden, at interesserede 
Foreninger havde afholdt et Møde, foranlediget af, at de frederiks- 
bergske kommunale Myndigheder havde givet de paa Frederiksberg 
boende Beværtere Tilladelse til at holde aabent paa ubestemt Tid, 
og at der var nedsat et Udvalg, hvis Opgave gik ud paa at hidføre, 
at København i saa Henseende ligestilledes med Frederiksberg. I 
dette Udvalg havde Formanden Sæde som Foreningens Repræsentant.

Direktør Poul Møller oplyste ogsaa, at Lærlinge- og Engagerings- 
spørgsmaalet for saa vidt var færdigbehandlet, som Udvalget kun 
havde tilbage at afholde et afsluttende Møde. Bureauet vilde komme 
til at koste ca. 3600 Kr. pr. Aar, og paa Talerens Forslag vedtog Be
styrelsen heraf at garantere for indtil 1000 Kr.

Da Foreningen havde haft den Sorg at miste sit trofaste og virk
somme Bestyrelsesmedlem, Restauratør Fabricins, indtog den nær
meste af Suppleanterne, Restauratør N. P. Hansen, den ledige Plads 
fra den 6. Februar at regne.

Samme Dato afleverede Direktør Poul Møller det af det nedsatte 
Udvalg udarbejdede Forslag til Vedtægter for De samvirkende Prin
cipal- og Tjenerforeninger indenfor Hotel-, Kafé- og Restaurations
faget. Forslaget vedtoges af Bestyrelsen.

Den 19. September var Bestyrelsen samlet og drøftede indgaaende 
Udstillingsspørgsmaalet, og da der herskede absolut Enstemmighed 
mellem d’Herrer, vedtoges det at indkalde en ekstraordinær General
forsamling den 27. September med følgende Dagsorden:

»Bestyrelsen foreslaar at afholde en international Kogekunst-
Udstilling i Tivoli i Efteraaret 1908.«
Til denne Generalforsamling, der fandt Sted i Wivels Selskabs 

lokaler, var der desværre ikke mødt saa mange, som man havde 
ventet. Og man maatte derfor nøjes med at foretage en Prøveaf
stemning over nedenstaaende Forslag:

30



»Foreningen bemyndiger Bestyrelsen til at afholde en inter
national Kogekunst-Udstilling m. v. i Tivoli i Efteraaret 1908 og 
til af Foreningens Midler at anvende indtil 5000 Kr. til Dækning 
af det ved en saadan Udstilling eventuelt fremkommende Un
derskud.«
Da dette Forslag vedtoges enstemmigt, berammede man en ek~

DEN KGL. SKYDEBANE — Aage Poschmann.

straordinær Generalforsamling til Afholdelse samme Sted den 5. 
Oktober.

Paa dennes Dagsorden fandtes ogsaa følgende Bestyrelsesforslag:

»Foreningens Indmeldelse i Centralforeningen af Beværtere 
i Danmark«.

I Modsætning til den først afholdte ekstraordinære Generalfor
samling var denne sidste særdeles godt besøgt. Bestyrelsens Udstil
lings-Forslag anbefaledes varmt af Herrerne Oluf Christensen, J. C. 
Jensen og Neiiendam, og ved Afstemningen vedtoges det med alle 
Stemmer mod een. Forinden man naaede saa vidt, havde Formanden
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dog maattet tilbyde personlig at garantere for 5000 Kroner, næstefter 
Foreningens Garanti for et tilsvarende Beløb.

Om det andet Punkt paa Dagsordenen opnaaedes ikke Enighed, 
hvorfor Bestyrelsen trak Forslaget tilbage.

Allerede den 26. November kunde Formanden paa et Medlems
møde oplyse, at Udstillingskomitéen havde installeret sit Kontor i 
Puggaardsgade Nr. 6.

I Anledning af en Konflikt, der var bleven omtalt i et Tjenerblad, 
vendte Næstformanden tilbage til sin tidligere Idé og beklagede, at 
Foreningen ikke havde sit eget Organ. Heri støttedes han af For
manden, som mente, at Tiden nu var inde til paany at tage dette 
Spørgsmaal under Overvejelse.

Den 5. December afholdt Bestyrelsen et Møde, i hvilket Direk
tørerne Andersen, Carlsberg, og Benni] Dessau, Tuborg, deltog.

Anledningen var et Cirkulære, der var udsendt af et Par Tjener- 
foreninger, og jeg skal kun tilføje, at de to Herrer tog absolut Af
stand fra de deri fremsatte Paastande.

Den aarlige Generalforsamling fandt Sted den 29. Januar. Dags
ordenen indeholdt blandt andet et Forslag, der gik ud paa, at For
eningen skulde starte sit eget Organ.

Som man kan tænke sig, fandt Forslaget en varm Talsmand i 
Direktør Poul Møller, men ogsaa Herrerne Ferd. Bock og C. P. Chri
stensen anbefalede det paa det varmeste. Og ved en foretagen Afstem
ning vedtoges det enstemmigt at bemyndige Bestyrelsen til at foretage 
det videre fornødne.

Udenfor Dagsordenen anbefalede J. C. Jensen Bestyrelsen at virke 
hen til, at Fagets Interesser saa vidt muligt blev repræsenterede ved 
kommende kommunale Valg.

1908— 1909.

Den 5. Februar vedtog Bestyrelsen til Regering og Rigsdag at 
fremsende en Skrivelse, hvori man sluttede sig til de Betragtninger, 
som var fremsat af Centralforeningen af Beværtere i Danmark i An
ledning af det til Behandling i Rigsdagen fremlagte »Forslag til Lov 
om Beværtning og Herbergeri samt om Handel med stærke Drikke«.

Allerede den 8. Februar holdt Bestyrelsen atter Møde, og ved 
denne Lejlighed bemyndigedes Næstformanden til at afslutte Kontrakt
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med Redaktør og Bogtrykker i Anledning af Udgivelsen af Forenin
gens Blad, der skal hedde

HOTEL- OG RESTAU RATIO N STID EN D E 
med Undertitel: Organ for Hotelvært- og Restauratørforeningen

i København.

Endvidere vedtoges det, at Direktør Poul Møller skulde repræsen
tere Bestyrelsen i alle Forhold Bladet vedrørende.

Det første Nummer af Bladet udkom den 15. Februar 1908. 
Foruden en læseværdig Introduktionsartikel indeholdt Bladet en 

Række Meddelelser om den forestaaende Kogekunst-Udstilling i Tivoli 
i Dagene fra 26. September til 5. Oktober 1908.

Blandt andet saa man, at Udstillingen vilde blive afholdt under 
Protektion af Hans kgl. Højhed Prins Valdemar og hans populære 
Gemalinde, Hendes kgl. Højhed Prinsesse Marie. Ligeledes at Deres 
Ekscellencer Konseilspræsident J. C. Christensen, Indenrigsminister 
Sigurd Berg og Trafikminister Svend Høgsbro velvilligst havde paa
taget sig Hvervet som Udstillingens Præsidenter. Og endelig at en lang 
Række Notabiliteter fungerede som Vice-Præsidenter.

Udstillingskomitéen bestod af følgende Herrer:
Ivammerraad Carl Wivel, Formand,
Poul Møller, Centralhotellet, Næstformand,
Aage A. Christensen, Skodsborg Søbad, Sekretær,
Carl Neiiendam, Hotel Phønix, Kasserer,
N. P. Hansen, Tuborg Pavillonen.

Foranlediget af en i Bladet »København« for den 24. Februar 
optaget Artikel, der under Interviewform gjorde Foreningens kom
mende Udstilling til Genstand for nedsættende Omtale, besluttede Be
styrelsen paa et den 28. afholdt Møde at tilstille vedkommende Ho
telmand, hvis Ord refereredes, et saalydende Brev:

»Bekendt med Hr. »Never mind«s Artikel i »København« 
for den 24. ds. kan Bestyrelsen for Hotelvært- og Restauratør
foreningen ikke undlade overfor Dem at udtale sin Beklagelse 
over, at De, efter det Hensyn, der, før noget Skridt Udstillingen 
vedrørende var foretaget, blev vist Dem, har følt Dem foranle
diget til overfor Pressen at udtale en misbilligende Kritik af vort 
Arbejde«.
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Nogle faa Dage efter havde Adressaten den gode Idé at udmelde 
sig af Foreningen.

Den 14. Maj fejrede Formanden sit 25 Aars Jubilæum som Lejer 
i Tivoli og var i den Anledning Genstand for megen Opmærksomhed.

Den 10. August afholdtes Bestyrelsesmøde, hvor Næstformanden 
meddelte, at Stationsforstanderen paa Hovedbanegaarden havde for
budt alle Hotelkarle fra Hoteller, der ikke har Omnibusser, Adgang 
til Perronerne.

Da man gennem Forespørgsel i Ministeriet havde bragt i Erfa
ring, at Henvendelser fra Enkeltmand næppe vilde medføre nogen 
Forandring, vedtog man at skrive til Generaldirektoratet, idet man 
dog først vilde forsøge en Henvendelse til Stationsforstanderen.

Resultatet blev, at man skrev til Generaldirektoratet, og den 10. 
Oktober modtog man følgende mærkelige Svar:

De d a nsk e  S ta ts b a n e r  
G e n e ra ld irek t io n en .  K ø b en h a v n  B., den  10. O k to b er  1908.

I Anledning af Foreningens Skrivelse af 19. August d. A. an- 
gaaende Hotelkarles Adgang til Perronen paa Ankomststationen 
paa Københavns Banegaard skal man tillade sig at meddele, at 
Hotel d’Angleterre og Hotel Monopol for Tiden er de eneste Ho
teller, som møder med Vogn ved Banegaarden og opfylder Be
tingelsen for at lade Hotelkarlene (eller Konduktører) møde paa 
ovennævnte Perron. Man henstiller, at Foreningen ved Henven
delse til vedkommende Hoteller (d’Angleterre og Monopol) vil 
søge at faa disse til at opgive omhandlede Rettighed, og naar 
man har modtaget Meddelelse herom, skal man være villig til 
at indføre den Ordning, at intet Hotel faar indrømmet Adgangs
kort til Ankomststationen.

sign. Helper. _____ ____
Zachariae.

Den 25. September forevistes Udstillingen for Pressen, der i det 
store og hele ydede den megen Støtte, og den 26. fandt den egentlige 
Aabningshøjtidelighed Sted.

Ved denne Lejlighed havde Udstillingens Protektorer, Deres kgl. 
Højheder Prins Valdemar og Prinsesse Marie, samt mange andre Ho
noratiores givet Møde.
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Under Ledelse af Musikdirigent Georg Lumbye blev der afsunget 
en Kantate, hvis Musik var arrangeret af Komponisten Alfr. Toft, 
medens Teksten skyldtes Forfatteren Sixtus Miskow. Mellem første og 
anden Del af Kantaten talte Kammerraad Wivel, og da sidste Dels sidste 
Strofe havde lydt, erklærede Prins Valdemar Udstillingen for aabnet.

Denne den første Kogekunst-Udstilling i Danmark blev en stor 
Succes, ogsaa i pekuniær Henseende. Den ældre Generation ved af

Deres kgl. Højheder Prins Valdemar og Prinsesse Marie.

Selvsyn, at den var i højeste Grad vellykket, og at den tjente den 
daværende Restauratørstand til megen Ære.

Udstillingen var besøgt af ca. 75.000 betalende Gæster, og last 
not least: Foreningen nød den Æ re, at Deres Majestæter Kongen og 
Dronningen, Hans Majestæt Kong Georg af Grækenland og Deres 
kgl. Højheder Prins Gustav og Prinsesse Dagmar aflagde Udstillingen 
et indgaaende Besøg, under hvilket de fandt Anledning til at udtale 
mange elskværdige og anerkendende Ord om det Arbejde, som her 
var præsteret.

Endelig bør det bemærkes, at Foreningen paa den kgl. Porce
lænsfabrik havde ladet fremstille en meget smuk Udstillings-Platte,
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og at Aabningsmiddagen, der fandt Sted den 26. September paa Hotel 
Phønix, ifølge de foreliggende Bladreferater var en kulinarisk Præ
station af Rang.

Den 7. December samledes Bestyrelsen paa Hotel Phønix, hvor 
Kassereren kunde oplyse, at Regnskabet fra Udstillingen nu var saa 
vidt afsluttet, at man kunde indkalde til en ekstraordinær General
forsamling for at tage Bestemmelse 0111 Overskudets Anvendelse.

Denne Generalforsamling fandt Sted den 15. December med føl
gende Dagsorden:

1) Meddelelse om Udstillingens Tilblivelse, Forløb og Resultat.
2) Lovændring.
3) Forslag om fhv. Restauratør Kiickers Genindtrædelse i sine Ret

tigheder i Foreningen.
4) Forslag om Anvendelse af Udstillingens Overskud.

Efter at Sekretæren i store Træk havde opridset Udstillingens 
Tilblivelse og Forløb, udtalte Kassereren, at Resultatet overgik de 
dristigste Forventninger, hvorefter Formanden foreslog følgende Til
føjelse til Lovenes § 12 :

»Af Overskudet fra Foreningens Udstilling i 1908 stiftes et
Legat stort 20.000 Kr. (Tyve Tusind Kroner) til Fordel for træn
gende Medlemmer, disses Enker eller Børn under 18 Aar.«

Efter en til Tider ret livlig Diskussion vedtoges Tilføjelsen med 
27 Stemmer mod 5.

Varmt anbefalet af Formanden og flere Medlemmer vedtoges 
Punkt 3, hvorefter sidste Punkt paa Dagsordenen, der egentlig var 
afgjort med Vedtagelsen af Punkt 2, vedtoges med 27 Stemmer. Ingen 
stemte imod.

Den 15. December havde Foreningen den Sorg, at dens tidligere 
mangeaarige Formand, Æresmedlem af Foreningen, Kammerraad 
Chr. Hansen, afgik ved Døden. I Hotel- og Restaurationstidende for 
den 1. Januar fandtes nedenstaaende Nekrolog over den afdøde Re
stauratør, der ikke alene savnedes af sine Nærmeste og af sine utal
lige Venner, men ogsaa af de ulykkelige, der var komne paa Livets 
Skyggeside, og hvis Nød han var med til at lindre gennem den store 
Godgørenhed, som han i Stilhed udfoldede:
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»Den 15. December afgik Kammerraad C hr. Hansen ved Døden, 
efter i længere Tid at have været syg, og Hotelvært- og Restauratørfor- 
eningen har derved mistet sit almenkendte og afholdte Æresmedlem.

Kammerraad Hansen begyndte sin Virksomhed indenfor Faget 
hos afdøde Vincent (nu Wittmacks Lokaler), hvorefter han købte 
»Constantia«, der ved hans Ledelse erhvervede sig et fortræffeligt Ry

Platten fra den første danske Kogekunst-Udstilling.

i store Kredse af Københavns Befolkning. Senere overtog Hansen 
»Skydebanen«, til hvilken hans Navn for den nuværende Generation 
jo fortrinsvis er knyttet; ikke mindst i denne Periode havde Kam- 
merraaden en ypperlig Støtte i sin Hustru, som overlever ham, og 
som havde været knyttet til Skydebanen endog fra den Tid, da Nimb 
havde Styret.

Det var ikke alene i København, at Kammerraad Hansens Navn 
var kendt og skattet — her havde han jo saavel Venner mellem 
Skydebrodre som mellem det Publikum, der i egentlig Forstand hørte 
til Restaurationens Stamgæster — men ogsaa ude om i Provinserne, 
hvor han overtog større Arrangementer ved hel- eller halvofficielle 
Lejligheder, hvad enten det nu var Staten eller private, der stod bag 
ved, var hans Navn kendt, og han selv afholdt.
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Indenfor sin Stand var Kammerraad Hansen en Mand, man satte 
megen Pris paa, dels paa Grund af hans personlige Egenskaber, dels 
fordi han fuldt ud følte med den Stand, han tilhørte. Som nævnt var 
Kammerraaden Æresmedlem af Hotelvært- og Restauratørforeningen.

I 1864 deltog C hr. Hansen i Krigen, staaende ved 2. Regiment, 
hvor han hl. a. var sammen med Foreningens nuværende Formand, 
Kammerraad Wivel og afdøde Kammersanger Niels Juel Simonsen. 
Fra 2. Regiment gik Hansen over til Aarøes Strejfkorps«.

Den ord. Generalforsamling fandt Sted den 19. Januar.
Efter at Formanden havde budt Velkommen, holdt han en gri

bende Mindetale for Foreningens foranomtalte Æresmedlem, en Tale, 
som Medlemmerne paahørte staaende.

Herefter aflagde Sekretæren Beretningen, der forøvrigt gav An
ledning til en længere Diskussion, hvorefter han paa Bestyrelsens 
Vegne foreslog, at Lovenes i? 12  faar følgende Ordlyd:

»Naar et Medlem eller et Medlems Hustru afgaar ved Døden, 
skal Foreningens Kasserer straks pr. Post tilstille rette Vedkommende 
Overlevende 200 Kroner og føre Beløbet som Udgift paa det løbende 
Aarsregnskab.«

I Tilslutning hertil foreslog Bestyrelsen følgende Paragraf til Ved
tagelse:

»Bestyrelsen anvender straks ea. 50.000 Kr. af Foreningens Ka
pital til Stiftelse af et Legat, hvoraf Renterne aarlig i Portioner efter 
Legatudvalgets Skøn kan uddeles til trængende Medlemmer, disses 
Enker og Børn under 18 Aar.

Legatudvalget hestaar af den til enhver Tid fungerende Forenings
bestyrelse.«

Medens Restauratør Fritz Svensson ønskede dette Spørgsmaal 
udsat, anbefaledes Forslaget af Formanden og Kassereren, og da Af
stemningen fandt Sted, vedtoges det med 33 Stemmer. Ingen stemte 
imod.

Til sammen med Bestyrelsen at revidere Lovene nedsattes et 
Udvalg bestaaende af følgende Herrer: Fritz Svensson, C hr. Bu riis, 
Jensen (Hafnia), IJ. IJ. Thomsen og J. (i. Jensen.

Som Overskud fra Foreningens Organ havde Næstformanden den 
Glæde at kunne overrække Kassereren 1061.61 Kroner, og høstede
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Direktør Møller i den Anledning megen Anerkendelse. Beløbet blev 
iøvrigt tilstaaet Engageringsbureauet.

Bestyrelsen genvalgtes med Akklamation, men da Direktør Poul 
Møller bestemt ønskede at udtræde af Bestyrelsen, blev Direktør Julius 
Nielsen indvalgt i Stedet for.

Efter Generalforsamlingen konstituerede Bestyrelsen sig saaledes:

Carl Wivel, Formand.
Julius Nielsen, Næstformand.
Carl Neiiendam, Kasserer.
Aage A. Christensen, Sekretær.
N. P. Hansen.

1 Stedet for Direktør Poul Møller indtraadte Direktør Oluf Chri
stensen i Bladudvalget.

1909-1910.

Under 27. Januar anmodede Bestyrelsen den kommunale Væl
gerforening om at opstille Direktør Poul Møller paa Valglisten til 
Borgerrepræsentantvalgene.

Samme Dato vedtog man Bestemmelser for Udstillingslegatet, 
ligesom Kassereren bemyndigedes til at købe Obligationer til et samlet 
Beløb af 70.000 Kr.

Den 24. Februar afholdtes en ekstraordinær Generalforsamling, 
ved hvilken Lejlighed Sekretæren forelagde Udkast til nye Love, der 
efter en lang Diskussion vedtoges med nogle uvæsentlige Ændringer.

Paa et den 25. Marts afholdt Bestyrelsesmøde fratraadte Direktør 
Julius Nielsen som Foreningens Repræsentant for de samvirkende 
Principal- og Tjenerforeninger, hvilken Post overtoges af Direktør 
Poul Møller.

Anledningen til dette Personskifte var den, at der, i hans Egen
skab af tidligere Formand for ovennævnte Institution, var overgaaet 
Direktør Poul Møller en Dom for ulovlig Fæste virksomhed, og da 
denne Dom ønskedes prøvet ved Højesteret, var det kun naturligt, 
at Direktør Møller genovertog Posten, indtil Sagen havde fundet sin 
Afslutning.

Samtidigt ordnedes den pekuniære Side af Sagen, ligesom For
eningen opsagde Samarbejdet med de samvirkende Principal- og
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Tjenerforeninger fra Oktober Flyttedag at regne, saafremt der ikke 
forinden skulde blive truffet bindende juridisk Overenskomst om en 
Fortsættelse.

Som bekendt tabtes Sagen ved Højesteret, idet Direktør Poul 
Møller idømtes den enorme Bøde: 21.210  Kr., der dog paa Højesterets 
egen Foranledning blev eftergivet.

Paa Grund af Direktør Oluf Christensens Bortrejse fra Køben
havn overtog Tuborg Pavillonens Restauratør, N. P. Hansen, Hvervet 
som Bladets Tilsynsførende.

Paa et Bestyrelsesmøde den 27. Jnli, hvor Formanden for Cen
tralforeningen af Beværtere i Danmark var til Stede, lovede Besty
relsen atter at fremsætte Forslag til Foreningens Indmeldelse i Central
foreningen, skønt saadant Forslag tidligere var blevet forkastet. 
Den 10. August indfriede Bestyrelsen sit Løfte og indkaldte til en 
ekstraord. Generalforsamling med følgende Dagsorden:

»Skal vor Forening indmelde sig i Centralforeningen af Bevær
tere i Danmark?«

Spørgsmaalet interesserede aabenbart ikke Medlemmerne synder
ligt, thi der mødte saa faa, at Generalforsamlingen ikke var beslut
ningsdygtig. Der indkaldtes derfor til en ny ekstraord. Generalfor
samling, som afholdtes den 19. samme Maaned, og hvor Afstemning 
fandt Sted med samme negative Resultat som forrige Gang.

Den 27. Oktober afholdtes et Medlemsmøde, hvor det drøftedes, 
om Foreningen skulde virke hen til, at der fra de danske Statsbaners 
Bureau i Berlin og fra dettes Forbindelser i andre udenlandske Byer 
falbydes Kuponer, der giver Ret til Hotelophold, Maaltider, etc. her 
i Landet.

Sekretæren refererede de Forhandlinger, man i den Anledning 
havde ført med Turistforeningens Forretningsfører, og efter nogen 
Diskussion enedes man om, at Bestyrelsen skulde søge Tanken rea
liseret. I Løbet af Vinteren fandt der flere Konferencer Sted, og paa 
et den 16. Februar afholdt Bestyrelsesmøde var man kommet til det 
Resultat, at man ønskede at se Tiden an et Aar endnu, idet man 
paa Grund af de i Forvejen beskedne Priser ikke gerne vilde ind 
paa et Rabatsystem.

Den 25. Februar afholdtes den ord. Generalforsamling.
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Efter at Beretning og Regnskab var godkendt gav Formanden 
Medlemmerne nogle Oplysninger om forannævnte Rabatsystem, samt 
meddelte, at han for Tiden forhandlede med Autoriteterne om Ho
tellers og Restauranters Salg af Postkort, om hvis Lovlighed der 
havde hersket Tvivl.

Formanden og de afgaaende Bestyrelsesmedlemmer genvalgtes.

1910— 1911.

Paa et den 1 1 .  November afholdt Bestyrelsesmøde besluttede 
man at sammenkalde et Medlemsmøde for at drøfte Tjenernes Pris-

1)1 van i, TIVOLI

kurant for Lejetjenerarbejde, hvorom der forud var vekslet nogle 
Skrivelser med Opvarter- og Tjenerforeningen. Paa Medlemsmødet, 
der fandt Sted den 18. November, og som var godt besøgt, diskute
redes Sagen med stor Interesse, og man enedes om at henstille til 
Medlemmerne saa vidt muligt at engagere Lejetjenere paa de hidtil 
gældende Betingelser, og hvis dette ikke kunde lade sig gøre, altsaa 
hvis Priskuranten fordredes overholdt, da at antage Lejetjenerne paa 
den udtrykkelige Betingelse, at Principalerne ikke skulde levere gratis 
Forplejning til dem.

Dette Priskurant-Spørgsmaal vedblev forresten at være aktuelt 
det meste af et Aar, idet en definitiv Overenskomst mellem Hotel
vært- og Restauratørforeningen, Cafévært- og Restauratørforeningen 
og Nordre Birks Restauratørforening paa den ene Side og Opvarter-
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og Tjenerforeningen paa den anden Side først undertegnedes den 21. 
September 19 11 .

Da denne Overenskomst ogsaa indeholdt Hegler for Lærlingenes 
Antagelse og Uddannelse, kan jeg oplyse, at den første Tjenereksamen 
efter Overenskomstens Ikrafttræden fandt Sted den 8. Oktober i Wi- 
vels Selskabslokaler.

Første Gang, der overhovedet fandt en Tjenereksamen Sted her 
i Landet, var den 5. Maj 1908.

Den ord. Generalforsamling afholdtes den 22. Februar i Witt- 
macks Lokaler. Ved denne Lejlighed vedtoges det, at Foreningen 
paa fremtidige Mødeaftener afholder en Del af Udgifterne. Og endelig 
vedtog man, at et Par saakaldte Restaurationsblade ikke maatte lægges 
frem i Medlemmernes Forretninger med den Motivering, at begge 
Organer var private Spekulationsforetagender.

1911-1912.

Paa et den 9. December afholdt Bestyrelsesmøde havde Form an
den den Glæde at kunne meddele, at Carlsberg Bryggerierne og Vin
handler, Etatsraad Georg Bestie havde skænket Foreningen hver 1000 
Kroner.

For Bryggeriernes Vedkommende var Anledningen Hundredaars- 
dagen for Gamle Carlsbergs geniale Grundlæggers Fødsel, medens 
Ftatsraadens højhjertede Gave skyldtes hans kendte Vinhandels 25 
Aars Jubilæum.

Den aarlige Generalforsamling fandt Sted den 7. Februar, som 
sædvanlig i Wittmacks Lokaler.

Formanden aabnede Mødet med i hjertelige Ord at mindes Fru 
Wilhelmine Neiiendam, der var afgaaet ved Døden, og som paa saa 
mange Maader havde interesseret sig for Foreningen, hvorefter han 
aflagde Beretning om Foreningens Virksomhed i det forløbne Aar.

Derefter aflagde Kassereren Regnskab, og kan jeg i denne For
bindelse oplyse, at Foreningens Formue beløb sig til ca. 80.000 Kro
ner, og at den foruden Begravelseshjælp aarlig udbetalte ca. 3000 
Kroner i Legater.

Formanden og de afgaaende Bestyrelsesmedlemmer, Herrerne 
Aage A. Christensen og N. P. Hansen, genvalgtes med Akklamation.
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Den 15. Oktober afholdtes Bestyrelsesmøde paa Hotel Phønix, 
hvor det overdroges Restauratør X. P. Hansen at drage Omsorg for 
Udgivelsen af et Festskrift og et Festnummer af Hotel- og Restau- 
rationstidende i Anledning af Foreningens forestaaende Jubilæum.

Endvidere vedtoges det at indlade samtlige Medlemmer med 
Fruer, samt en Række Honoratiores til en Jubilæumsmiddag paa 
Hotel d’Angleterre den 17. December Kl. 672.

Den 29. Oktober afholdtes Medlemsmøde i Wittmacks Lokaler, 
ved hvilken Lejlighed Restauratørerne 0. Aabye-Hansen og W. Kinzi 
optoges i Foreningen.

Aabye-Hansen, der den Gang drev »Grand Kafé« paa Kongens 
Nytorv, var Formand for Cafévært- og Restauratørforeningen for Kø
benhavn og Omegn.

Den 1 1 .  November holdt Bestyrelsen Møde paa Hotel Phønix 
for at paahøre Oplæsningen af Manuskriptet til forannævnte Fest
skrift.

Ved samme Lejlighed blev der truffet nogle Dispositioner Jubi
læet vedrørende.

Den 17. December — Jubilæumsdagen — var Bestyrelsen om 
Formiddagen samlet paa Hotel Phønix, hvor en Række Deputationer 
og Gratulanter indfandt sig for at lykønske Foreningen. Der indløb 
ligeledes et overvældende stort Antal Lykønskninger i Form af Blom
sterdekorationer, Buketter, Skrivelser og Telegrammer.

Og om Aftenen fandt den storslaaede Jubilæumsmiddag Sted paa 
Hotel d’Angleterre, der den Gang lededes af Direktør Jean Petersen, 
som senere overtog Hotel Rustenborg i Lyngby.

I Festmiddagen deltog en lang Række Honoratiores med den 
daværende Konsejlspræsident Klaus Berntsen og Indenrigsminister 
Jensen Sønderup i Spidsen.

Det var ved denne Lejlighed, at afdøde Brygger, Dr. Carl Jacobsen 
holdt en forøvrigt vittig og elegant Tale, som han sluttede med Or
dene: »Det er sandt, her er jo et Par Ministre til Stede, skal vi ikke 
give dem et Hurra?«

Det skal ikke nægtes, at de citerede Ord kom som et Lyn fra 
en klar Himmel, og at de let kunde have sat Bestyrelsen i en pinlig 
Forlegenhed, men Foreningens Sekretær, Direktør Aaye A. Christensen,

1912—191:1
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klarede resolut Situationen ved at gribe Talerens Idé og proponere 
en Skaal for Excellencerne, der forøvrigt ikke lod sig mærke med 
noget. Og den øjeblikkelige Forbløffelse udløstes i Hurraraab.

Festen sluttede med en animeret Frokost.
I Anledning af Jubilæet blev Hof-Hotelejer Carl Neiiendam, der 

havde beklædt Hvervet som Foreningens Kasserer i 23 Aar, udnævnt 
til Ridder af Dannebrog.

Da de to Mænd, Kammerraad Wivel og Hof-Hotelejer Neiiendam, 
der havde haft Sæde i Foreningens Bestyrelse i alle 25 Aar, ubestri
deligt havde haft den største Betydning ikke alene for Hotelvært- og 
Restauratørforeningens Trivsel, men ogsaa for den danske Hotel- og 
Restaurationsindustris Udvikling, vil jeg ikke undlade at aftrykke, 
hvad Hotel- og Restaurationstidende skrev om disse to Foregangs
mænd i det foranomtalte Festnummer:

Iv a m m e rra a d e n s  N avn  e r  i høj G rad  k n y t te t  til v o r t  v e rd e n s b e rø m te  
E ta b l i s se m en t  »Tivoli«, hv is  s tø rs te  L e je r  b a n  i en lang  A a rræ k k e  h a r  været.

F o r  god t  og vel fire A ar  s iden, nem lig  den 14. Maj 1908, fe jrede h a n  
sit 25 Aars Ju b i læ u m  som  L e je r  i den fo lkek æ re  Have, og som  r im elig t  var,  
b lev d e r  ved d e n n e  Lejlighed vist h a m  m egen  O p m æ rk s o m h e d  fra  D irek 
t ionens  Side.

B la n d t  a n d e t  m o d to g  K a m m e r r a a d e n  L y k ø n sk n in g sv is i t  a f  F o r m a n d e n  
fo r  Tivolis  B estyrelse,  F a b r ik a n t  A xe l Meyer, og E tab l is sem en te ts  D irek tør ,  
A rkitekt  A rn e  Petersen, d e r  o v e rra k te  h a m  Tivolis  Sø lvm edaille ,  l igesom  en 
h o s  B rø d re n e  D ragsted  u d fø r t  k o s tb a r  Vase m ed  F rem s t i l l in g e r  af  T aa rn -  
p av il lonen  og F aead e b y g n in g e n  blev o v e r r a k t  Hr. og F r u  W ivel i F o ren in g ,  
som  et synligt Udslag a f  de venskabelige  Føle lser,  som  Tivolis  B estyrelse 
n æ r e r  fo r  de t  sym p a t i sk e  Æ gtep ar .

K a m m e r r a a d e n  begy n d te  sin V irk so m h ed  i T ivoli  paa den  saak a ld te  
»D ansepladsen« , overtog  d e rp a a  » T aa rn pav i l lo n en «  for endelig, da  T ivolis 
F açad e  o m reg u le red es ,  a t  e ro b re  den i Ind-  og U d lan d  b e rø m te  R e s tau ran t ,  
d e r  n u  e r  k e n d t  u n d e r  N avne t  »Wivels T errasse« ,  og som  K a m m e r r a a d e n  
m ed  et s ikker t  Blik for  T id en s  K rav ,  s tad igvæ k  b a r  udv ide t  og m o d e rn ise re t .

Som  b e k e n d t  fo re s ta a r  d e r  a t te r  n u  en s tø r re  Udvidelse.
In d en  fo r  H ote lvæ rt-  og R e s tau ra tø r fo ren in g en  h a r  K a m m e r r a a d e n  u d 

fø r t  et s to r t  og u egenn y tt ig t  Arbejde, og F o re n in g e n s  s tæ rk t  in te re sse red e  
F o r m a n d  n y d e r  da ogsaa  en  u b e g ræ n se t  Agtelse b la n d t  s ine  Kolleger.

Dog ikke a lene i R es tau ra tø rk red se ,  m e n  h v a d  d e r  e r  v æ rd t  a t  lægge 
M æ rke til, ogsaa  in d e n fo r  T jen e rn e s  R æ k k e r  e r  K a m m e r r a a d e n  en  p o p u læ r  
Mand. F o r  E k sem p e l  e r  h a n  Æ re s m e d le m  af  O p v ar te r -  og T jen e rfo ren in g en ,
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hvis  O rgan ved forskellige L e j l igh eder  h a r  yde t  h a m  den m est  u fo rb e h o ld n e  
Anerkendelse .

K a m m e r ra a d  W ivel e r  R id d e r  af  D an neb ro g .

Ligesom  K a m m e r r a a d  W ivel h a r  Hof-Hotelejer  Carl N eiiendam  ogsaa 
v æ re t  f leraar ig  L e je r  i Tivoli — »Bazaren« — m en i den  s to re  Offentligheds 
B ev id s th ed  e r  det dog fo r t r in sv is  til Hotel P hø nix ,  Hr. N eiiendam s  Navn 
vil v æ re  knyttet.^

Beliggende i den nob le  Bredgade, fri for a n d re  H o te l lers  u m id d e lb a re  
N a b o sk a b  e r  Hotel P h ø n ix  i sin fo rn e m m e  T i lb a g e t ru k k e n h e d  b leven det 
Sted, h v o r  den  inden-  og ud e n la n d sk e  Noblesse  søger, n a a r  den  vil væ re  
s ik k e r  paa,  at den  ikke b e h ø v e r  at give A fka ld  pa a  de R affinem ents,  som  
den  e r  v a n t  til, en ten  f ra  H je m m e n e  eller  f ra  U d lande ts  L uk sush o te l le r .

Utallige S to rm æ n d  h a r  nyd t  G æ stfr ihed  paa  Hotel P h ø n ix :  K ro n ed e  
H oveder,  den  fo rn em ste  Adel, P en g ea r is to k ra t ie ts  M æ nd og S p id se rn e  fra 
Dip lom atie ts ,  K unstens ,  L i t te r a tu re n s  og V id enskab ens  Verden.

Hotelle ts  N avn  s ta a r  d e r fo r  ogsaa i F o rb in d e lse  m ed  adskill ige s to re  
B egivenheder ,  og ikke faa e r  de vigtige B es tem m e lse r ,  som  e r  b ievne tru fn e  
i de ts  e legan te  tæ p p eb e lag te  Saloner.

Vi skal  f. Eks. m in d e  om, at  de t v a r  p a a  Hotel P hø n ix ,  a t  F o r h a n d 
l inge rn e  fand t  Sted a n g a ae n d e  Valget a f  P r in s  C ar l  til N o rg es  Konge, et 
h is to r isk  M om ent,  som  y d erl ig ere  sam led e  In te ressen  om  Hotelle t  og den 
Mand, som  le d e r  det m ed  saa  m egen  Dygtighed.

Hr. N eiiendam  h a r  eje t Hotel P h ø n ix  i ca. 20 Aar. F o r  ca. 7 Aar siden 
til lagde afdøde Kong K ris t ian  den  N iende  det P ræ d ik a te t  »Kgl. Hof«.

Hof-Hote le je r  N e i ien d am  e r  fød t  den  23. M arts  1858 og e r  a l tsaa  en d n u  
en M and i s ine be d s te  Aar. Og fo rh aab en t l ig  vil h a n  i en lang A arræ kke  
e n d n u  stille s in  rige E r fa r in g  og sin s to re  A rbe jdsevne til Ho te lvæ rt-  og 
R e s ta u ra tø r fo re n in g e n s  D isposition .

G anske vist h a r  F o ren in g e n  a l le red e  i 25 Aar t ru k k e t  s tore  Veksler p a a  
Hr.  N eiiendam s  T id  og K ræfter ,  m e n  d a  vi véd, at h a n s  In te resse  for dens  
Vé og Vel ligger h a m  s tæ rk t  p a a  Sinde, k an  den  v is tnok gøre  s ikker  Reg
ning  p a a  h a n s  Indsig t ogsaa i F rem tid en .

P erso n l ig  e r  Hr. N eiiendam  en ku l t iv e re t  og behage lig  Mand, hv is  gode 
og h jæ lp s o m m e  N a tu r  s tadig  afs lø re r  n y  elskvæ rd ige  E genskaber .

Hof-H ote le je ren  e r  d e k o re re t  m ed  St. O la fso rdenens  og den g ræ sk e  F re l
s e ro rd e n s  R id de rko rs .

Endelig skal jeg bemærke, at Fru Caroline Christensen, Enke 
efter Restauratør Anders Christensen, i sin Tid Langelinies Pavillon, 
i Anledning af Jubilæet skænkede Foreningen et Legat paa 10.000 
Kroner.
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Den ord. Generalforsamling afholdtes den 4. Februar i Witt- 
macks Lokaler.

Sekretæren, der aflagde Beretningen, dvælede udførligt ved Ju 
bilæet, der havde fastslaaet, at Foreningens Prestige intet lod tilbage 
at ønske.

Ifølge Regnskabet oplystes det, at Foreningens Formue beløb sig 
til ca. 90.000 Kroner.

Paa Kassererens Forslag vedtoges det at opsige Kontrakten med 
Hotel- og Restaurationstidende’s Bogtrykker og fremtidig at udgive 
Bladet paa eget Forlag.

Efter foretagen Ballotation optoges Kammerraad Wivels Kom
pagnon, Direktør Anton Petersen, i Foreningen, og de efter Tur af- 
gaaende Bestyrelsesmedlemmer genvalgtes.

Under »Eventuelt« ankede Formanden over de yderst slette 
Skolekundskaber, som de fleste Tjenerelever er i Besiddelse af, og

t . . . .
pegede paa, at det var ønskeligt, at Foreningen interesserede sig for, 
at disse unge Mennesker fik lidt Skriveøvelse i deres Fritid.

1913— 191'!,

Den 18. November afholdtes Medlemsmøde i Søpavillonen, som 
Restauratør H. Wittmack havde overtaget efter Restauratør Heinrich 
Midler.

Formanden kunde ved denne Lejlighed oplyse, at der med Café
vært- og Restauratørforeningen og Nordre Birks Restauratørforening 
var berammet et Fællesmøde til Afholdelse paa Hotel Phønix den
2. December. Formaalet med Mødet var at fremme Sammenholdet 
indenfor Standen.

Man tør maaske heri se den første Spire til det senere etablerede 
Fællesudvalg.

Den 5. Februar fandt den aarlige Generalforsamling Sted i Sø
pavillonen.

Af Beretningen fremgik det, at det foranomtålte Fællesmøde med 
de to andre Principalforeninger allerede havde baaret Frugt i Form 
af forskellige kollektive Henvendelser til Rigsdagen, Bryggerierne, Is
værkerne og Østerskompagniet.

Formanden og Bestyrelsesmedlemmerne N. P. Hansen og Aage 
A. Christensen, der afgik efter Tur, genvalgtes enstemmigt.
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Og endelig optoges Direktør Frantz Christensen, Langelinie Pa
villon, i Foreningen.

191b— 1915.

Den 16. April afholdtes ekstraordinær Generalforsamling i Wivels 
Selskabslokaler med følgende Dagsorden:

»Forslag fra Foreningens Delegerede ved det bestaaende Fælles
udvalg om Oprettelse af en faglig Afdeling af Hotelvært- og Restau
ratørforeningen i København.«

FREDERIKSBERG RESTAURANT OG SELSKABSLOKALER — C. Sørensen.

Efter at Formanden havde budt Velkommen, gjorde han op
mærksom paa, at da kun 17 Medlemmer havde indfundet sig, var 
Generalforsamlingen ikke beslutningsdygtig.

Under en Diskussion, som alligevel kom i Gang, viste det sig, 
at der var absolut Uvilje mod en saadan Afdelings Oprettelse.

Den 28. Juni 1914 faldt de dræbende Skud i Serajevo, der kostede 
den østrigsk-ungarske Tronfølger, Ærkehertug Franz Ferdinand og 
Gemalinde, Livet, og en Maaned efter erklærede Østrig Serbien Krig, 
Ouverturen til det Ragnarok, der først skulde ophøre den 1 1 .  No
vember 1918, og under hvis Eftervirkninger hele Menneskeheden 
lider den Dag i Dag.
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Den øjeblikkelige Følge af Krigstilstanden var forøvrigt en næ
sten komplet Affolkning af Restauranter og Forlystelsesetablissementer.

Den 28. Juli afholdtes et Bestyrelsesmøde paa Hotel Phønix i 
Anledning af, at Foreningen havde modtaget 3 Skrivelser, alle ens
lydende, undertegnet henholdsvis af Opvarter- og Tjenerforeningen, 
Dansk Ivellnerforbund og Dansk Kokkeforbund, og hvori de 3 Or
ganisationer anmodede om en Forhandling angaaende Arbejdsfor
holdene i Faget.

Man vedtog at sende Funktionærforeningerne nedenstaaende Svar:

»Som Svar paa Deres ærede af 17. ds. skal vi tillade os at med
dele, at vi gerne er rede til en Forhandling, men af Hensyn til at 
mange af vore Bestyrelsesmedlemmer er bortrejst og de øvrige stærkt 
optagne af deres Sæsonforretninger, vil vi gerne vente med Optagelsen 
af Forhandling til først i September. Vi vil anse det for formaals- 
tjenligt, om De forinden vil sende os en skriftlig Fremstilling af, 
hvilke Spørgsmaal De ønsker behandlet«.

Lignende Svar modtog Funktionærerne fra de andre Principal- 
foreninger, nemlig Nordre Birks Restauratørforening, Caféværtfore- 
ningen i København og den nystiftede faglige Restauratørforening.

Svaret fra Funktionærforeningerne lod ikke vente paa sig. Paa 
et Bestyrelsesmøde, der afholdtes paa Hotel Phønix den 28. August, 
oplæstes Skrivelsen, som havde følgende Ordlyd:

»Som Svar paa Deres æ/ Skrivelse, vi har modtaget, og for hvil
ken vi takker, tillader vi os at meddele Dem, at vi gerne ønsker 
Forhandling angaaende nedenstaaende Punkter:

1. Afgiften for Tjenere i faste Pladser,
2. Istandgørelse og Pudsning,
3. Lærlingene,
4. Forplejningen,
5. Opsigelsesfristen,
(i. Antagelse og Afskedigelse,
7. Paaklædning,
8. Priskuranten for Lejetjenere,

og tillader vi os at foreslaa det første Møde afholdt Torsdag den 2. 
September 1914 Kl. 11  Fm. i Hr. Aabije-Hnnsens Lokaler, Kongens 
Nytorv.

Afventende Deres ærede Svar tegner o. s. v.«.
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Skrivelsen besvaredes saaledes:

Siden vor sidste Skrivelse til Deres ærede Forening har Forhol
dene paa Grund af den 1111 i ¡Størstedelen af Verden herskende Krigs
tilstand forandret sig i en saadan Grad, at vi maa anse det nuvæ
rende Tidspunkt for meget daarligt egnet til Optagelsen af de ønskede 
Forhandlinger, hvorfor vi ønsker Sagen stillet i Bero indtil videre.

Med Højagtelse 
sig. Julius Nielsen, fung. Formand.

/Aage A. Christensen.

Formanden var paa dette Tidspunkt syg og sengeliggende.
Et nyt Bestyrelsesmøde afholdtes den 28. December, og denne 

Gang var samtlige Bestyrelsesmedlemmer til Stede. Der forelaa dog 
ingen Sager af særlig Vigtighed.

Den 9. Februar fandt den aarlige Generalforsamling Sted i Sø
pavillonen.

Efter at Aflæggelsen af Beretning og Regnskab var bragt fra 
Haanden, genvalgtes Næstformanden og Kassereren.

Og endelig vedtoges det paa Direktør Tli. Klingspors Forslag, at 
Bestyrelsen bemyndigedes til sammen med de andre Principalfor
eninger at optage Forhandlinger med Funktionærforeningerne om en 
Overenskomst.

19ih—1916.

Den 14. September var der Bestyrelsesmøde ‘ paa Hotel Phønix. 
Man vedtog at lade et af Bestyrelsen udarbejdet Forslag til Lovæn
dringer trykke og udsende til Medlemmerne sammen med en Ind
kaldelse til ekstraordinær Generalforsamling paa Hotel Phønix den 
29. September med Dagsorden: »Forandring af Lovene«.

Da det viste sig, at der til denne ekstraordinære Generalforsam
ling var mødt saa faa Medlemmer, at den ikke var beslutningsdygtig, 
maatte man indkalde til en ny. Denne, der var berammet til den 10. 
November var heller ikke beslutningsdygtig, ,og først paa en 3die 
ekstraordinær Generalforsamling den 10. December lykkedes det at 
samle saa mange Medlemmer, at Lovændringerne kunde behandles.

Paa Bestyrelsens Vegne anbefalede Sekretæren de toreslaaede 
Lovændringer, som blev vedtaget med 33 Stemmer mod 1.
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Paa et Bestyrelsesmøde paa Hotel Phønix den 26. Januar vedtog 
man at afholde den aarlige Generalforsamling i Søpavillonen den 17. 
Februar med følgende Dagsorden:

1. Aflæggelse af Beretning,
2. Aflæggelse af Beretning om Foreningens Blad,
3. Aflæggelse af Regnskab,
4. Valg af ny Formand,
5. Valg af h nye Bestyrelsesmedlemmer,
6. Valg af 2 Bestyrelses-Suppleanter,
7. Valg af en Revisor og en Revisor-Suppleant,
8. Valg af Medlem til Voldgiftsudvalget,
9. Eventuelt.

Paa Foden af Indkaldelsen fandtes følgende Bemærkning:

»Bestyrelsen har besluttet al stille sine Mandater til Raadighed 
og ønsker ikke Genvalg«.

Da man i Henhold til forskellige Udtalelser ikke kunde være i
Tvivl om, at det var den gamle Bestyrelses Alvor, al den vilde trække
sig tilbage og give Plads for yngre Kræfter, maatte man i Tide se 
sig om efter passende Afløsere, idet man nødig skulde komme i den 
Situation, at man først paa selve Generalforsamlingen skulde til at 
udsøge Emner. Hotel- og Restaurationstidendes Redaktør blev derfor 
fra flere Sider opfordret til »at føle sig for« blandt de yngre Med
lemmer med det Form aal at finde 5 Mænd, der maatte være villige 
til at danne den nye Bestyrelse, og som Medlemmerne kunde tænkes
at ville slutte sig om. Opgaven var ingenlunde let, men efter forskel
lige Konferencer lykkedes det at formaa nedenanførte fem Herrer til 
eventuelt at stille sig til Foreningens Disposition, nemlig:

Direktør Carl Jørgensen, Etablissementet »National«,
Anton Petersen, Restaurant Wivel,
Frantz Christensen, Langelinie Pavillon,
Th. Hansen, Turisthotellet.
Adolf Andersen, Hotel Terminus.

Af de nævnte Herrer var Direktør Carl Jørgensen udset til at 
overtage Posten som Formand.
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I denne Forbindelse bør det bemærkes, at de fem Kandidater 
dog helst saa, at den gamle Bestyrelse forblev paa Skansen.

Af Antallet paa de til Generalforsamlingen den 17. Februar frem
mødte Medlemmer kunde man straks se, at der var noget ekstraor
dinært paa Færde.

Efter at Formanden havde budt Velkommen, blev Direktør 
Frantz Christensen valgt til Dirigent.

Anthon Knudsen.

Derpaa aflagde Sekretæren Beretning og dvælede især ved den 
mellem Principalforeningerne og Personaleforeningerne afsluttede 
Overenskomst, der foreløbig gjaldt til den 1. Juni 1917.

Forøvrigt benyttede Sekretæren Lejligheden til at beklage, at en 
ikke ringe Del af Foreningens Medlemmer syntes ganske at savne 
Interesse for Foreningens Anliggender. Han hentydede hermed til, 
at det fornylig havde været nødvendigt at sammenkalde til ikke min
dre end 3 ekstraordinære Generalforsamlinger, inden del lykkedes at 
gennemføre de af Hensyn til forannævnte Overenskomst nødvendig- 
gjorte Lovændringer.

Endelig aflagde han Beretning om Bladet, samt oplyste, at Hof- 
Hotelejer Neiiendam, der var Formand for Principalernes Fællesud-
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valg, havde trukket sig tilbage fra denne Post, hvorfor Medlemmerne 
maatte se sig om efter en anden Formand.

Direktør Carl Jørgensen beklagede dette Hr. Neiiendams Skridt, 
men sidstnævnte lod sig ikke overtale.

Efter at Kassereren havde faaet Decharge for Regnskabet, gik 
man over til Valgene.

Dirigenten tog Ordet og anmodede indtrængende den gamle Be
styrelse om at blive. Direktør Carl Jørgensen sluttede sig til denne 
Opfordring og bad Bestyrelsen motivere sin Beslutning.

Formanden, Kassereren og Sekretæren motiverede hver for sig, 
hvorfor de ønskede at træde tilbage, og da det trods fornyede og 
indtrængende Anmodninger ikke lykkedes at ombestemme Bestyrel
sen, opfordrede Direktør Carl Jørgensen den til at fungere endnu en 
Maaned for at give Medlemmerne Lejlighed til nærmere at overveje 
den foreliggende Situation.

Trods dette Forslag anbefalede Sekretæren Medlemmerne straks 
at vælge de forannævnte fem Herrer, men da Direktør Carl Jørgensen 
fastholdt det foran udtalte Ønske, indvilligede Bestyrelsen i at fungere 
videre indtil den 8. Marts, da Generalforsamlingen vilde blive fortsat, 
efter fornyet Indkaldelse.

Til denne fortsatte Generalforsamling, der ogsaa fandt Sted i Sø
pavillonen, havde 21 Medlemmer givet Møde. Fra Formanden, Kam- 
merraad Wivel, forelaa der Afbud paa Grund af Sygdom.

Paa Næstformandens Forslag valgtes Direktør Carl Jørgensen til 
Dirigent.

I Henhold til Dagsordenen og under Henvisning til Sekretærens 
Forslag af 17. Februar satte Dirigenten straks Valgene under Afstem
ning.

Til Formand valgtes Direktør Carl Jørgensen og til Medlemmer 
af Bestyrelsen Direktørerne:

Anton Petersen, Frantz Christensen, Th. Hansen og Adolf Andersen.
Som Bestyrelsessuppleant genvalgtes Restauratør Clir. Buriis og 

nyvalgtes Restauratør Clir. Petersen. f
Som Revisor genvalgtes Direktør Wm. Jensen med Restauratør 

Kinzi som Suppleant.

Samtlige Valg var enstemmige.
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Paa Forslag af Direktør Aage A. Christensen bemyndigedes den 
nye Bestyrelse til selv at vælge et Medlem til Fællesudvalget i Stedet 
for Hof-Hotelejer Neiiendam, samt til at afgøre, om Foreningen skulde 
deltage i en Aktion gaaende ud paa ved Højesteret at lade prøve, om 
de i Henhold til den nye Beværterlov foretagne Inddragelser af Bor
gerskaber, som ikke har været benyttede et vist Tidsrum, er lovlige.

Endelig takkede den nye Formand paa egne og de nyvalgte Be
styrelsesmedlemmers Vegne for den Tillid, man havde vist dem, 
hvorefter den vigtigste Generalforsamling, der i lange Tider havde 
været afholdt, hævedes.

1916— 1917.

Den 17. Marts samledes den afgaaede Bestyrelse, der var mødt 
in pleno, paa Hotel Phønix sammen med den nyvalgte Bestyrelse, 
hvoraf Herrerne Th. Hansen og Anton Petersen var fraværende, først
nævnte paa Grund af Bortrejse, sidstnævnte paa Grund af Sygdom. 
Ved denne Lejlighed afleverede den gamle Bestyrelse de Foreningen 
tilhørende Protokoller, Dokumenter, Værdipapirer og Penge. Senere 
aflagde man Besøg i Foreningens Bank, hvor forskellige Formaliteter 
ordnedes.

Den 18. Marts afholdtes Bestyrelsesmøde i Nationals Selskabs
lokaler, hvor Bestyrelsen konstituerede sig som følger:

Næstformand: Direktør Anton Petersen,
Kasserer: Direktør Frantz Christensen,
Sekretær: Th. Hansen,
Tilsynsførende v/ Bladet: Direktør Adolf Andersen.

Til at assistere ved de skriftlige Arbejders Udførelse antoges 
Bedaktør Pauli Jørgensen.

En Skrivelse fra »Værtshusholderstiftelsen« angaaende de konfi
skerede Borgerskaber og et Brev fra A/S Skandinavia henvistes til 

Fællesudvalget.
Endelig vedtoges det at indkalde til en ekstraordinær General

forsamling, der berammedes til Afholdelse i Søpavillonen den 31. 
Marts med følgende Dagsorden:
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1. Meddelelse fra Bestyrelsen.
2. Forslag 0111 at hædre den afgaaede Bestyrelse ved et Fest- 

maaltid med Damer og samtidig at udnævne d’Herrer Carl 
Wivel og Carl Neiiendam til Foreningens Æresmedlemmer.

Til denne Generalforsamling havde usædvanlig mange Medlem
mer givet Møde. Efter at Redaktør Pauli Jørgensen var bleven valgt 
til Dirigent, meddelte Formanden, hvorledes Bestyrelsesmedlemmerne 
havde fordelt Embederne mellem sig, og derpaa gik man over lil 
Dagsordenens Punkt 2.

Paa Grosserer Thomas S. Lorenzens Forslag ændredes Bestyrel
sens Forslag derhen, at Kammerraad Wivel udnævntes til Æresfor- 
mand.

Sammen med Hof-Hotelejer Neiiendam udnævntes Direktør Julius 
Nielsen ogsaa til Æresmedlem.

Sidstnævntes Udnævnelse foresloges af Herrerne Aabye-Hansen 
og Thomas S. Lorenzen.

Til sammen med Formanden, Næstformanden og Kassereren al 
tiltræde et Festudvalg i Anledning af den foreslaaede Middag valgtes 
Herrerne Thomas S. Lorenzen og Th. Klingspor.

Udenfor Dagsordenen meddelte Formanden, hvad Fællesudvalget 
havde foretaget i Anledning af »Skandinavia«s Henvendelse til de Re
staurationer, i hvis Lokaler der musiceres, ligesom han oplyste, at 
der den 3. ds. vilde blive afholdt et Møde paa Fællesudvalgets Foran
staltning i Anledning af, at et af Kommunalbestyrelsen nedsat I l-  
Mands Udvalg for Tiden reviderer Vedtægten for Børns Anvendelse 
indenfor Erhvervene, hvilket specielt berører Restauratørstanden, da 
Udvalget særlig har sin Opmærksomhed henvendt paa Piccoloernes 
Arbejdstid.

A/S Skandinavia var Koda’s Forløber. Takket være den energiske 
Modstand, som dette Selskab mødte lige fra Begyndelsen, maatte det 
opgive sine Planer med Hensyn til Restauratørerne.

Den 10. April afholdtes Bestyrelsesmøde i Wivels Selskabslokaler. 
Ved denne Lejlighed vedtoges det at agitere for Tilgang af nye Med
lemmer og i den Anledning at afholde et Medlemsmøde i Maj Maaned.

Endelig oplæste Formanden Koncepterne til Teksten til Diplo
merne for Æresformanden og de to Æresmedlemmer. Disse god
kendtes, og det overdroges Formanden at sørge for det videre fornødne.
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Den 26. April holdt det nedsatte Festudvalg Møde og fastsatte 
Rammerne for Middagen for den afgaaede Bestyrelse.

Den 28. April om Formiddagen holdt Bestyrelsen atter Møde i 
Wivels Selskabslokaler. Denne Gang drejede det sig om de af F ir
maet Andreasen & Lachmann leverede Æres-Diplomer, som frem- 
lag'des og godkendtes, hvorhos det vedtoges at indføre Teksterne i 
Forhandlingsprotokollen.

KEGLEBANEN, TIVOLI (Restaurant og Selskabslokaler) — Anthon Knudsen.

Det vedtoges ligeledes at indføre Ordlyden af de Erkendtligheds- 
skrivelser, som man agtede at tilstille de tidligere Bestyrelsesmed
lemmer, Herrerne Aage A. Christensen og N. P. Hansen.

Endelig vedtoges det, at en Deputation bestaaende af Formanden, 
Næstformanden og Kassereren, med førstnævnte som Ordfører, skulde 
overrække Kammerraad Wivel, Hof-Hotelejer Neiiendam og Direktør 
Julius Nielsen de for dem bestemte Diplomer, og at Herrerne Ih. 
Hansen og Adolf Andersen skulde overbringe Direktør Aage /i. Chri
stensen og Restauratør N. P. Hansen de forannævnte Skrivelser, hver 
især ledsaget af en fra den kgl. Porcelænsfabrik udgaaet Vase med 
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Om Aftenen fandt Middagen for den afgaaede Bestyrelse Sted. 

v Menuen lød saaledes:
Hors d’oeuvre 

Hajfinne Suppe
Fiskefilet Brésilienne m/ Søsnegle og Hummer — Sauce Turbigo 

Indisk Palmemarv — Sauce Bordelaise 
Chaud-Froid Grand Bestaurant 

Lammecoteletter m/ Gaaselever truffé og Pommes soufflées 
Friske Slikasparges 

Dansk Kylling — Kompot og Salat 
Charlotte Roquefort 
Jordbær m/ Fløde

Hvortil følgende Vine serveredes:

Château Ferran Dry 1899 
Château la Mission Haut Brion 1893 

Kiedricher Wasserrose 1904 
Romanée 1898 

Château Durfort Margaux 1893 
Heidsieck & Co. 1898

Om Festens Forløb henviser jeg til nedenstaaende Uddrag af 
Hotel- og Restaurationstidendes Referat:

Det p a a  sidste G e n era lfo rsam lin g  nedsa t te  Udvalg  til P lan læ ggelse  af  
Festen  fo r  v o r  afgaaede B es tyre lse  h a r  G ru n d  til a t  føle sig stolt. Mere vel
lyk k e t  og m e re  stilfuld Fest l ighed  en d  den, d e r  fan d t  Sted fo rr ig e  F redag ,  
ska l  m a n  s ik k e r t  lede  læ nge efter. Vi e r  d a  ogsaa vis paa,  a t  de n  fo r  sam tlige 
Deltagere be s tan d ig  vil s taa  som  et k ø n t  og ufo rg lem m elig t  Minde.

Fest l igheden  fand t ,  som  t id ligere m eddelt ,  Sted i W ivels  Se lskabslo ka le r ,  
og, lad  os s t ra k s  b e m æ rk e  det:  f ra  fø rs t  til s ids t  v a r  alt t ip-top.

B o rd e t  v a r  p rag tfu ld t  d e k o re re t  m ed  ly se rø d e  Nelliker,  og d en  fo ran  
h v e r  K u v e r t  opsti l lede Menu, d e r  v a r  f re m rag e n d e  sm u k ,  v a r  en væ rd ig  
R a m m e  om  de udsøg te  Retter,  d e r  se rveredes .

P aa  In d b y d e rn e s  Vegne b ø d  G ro sse re r  Thom as S. L oren zen  V e lkom m en 
og funge rede  iøvrig t som  G h a irm an .  E f te r  F iskefile ten  fand t  Aftenens H o ved
b eg iven hed  Sted: V or  F o rm a n d ,  D irek tø r  Carl Jørgensens  Fest ta le  for  Kam - 
m e r r a a d  Wivel. Hr. Jørgensens  Tale  fo rm ed e  sig som  en s to rs la a e t  H yldest 
til v o r  p o p u læ re  Æ re s fo rm a n d .

E fte r  T a len  fulgte en o v e ro rd en t l ig  s m u k  Sang, d e r  skyldtes  D irek tø r  
Carl Jørgensens  sm id ige  Pen .
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Sangen v a r  sæ rde les  nydelig  u d s ty re t  i et m ed  en tyk S ilkesnor  fast
h o ld t  Omslag, paa  hvis F ors ide  d e r  v a r  a n b ra g t  et, af . lu nch er  J ensen  u d 
ført, ve ll ignende Kabinetsb il lede  af Ivam m erra ad en .

E fte r  a t  v o r  Æ re s fo rm a n d  i bevægede O rd  ha v de  tak k e t  D ire k tø r  Carl 
Jørgensen  for h a n s  Tale, fulgte de øvrige officielle Taler .  D irek tø re rn e  Anton  
Petersen  og F rantz Christensen  talte sm u k t  og h jæ rte l ig t  fo r  h en h o ld sv is  Di
r e k tø r  Jul. Nielsen og Hof-Hotelejer Carl N eiiendam , h v o rh o s  Hote le je rne  
Th. Hansen  og A d o lf A ndersen  to lkede deres  Fø le lse r  fo r  deres  F o rg æ n g e re  
in d e n fo r  B es tyrelsen ,  h en h o ld sv is  H e rre rn e  Aage A. Christensen  og N. P. 
Hansen.

Da vo re  to Æ re s m e d le m m e r ,  H e r re rn e  Jul. Nielsen og Carl N eiiendam  
s am t  H e r r e r n e  Aage A. Christensen  og N. P. Hansen  ha vd e  ha ft  Ordet,  v a r  
de officielle T a le r  ud tø m t.  U d enfor  P ro g ra m m e t  v a r  d e r  dog flere af d ’Hrr.,  
d e r  talte , bl. a. F o r m a n d e n  og H e r re rn e  N eiiendam , A nders Jensen, Thom as  
S. Lorenzen , Th. K lingspor  og Aage A. Christensen, s id s tnæ v nte  tak kede  F es t
kom itéen  og ad re sse red e  Skaalen  til dens  F’o rm a n d ,  Hr. T hom as S. L orenzen .

F o r in d en  vi s lu t te r  v o r t  R efera t  skal  vi b e m æ rk e ,  a t  d e r  fo ru d en  fo ra n 
næ vnte  Sang til K a m m e r r a a d  W ivel ogsaa v a r  en Sang til vo r  afgaaede Kas
se re r ,  H of-Hote le je r  N eiiendam  og en for  F’oren ingen .

Den første  skyldtes Hr. D irek tø r  Carl Jørgensen, den sidste Hotel- og 
R es tau ra t io n s t id e n d e s  R edak tør .

Til S lut skal vi k u n  b e m æ rk e ,  at m an  efter  B o rd e t  t i lb rag te  et P a r  
T im e r  i behage lig t  S a m v æ r  ved K affebordene , og da m a n  skiltes v a r  alle 
enige om  at h av e  t i lb rag t  en y d e rs t  vellykket Aften, en Aften, h v o rm ed  
frem tid ige  F e s te r  ufravigelig  vil b live sam m enligne t .

Den 23. Maj afholdtes Medlemsmøde i Søpavillonen.
Først balloteredes der over følgende 5 Herrer: Direktør P. Wunsch, 

Restauratørerne Chr. Krog, Joh. F. Petersen og IJ. Hansen, samt Ho
telforpagter M. Christensen, Cosmopolite, der alle blev optagne i For
eningen.

Dernæst meddelte Formanden, at Bestyrelsen har udvirket, at 
Tivolis Direktion fremtidig ikke vil tage noget Standpunkt til Skan- 
dinavias Forlangender forinden at have konfereret med Restauratør- 
foreningernes Fællesudvalg, samt at Kassereren er indtraadt i Fælles
udvalget i Stedet for Hof-Hotelejer Carl Neiiendam.

Han henstillede, at man ved fremtidige Møder diskuterede et 
eller andet Emne af faglig Interesse, og endelig udtalte han nogle 
Mindeord om Direktør Andersen Weilby, som var afgaaet ved Døden.

I Anledning af, at Carlsberg-Fondets Direktion spekulerede paa 
at overdrage Carlsberg Bryggerierne til De korenede Bryggerier -
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en Sag der vakte et mægtigt Røre — overrakte Restauratørorganisa- 
tionerne sammen med I)e samvirkende Detailhandlerforeninger Bryg
ger Vagn Jacobsen nedenstaaende Adresse:

Til J. C. Jacobsens  D escen d en te r ,
Adr. C a r lsb e rg -B ry g g e r ie rn e .

D er h a r  i nogen  T id  i saa  at  sige sam tl ige  L an d e ts  B lade væ re t  o p 
taget Artikler,  h v o ra f  m a n  k u n d e  se, a t  In d e h a v e re n  af  F i r m a e t  C ar lsb erg -  
B ry g g er ie rn e ,  nem lig  C a r lsb e rg -F o n d e ts  D irek t ion ,  ikke e r  he l t  u tilbøjelig  
til a t  a f h æ n d e  J. C. Jacobsens og Carl Jacobsens  B ryg g er ie r  til an d en  V irk
so m h e d ,  og at  den Jaco b se n s k e  Slægt a f  P iete t  m od  de t ru fn e  B es tem m el
ser,  d e r  b a r  n y d t  a l le rh ø jes te  K o nf i rm at ion ,  m ed  S tyrke  h a r  re js t  sig m od  
den o p s ta a ed e  T anke .

E fte r  h v a d  d e r  e r  den d a n sk e  A lm enhed  bekend t,  vilde et s a a d a n t  Salg 
væ re  i a a b e n b a r  S tr id  m ed de to afdøde,  u d m æ r k e d e  L a n d s m æ n d s  sidste 
Villie, og U n d e r s k r iv e rn e  h e ra f  v æ g re r  sig ved a t  t ro ,  a t  T an k e n  d e ro m  vil 
blive til Virkelighed. Det s ta a r  i d a n sk  A lm en b ed s  B evids thed  fast, al m a n  
a ld r ig  uden  a ldeles  tv ingende  N ø dven d ig h ed  b ø r  ro kk e  ved te s tam e n ta r i sk e  
B es tem m else r  og kgl. s tad fæ sted e  G avefund a tser .  Og lige saa  s ik ke r  e r  Al
m e n h e d e n  paa ,  a t  d e r  ikke e r  nogen som  h e ls t  N ø d v en d ig h e d  d e r fo r  til 
Stede, saa  m eget  m e re  som  selve F o r m a n d e n  for C a r lsb e rg -F o n d e t  e rk e n d e r ,  
a l  G arlsbe rg -B rygge rie rn e  n u  g a a r  saa  god t  som  nogen Sinde.

D’H e r r e r  V id en sk ab sm æ n d ,  d e r  u d g ø r  C ar lsb e rg -F o n d e ts  D irek tion ,  
ved sikkert ,  h v o r  de til e n h v e r  T id  kan  linde de re t te  D y g t ig h ed er  til at 
lede de i d a n sk  E rh v e rv s l iv  en e s ta a en d e  F o re ta g en d e r ,  d e r  t i l s a m m e n  d a n n e r  
de t  i he le  den  c iv i l ise rede  V erden  k en d te  F i r m a  C ar lsberg -B rygg er ie rne .

I Tillid de rt i l  t i l l ad e r  U n d e r s k r iv e rn e  he ra f ,  d e r  i de tte  for  hele N a
tionen be tydn in g sfu ld e  Anliggende ikke b lo t  og ikke fø rs t  fø ler  sig som  
s ta n d s in te re sse red e ,  m en tillige og i sæ r  som  Danske,  sig a t  b r in ge  E f te r 
k o m m e rn e  af  den en e s taaen d e  pa tr io t iske ,  in i t ia t iv r ige  og dygtige M and, d e r  
h a r  g ru n d lag t  og paa  s jæ ld en  fo ru d se en d e  Vis s ik re t  C ar lsb erg ,  en T il l ids
ti lkendegivelse  og et opr ig tig t  T ilsagn om  Støtte, d e rs o m  D irek tionen  for 
de t v e rd e n sk e n d te  F o n d ,  d e r  e r  sat  til a t  forvalte  Arven efter Jacobsen, m od  
F o rv e n tn in g  sku lde  an m o d e  S ta t s m y n d ig h e d e rn e  om at æ n d r e  F u n d a tsen  
til G u n s t  for  en A fh æ nd e lse  af  C ar lsb e rg -B ry g g er ie rne ,  og d e r ig en n em  m e d 
virke til en T ru s td an n e lse .

K ø b en h av n ,  den 26. Maj 1916.
C en tra l fo ren in g en  af  R es tau ra tø r - ,  H o te lvæ rt-  og B e v æ rte r fo ren ing e r

i D a n m a rk .
H ans H. T ho m sen ,

F o rm a n d .
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De sam v irk e n d e  D e ta i lh a nd le r fo ren in g er  i D anm ark .
J. G. Schjær,

F o rm a n d .
Cafévært-  og R es tau ra tø r fo ren in g en  for  K ø b en h av n  og Omegn.

F o r  F o rm a n d e n  
P. W unsch.

Hotelvæ rt-  og R es tau ra tø r fo ren in g en  i K øbenh avn .
Carl Jørgensen,

F o rm a n d .
Den faglige O rgan isa t ion  af R e s ta u ra tø re r  og H o te lv æ r te r  i K ø b en h av n

og Omegn.
A nton Petersen,

F o rm a n d .
R e s ta u ra tø r fo re n in g e n  i K ø b en h av n s  Am ts n o rd re  Birk.

F o r  F o rm a n d e n  
Th. K lingspor.

Allerede tre Dage efter udsendte Carlsberg-Fondets Direktion en 
Meddelelse, hvoraf det fremgik, at man bøjede sig for den offentlige 
Mening, der med stor Styrke havde vendt sig mod Sammenslutnings- 
tanken, og afbrød de med De Forenede Bryggerier indledede For
handlinger.

Hotel- og Restaurationstidende, der aftrykte Direktionens Med
delelse in extenso, tilføjede følgende Linier:

N a a r  m a n  tag e r  i Betrag tn ing ,  a t  S a m m e n s lu tn in g e n  o v e rh ov ed e t  kun 
kan  lade sig gø re  paa B ekos tn ing  af, a t  M æ cenern e  J. C. Jacobsens og Carl 
Jacobsens s idste  Vilje k ræ n k ed es ,  en Handling ,  som i a l le rh ø jes te  Grad  vilde 
h av e  sa a re t  Offentlighedens R etsbev id sthed ,  saa fo rs ta a r  m an saa inderlig  
godt,  a t  de fem læ rd e  H e r r e r  h a r  givet Køb. Og m an  m aa  selvfølgelig væ re  
d em  tak n em m el ig  for, at de h a r  valgt a t  give ef ter  f rem fo r  a t  t ro d se  den 
offentlige Mening, idet m a n  dog m a a  beklage, a t  de ikke h a r  g jo r t  Skrid te t  
h e l t  u d  — nedlag t  de res  M andater .

N a a r  det gik, som det gik, d. v. s., a t  S am m en s lu tn ing sp ro jek te l  røg i 
Lyset,  saa  t r o r  vi nok, at de t væ sentligs t  ka n  t i lskrives  den Adresse, som 
forrige  F re d a g  ove rb rag tes  D irek tø r  Vagn Jacobsen  f ra  L ande ts  sam tlige 
R e s ta u ra tø r fo re n in g e r  og sam tlige D e ta i lha nd lere  i D a n m ark ,  a ltsaa hele 
C ar lsb e rg s  K u n d ek red s .

Den 14. Juli afholdtes Bestyrelsesmøde paa Langelinie Pavillon.
Fra Opvarter- og Tjenerforeningen havde Formanden faaet til

sendt Indbydelse til en Festmiddag i Anledning at Foreningens
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50-aarige Stiftelsesdag. Den samlede Bestyrelse var enig om, at Ind
bydelsen ikke burde modtages.

Anledningen hertil kan søges i den Række usømmelige Angreb, 
som Restauratørerne havde været Genstand for i nævnte Forenings 
officielle Organ.

1 Anledning af et Truselsbrev, som A/S Skandinavia havde ud
sendt til enkelte Restauratører, oplyste Formanden, at Fællesudvalget 
havde taget sig af denne Sag.

Endvidere meddelte han, at den faste Voldgiftsret havde udnævnt 
Overretsassessor Poul Hansen til Opmand for Principal- og Tjener
foreningernes Voldgiftsudvalg.

1 Anledning af den udvidede Ulykkesforsikring, der skulde træde 
i Kraft den 1. April 1916, forelaa der en Skrivelse fra Arbejdernes 
Ulykkesforsikring, som tilbød at forsikre samtlige Medlemmers Per
sonale.

Herom udspandt der sig en kort Diskussion, der resulterede i, 
at Kassereren foreslog, at Hotelvært- og Restauratørforeningen opret
ter sit eget Forsikringsforbund. I Tilslutning hertil henstillede Næst
formanden, at Medlemmerne opfordres til ikke at slutte med noget 
Assuranceselskab, forinden Fællesudvalget har undersøgt Forholdene 
nøjere.

Da Formanden udtalte, at man først og fremmest maatte kon
ferere med Arbejderforsikringsraadet, bemyndigedes han til at tale 
med denne Institution.

Den 29. August afholdtes Bestyrelsesmøde i Langelinies Pavillon.
Formanden meddelte, at han, som vedtaget, havde afslaaet Op

varter- og Tjenerforeningens Middagsindbydelse i Anledning af For
eningens Jubilæum, men maatte samtidigt oplyse, at Hotelvært- og 
Restauratørforeningens Æresformand og dens ene Æresmedlem, Hof- 
Hotelejer Neiiendam havde deltaget i Middagen.

Af Hensyn til Opvarter- og Tjenerforeningens udæskende Hold
ning overfor Restauratørerne og i Betragtning af den fremskudte 
Stilling, som de nævnte to Herrer indtager indenfor Hotelvært- og 
Restauratørforeningen, fandt Restyrelsen, at det havde været deres 
Pligt at erkyndige sig om Foreningens Stilling til omtalte Indbydelse, 
hvorhos den enstemmigt beklagede, at de havde deltaget i Jubilæums
middagen.
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Den 3. November afholdtes Medlemsmøde i Søpavillonen med 
Foredrag af Direktør H. P. Ludvigsen fra »Sund Sans«.

Foredragets Titel var: »Forbuds- og Afholdsbevægelsen med 
særligt Henblik paa Beværternæringen«.

Bagefter var der Diskussion.
Den 13. December afholdtes ekstraordinær Generalforsamling i 

Nationals Selskabslokaler med følgende Dagsorden:

HEERINGS LIKØRPAVILLON I TIVOLI — L. P. Hemmingsen.

1. Foreningens Indmeldelse i Centralforeningen,
2. Ballotation over følgende Kolleger, der foreslaas optagne som 

Medlemmer:

Hotelejer E. Balle, Hotel Hafnia,
— R. Balle, Savoy Hotel,

Hotelforpagter M. Brandt-Nielsen, Centralbanehotellet, 
Restauratør Chr. Tli. Larsen, Restaurant Rundetaarn.

Paa den samlede Bestyrelses Vegne anbefalede Formanden Ind
meldelsen i Centralforeningen, idet han betonede, at det var gennem 
F'ællesud valgets Arbejde, at man var kommet til det Resultat, at Re
stauratørstanden bør staa samlet i en fælles Landsorganisation.

I denne Forbindelse henledede han Opmærksomheden paa, at
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Lovgivningsmagt og Autoriteter kun tager Hensyn til Centralfor
eningen, naar disse ønsker at høre Beværternes Mening, ligesom han 
pegede paa den Kendsgerning, at Landets forskellige Detailhandler
foreninger ogsaa har en Centralorganisation, der ofte spiller en vigtig 
Rolle som Mellemled mellem Myndighederne og de enkelte Grupper.

Direktør Aage A. Christensen, der var inkarneret Modstander af 
Indmeldelsen, anbefalede Medlemmerne at stemme Forslaget ned.

Formanden imødegik den sidste Taler, og efter at Centralfor
eningens daværende Formand, Restauratør Hans H. Thomsen og Di
rektør P. Wunsch havde anbefalet Medlemmerne at følge Bestyrelsen, 
foretoges skriftlig Afstemning med følgende Resultat:

For Indmeldelsen stemte 14 (fjorten).

Mod Indmeldelsen stemte 1 (een), 

medens 3 Stemmesedler var blanke.

Hermed var et af Centralforeningens Formand i mange Aar 
næret Ønske gaaet i Opfyldelse.

Efter Afstemningen balloteredes der over de forannævnte 4 Her
rer, som optoges i Foreningen.

Den 21. December afholdtes Bestyrelsesmøde i Industricaféens 
Selskabslokaler i Anledning af et til Hotel- og Restaurationstidende 
fra Direktør Aage A. Christensen fremsendt Indlæg, der begæredes 
optaget i Bladet, idet Redaktionen dog bemyndigedes til forinden at 
forelægge Sagen for Bestyrelsen.

indlæget lød saaledes:

»Var Foreningens ekstraordinære Generalforsamling beslutnings
dygtig?

Til Stede var ca. 18 Medlemmer, og af disse stemte 14 for For
eningens Optagelse i Centralforeningen, hvorimod 1 stemte imod og 
3 afgav blanke Stemmesedler.

Jeg mener ikke, at vore Love hjemler Ret til at tage denne Be
slutning, uden at den vedtages med den Majoritet, som udkræves 
for Vedtagelsen af Lovændringer.

For Konsekvensernes Skyld bedes den ærede Bestyrelse, for
inden det endelige Skridt tages, nøje at undersøge Vedtagelsens 
Lovlighed«.
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Indlæget, der var undertegnet »En Tvivler«, var optaget i Hotel- 
og Restaurationstidende for d. 24. December, og umiddelbart efter 
fandtes nedenstaaende Svar fra Bestyrelsen:

I Anledning  af  o v e n s taaen d e  indsen d te  Artikel, d e r  i H enho ld  til In d 
sen d e re n s  B em yndigelse  h a r  væ re t  forelag t Bestyrelsen  fo r inden  Offentlig
gøre lsen ,  skal B es tyre lsen  ud ta le  følgende:

Den p a a  den  e k s t r a o rd in æ re  G e nera lfo rsam ling  den 13. ds. vedtagne 
B es lu tn ing  v a r  ingen L ov æ n dr in g ,  m en  et in d re  Bestyrelsesanliggende, som 
B es ty re lsen  dog  fan d t  det o p p o r tu n t  fø rst  at forelægge en e k s t r a o rd in æ r  
G enera l  f o rsa  m 1 i n g.

R esu l ta te t  a f  den e k s t r a o rd in æ re  G en era lfo rsam ling  næ vnes  i den in d 
sen d te  Skrivelse, og det e r  »En Tvivler«s Opgave at faa opk lare t ,  om  Ved
tagelsen  nu ogsaa  e r  lovlig.

Vi a f t ry k k e r  i den A nledning Lovenes  § 2, P u n k t  a, § 16 og § 19.
§ 2, a.

V are tage lse  og B eskyttelse  af S tan d en s  In te resser .
§ 16.

Bestyrelsen  e r  be re t t ige t  til paa  F o ren in g en s  Vegne at afslu tte  O ver
e n sk o m s te r  om  faglige S p ø rg sm a a l  en ten  m ed  a n d re  P r in c ip a lfo re n in g e r  
e ller  — en ten  a lene  eller  i F o rb in d e lse  m ed a n d re  P r in c ip a l fo ren in g e r  
m ed P erso n a le ts  faglige O rgan isa t ione r .

E n  saa led es  a f  B es ty re lsen  afs lu t te t  O v eren sk o m st  e r  ubetinge t  fo r
b in d en d e  for  e th v e r t  M edlem af F oren ingen .

Det p a a h v i le r  Bestyre lsen  s n a re s t  m ulig t  ef ter  at en sa ad a n  O v erens
k o m st  er  afs lu t te t  at tils tille e th v e r t  Medlem af  F o re n in g en  i an befa le t  Brev 
et E k s e m p la r  a f  O v erenskom sten .

§ 19.
G e n e ra lfo rsam lin g en  h a r  den h ø jes te  M yndighed  i F o re n in g e n s  Anlig

g e n d e r  og afgør  alle den  forelagte  F o r h a n d l in g s e m n e r  ved s im pel  Majoritet,  
m e d m in d re  d e r  ud try k k e l ig  i disse Love e r  k ræ v e t  kvalificeret  Majoritet. 
Til F o r a n d r in g  af Lovene og til F o ren in g en s  Opløsn ing  udk ræ ves,  at m ind st  
H a lvdelen  a f  sam tl ige  F o ren in g en s  M ed le m m er  e re  t ilstede og deltage i Af
s tem nin gen  (d e r  kan ikke s tem m e s  ved F u ldm æ gtig )  og at m in d s t  3/4 al' de 
s tem m e g iv e n d e  e re  for F o r a n d r in g e n  eller  F o ren in g en s  Opløsning.

Det vil h e ra f  ses, at Bestyre lsen  h a r  h a n d le t  i O v erensstem m else  m ed 
Lovene, og selv om  den i H en h o ld  til § 16 h av d e  ha lt  Ret til al h an d le  
paa  egen H aand ,  h a r  den  dog h e n sy n sfu ld t  forelag t Spø rg sm aa le t  til Med
le m m e rn e s  Afgørelse.
K ø b en h av n ,  cl. 21. D ecem b er  1916. B estyre lsens  Vegne

Carl Jørgensen, 
F o rm a n d .
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Den 24. Januar afholdtes et Medlemsmøde i Søpavillonen med 
Foredrag af Formanden.

Foredragets Titel var »Faglige Interesser«.
Og den 28. Februar fandt den ordinære Generalforsamling Sted, 

ligeledes i Søpavillonen.
Efter at Formanden og Direktør Adolf Andersen havde aflagt 

Beretning henholdsvis om Foreningens Virksomhed og Bladets Drift, 
og Kassereren hav.de faaet Decharge for Regnskabet, vedtog For
samlingen enstemmigt følgende Tilføjelse til Lovenes § 3:

»Aktieselskaber og Interessent-Selskaber med lovlig Bevilling
kan optages i Foreningen og repræsenteres ved den admini
strerende Direktør«.

Dagsordenen indeholdt endvidere Forslag til 2 Lovændringer og 
en ny Paragraf, men da man skulde til at behandle disse Punkter, 
fandt Dirigenten — Restauratør Hans H. Thomsen — det opportunt 
at hævde, at Generalforsamlingen ikke var kompetent til at foretage 
Lovændringer og deslige. Og skøndt Kassereren, støttet af Formanden, 
indvendte, at man ikke behøvede at regne Enkerne med i Medlems
antallet, eftersom de intet Kontingent betaler, men tværtimod for 
Størstedelens Vedkommende er Legatnydere, vilde Dirigenten ikke 
fravige sit Standpunkt. Efter at Formanden havde bemærket, at det 
var noget sent, at Dirigenten reagerede med Hensyn til General
forsamlingens Kompetence, trak han Forslaget tilbage og gik over 
til næste Punkt paa Dagsordenen, der gik ud paa, at Foreningens 
Blad paa nærmere fastsatte Betingelser skulde være Fællesorgan for 
de tre samarbejdende Principalforeninger: Hotelvært- og Restaura
tørforeningen, Cafevært- og Restauratørforeningen og Nordre Birks 
R est a uratø rfo rening.

Dette Forslag, der varmt anbefaledes af Formanden, Kammerraad 
Wivel og Hof-Hotelejer Neiiendam, fandt heller ikke Sympati hos 
Dirigenten. Han havde haabet, at »Enigheden« skulde have været 
Fællesorgan, og han henstillede til Medlemmerne at nedstemme 
Forslaget.

Ved Afstemningen vedtoges Forslaget med alle Stemmer mod 
Dirigentens.

Herefter genvalgtes Næstformanden og Kassereren, og da der 1111 

yderligere var kommet 3 Medlemmer til Stede, var Generalforsam-
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lingen beslutningsdygtig, ogsaa med Hensyn til Anliggender, der kræ
vede kvalificeret Majoritet, hvorfor man vendte tilbage til Lovæn
dringsforslagene, som nu, med en uvæsentlig Tekstændring, blev en
stemmig vedtagne.

Efter Gennemførelsen af disse Lovændringer vil man for Frem 
tiden ikke kunne standse nogen Sag, hverken af Mangel paa Interesse 
eller ved Obstruktion.

Under Fællesspisningen indtraf Meddelelse om det berygtede 
ministerielle Spiritusforbud, der skulde træde i Kraft Dagen efter, 
den 1. Marts Kl. 9 Morgen, i hvilken Anledning Bestyrelsen vedtog 
at træde sammen senere, suppleret med Borgerrepræsentant, Direktør 
Poul Møller, med Formændene for Centralforeningen og Nordre Birks 
Bestauratørforening, med Voldgiftsudvalgets Medlemmer, Direktørerne 
Wunsch og Julius Nielsen, der alle var til Stede, samt med Beværter- 
korporationens Formand, som telefonisk tilkaldtes.

Dette Møde afholdtes hos Direktør P. Wunsch, som beredvillig 
stillede sin Privatlejlighed til Disposition. Det varede til langt ud paa 
Natten og resulterede i, at en Bække beslægtede Organisationer 
Dagen efter holdt et Fællesmøde i Industricaféens Selskabslokaler, 
hvor nedenstaaende Resolution blev vedtaget:

I A n ledn in g  a f  den  u n d e r  Dags Dato offentliggjorte m in is te r ie l le  Be
k end tgøre lse  an g a ae n d e  H a n d e l  m e d  og U d sk æ n k n in g  a f  S p ir i tu s ,  t i l lad e r  
u n d e r te g n e d e  O rg a n isa t io n e r  sig h e rv e d  at  ud ta le  d e res  s to re  Beklagelse 
over,  a t  det h ø je  M in is ter ium  h a r  fun d e t  et saa u sæ d v an l ig t  S k r id t  n ø d 
vendigt og e n d d a  u den  nogen som  he ls t  f o ru d g a a e n d e  F o rh a n d l in g .

Idet vi fu ld tu d  fo r s ta a r  Alvoren i de fo r  L a nd e t  foreliggende F o rh o ld ,  
d e r  a l le rede  h a r  n ø d v en d ig g jo r t  visse In d s k ræ n k n in g e r ,  skal vi p ræ c ise re ,  
a t  en T i ls tan d  som  den  ved o ve n n æ v n te  F o r b u d  skab te  h a r  f re m k a ld t  en 
fo r  vore  M ed lem m er  og v o r t  s to re  P e rso n a le  i hø jeste  U rad  u s ik k e r  og 
g an sk e  u h o ld b a r  Situation.

Vi t i l lad e r  os d e r fo r  p a a  det m est  in d t ræ n g e n d e  a t  a n m o d e  det høje 
In d en r ig sm in is te r iu m  om s n a re s t  m u lig t  a t  b r in g e  K la rh ed  i de t foreliggende 
Spø rg sm aal ,  da i m o d sa t  Fald  L u k n in g  a f  et væ sen tl ig  Antal F o r r e tn in g e r  
og Masseafskedigelse af  F u n k t io n æ r e r  og A rb e jd e re  a l le rede  n u  vil blive 
en N ø dven d ighed .

Idet vi op lyser,  a t  vo re  O rg a n isa t io n e r  a lene  i K ø b en h av n  og paa  
F re d e r ik sb e rg  skaffer  L evebrød  til m in d s t  25,000 P erso n e r ,  h v o ra f  en be 
tydelig  Del e r  F am il ie fo rsø rge re ,  sk a l  vi a n m o d e  om en U dta le lse  om,
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h v o r n a a r  det hø je  In d en r ig sm in is te r iu m s  endelige Stilling i den h e ro m m e ld te  
Sag vil foreligge.

K ø b en h av n ,  den 1ste M arts  1917.
A lle ræ rbød igst

C en tra l fo ren in g en  af  R es tau ra tø r- ,  H o telvært-  og B ev æ r te r fo re n in g e r  i D a n 
m ark .  Cafévært- og R es tau ra tø r fo ren in g en  i K ø b en h av n  og Omegn. 
De k ø b e n h a v n s k e  H and e ls fo ren in ge rs  F æ lle s rep ræ sen ta t io n .  De sam v irk e n d e  
D e ta i lh a n d le r fo ren in g e r  i D a n m ark .  F o ren in g en  a f  d anske  S p i r i tu s fab r i 
k an te r .  F re d e r ik sb e rg  B evæ rte rfo ren ing .  F red e r ik sb e rg  H andels foren ing .  
H o te lvæ rt-  og R es tau ra tø r fo ren in g en  i K ø b en h av n  og Omegn. R e s ta u ra tø r 
fo ren ing en  i K ø b en h av n s  Amts n o rd re  Birk. U r te k ræ m m e rfo re n in g e n  i 
K ø b en h av n .  V in h an d le r fo ren in g en  for D a n m a rk .  Vinsektionen i F o ren ing en  

a f  R ep ræ se n ta n te r  fo r  u d e n lan d sk e  F i rm ae r .

1917— 1918.

Den 26. Marts 1917, Kl. 9 Morgen ophævedes det foran omtalte 
Spiritusforbud, og samtidigt traadte de af Indenrigsministeriet fast
satte Maksimalpriser i Kraft. Den i Anledning heraf udstedte inden- 
rigsministerielle Bekendtgørelse var i den Grad knudret, at Dagbladet 
»København« for den 21. Marts gav sin Beundring for Ministeriet 
Luft i følgende Vendinger:

» S p ir i tu sn æ v n e t  s l ider  ganske  v o ld so m t i det, f o r s ik re r  Po lit iken  i 
Gaar. De s takke ls  M enn esk er  u n d e r  sig s a a m æ n d  h v e rk en  vaad t  eller  tørt. 
Og fo rsa av id t  e r  na tu rl ig v is  a lting godt. Men det k n ib e r  beklageligvis med 
E n ig h e d en .  N avnlig  e r  d e r  to Ting, m an lø b e r  P an d en  imod. H v o rd an  m an 
skal  udf inde D e ta i lp r isen  paa  S p ir i tus  og hv o rled es  m a n  skal stille sig til 
S p ø rg sm a a le t  om  M aksim alpr isen .

Det første  S p ø rg sm a a l  — hvo rledes  m a n  skal finde D e ta ilprisen  — er  
typ isk  fo r  d a n sk  Lovgivning u n d e r  rad ik a l t  S tyre  og for  dan sk  A d m in is t ra 
t ion  i disse T ider.  En ,  to, t re  og et lille, bitte Hop! Man p i r r e r  noget s a m 
m en i en F a r t ,  og n a a r  m a n  saa  h a r  faaet det besørge t  og vedtaget, véd 
m a n  h v e rk en  ud eller ind. H v o rd an  gik det ikke m ed F isken og S ukkere t  
og T ræ e t  f ra  Skovene og m eget  an d e t?  J a p p e r i  og bagef ter  Om lavning.

Og n u  e r  F o rh o ld e t  a k k u ra t  de t s a m m e  med Spir i tusskatten .
Man lav e r  en Lov, d e r  fas tsæ tte r  en Skat af 100 pCt. paa  en Vares 

Deta i lp r is ,  og n a a r  m a n  saa  skal til a t  føre de nn e  Lov ud i Livet, m aa  m a n  
fø rs t  til a t  sk æ n d es  om, h v o rle des  D e ta i lp r isen  i det hele taget skal udfindes.

Det e r  la tterlig t.  Men det e r  sam tid ig t  saa overb ev isend e  be tegnende 
for den  Mangel p a a  O m tanke  og for det Japp e r i ,  h v o rm e d  A dm inis tra t ionen  
for T id e n  fo rega a r  og Love planlægges.
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D et gæ ld e r  b a re  om  at faa noget j a p p e t  f ra  H a a n d e n  og saa n e dsa t
et e l le r  an d e t  N æ vn, d e r  kan  s id d e  og k lu d re  v id e re  m e d  T ingen e  og faa
lid t  System  i det,  som  R eger ingen  ikke selv h a r  k u n n e t  k la re  paa  o r d e n t 
lig Maade.«

Den 29. Marts afholdtes Medlemsmøde i Søpavillonen, ved hvilken 
Lejlighed Hotel d’Angleterre og Hotelejer M. Weber optoges i For
eningen.

Den 19. April holdt Bestyrelsen Møde i Turisthotellet.
Paa given Foranledning vedtoges det at advare Medlemmerne 

mod at tegne Annoncer, som fortsættes automatisk, hvis de ikke 
formelt opsiges.

Det vedtoges ligeledes al betale Kontingent til Centralforeningen 
for Hotelvært- og Restauratørforeningens legatnydende Medlemmer, 
idet disse saa kan komme i Betragning ved Fddelingen af Central
foreningens Legatmidler.

I Restauratørernes F lykkesforsikringsa nstalt, som nu er en Kends
gerning, vedtoges det at tegne Aktier til el Beløb af 4000 Kr.

Endelig henledede Direktør Adolf Andersen Opmærksomheden 
paa, at der atter var Planer fremme om en Sammenslutning af Carls- 
berg Bryggerierne og De forenede Bryggerier.

Har der paa dette Tidspunkt igen foreligget noget i den Retning, 
er del i hvert Tilfælde ikke blevet til noget — endnu.

Den 2. Maj afholdtes denne Sæsons sidste Medlemsmøde.

Først optoges nedenstaaende nye Medlemmer:
Frøken Ingeborg Jørgensen, Klampenborg Badehotel, 
Restaurant Nimb, p. T. repr. v. Direktør Jules Nimb, 
Hotelforpagter P. Peiler, Grundtvigs Hus.

Og dernæst holdt Formanden el lille orienterende Foredrag om 
Brødkortene, Sukkermærkerne, Kartoffel- og Kulspørgsmaalet, samt 
om Prisstigningen paa Kaffen.

Endelig omtalte han Tjenernes Opsigelse af Overenskomsten.

A propos de omtalte Kort og Mærker. De unge Mennesker, som 
i Øjeblikket uddanner sig indenfor Hotel- og Restaurationsindustrien, 
aner næppe, hvilke Vanskeligheder Hoteller og Restauranter havde 
at kæmpe imod under Krigen, navnlig da det begyndte at knibe med 
Varetilførslerne. Hver Gang Regeringen greb ind og traf en Ordning,

68
i



KAFFE-
eller

THE-KORT
4J' og 511 Aflevering

Der vil ved indenrigs- 
ministeriel Bekendtgør 
relse blive givet Med
delelse om, hvornaar 
Mærkerne af hver af 
de to Afleveringer 
maa anvendes, samt
Qffl .MærWnnn 17--

<x>
.S 5 “ ^

»  h  t) XI «  

«ca fas
< i  “

69



hvad enten det gjaldt Smør, Sukker, Mel, Kalle, Flæsk o. s. v., o. s. v., 
blev der nedsat et Nævn og udstedt Kort, der gav Adgang til Indkøb 
af et bestemt Kvantum af den paagældende Vare, d. v. s., hvis den 
da overhovedet kunde erholdes.

Penge betød intet, dersom man ikke havde de nødvendige Kort.
Jo længere Krigen trak ud, jo føleligere hlev Varemanglen paa 

saa godt som alle Omraader.
Det blev vanskeligere og vanskeligere at skaffe sig de Forsy

ninger, som var en Betingelse for, at Forretningerne kunde holdes 
i Gang, men selv om man havde Varer, var det i visse Henseender 
ogsaa besværliggjort at handle med dem. Den ældre Generation vil 
f. Eks. erindre, at Restauranterne ikke maatte servere Smørrebrød 
uden at afkræve Gæsten et til Brødets Vægt svarende Brødkort.

Vi, der oplevede det, husker, hvor utaaleligt dette System var 
for begge Parter, og hvilket Regnskab medførte det ikke?

Naturligvis var disse Vanskeligheder for intet at regne i Sam
menligning med, hvad Folk døjede i de krigsførende Lande, men 
de var nu trods alt højst ubehagelige, navnlig naar det tages i Be
tragtning, at en Del af dem kunde have været undgaaet, dersom den 
daværende Administration havde været lidt mere behændig.

Et turde være sikkert: vi, der har Krigstidens ministerielle Kor- 
delingssystem i venlig Erindring, skulde vist meget betakke os for 
at opleve en Gentagelse.

Det var en hæslig Periode.
Som et Minde om de Dage vil man foranstaaende linde et lille 

Udvalg af de den Gang saa attraaede Ernæringsmærker og Kort.

Den 2E Maj afholdtes ekstraordinær Generalforsamling i Nationals 
Selskabslokaler med følgende Dagsorden:

»Meddelelse om Forhandlingerne angaaende Tjenerforeningernes 
Opsigelse af Overenskomsten af 28. Maj 19 15  og eventuel Strejke fra 
1. Juni, samt Æ ndring af Lovenes § 22«.

Overretssagfører 1\ A. Freilev valgtes til Dirigent og oplæste F'or- 
slag til en Resolution, som han henstillede til Medlemmerne at 
vedtage.

Resolutionen gik ud paa kun at forny Overenskomsten i ufor
andret Skikkelse og for et Tidsrum af 3 Aar,
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Den blev enstemmig vedtaget, idet det skal bemærkes, at samt
lige Medlemmer deltog i Afstemningen.

Lovændringen vedtoges ligeledes enstemmigt.

Den 2. Juni Kl. 7 Morgen afholdtes ekstraordinær Generalfor
samling i Tivolis Variété med

»Vedtagelse eller Forkastelse af Forligsmandens Mæglingsforslag« 
som eneste Punkt paa Dagsordenen.

Overretssagfører P. A. Freilev, der ogsaa var Dirigent ved denne 
Lejlighed, oplæste paa Formandens Opfordring Forligsmandens Mæg
lingsforslag og tilføjede, at en eventuel Vedtagelse kun er bindende, 
dersom Forslaget ogsaa vedtages af de to andre Foreninger: Café
vært- og Restauratørforeningen og Nordre Birks Restauratørforening.

Forslaget vedtoges enstemmigt.

Den 25. Juni Kl. 10 Fm. afholdt Bestyrelserne for Hotelvært- 
og Restauratørforeningen, Café vært- og Restauratørforeningen og 
Nordre Rirks Restauratørforening et F'ælles-Bestyrelsesmøde i In
dustricaféens Selskabslokaler med Overretssagfører P. A. Freilev som 
Dirigent.

Man underskrev først Forligsmandens Mæglingsforslag og be
handlede derpaa en Række vigtige Sager, nemlig Overenskomsten 
mellem de 3 Principalforeninger, Antagelsen af Serveringsdamer, 
Kontrakter med Inspektører, Overtjenere og Piccoloer, de mandlige 
Tjeneres Engageringsforhold, Lejetjenerstaben og Oprettelsen af en 
Skole for Damer, der vil gaa Serveringsvejen.

Der var foreløbig antaget ca. 100 Serveringsdamer, der efter en 
kort Uddannelse i August Maaned, skulde tiltræde Tjeneste d. 1. Sep
tember i følgende Forretninger: Hotel d’Angleterre, Restaurant Wivel, 
Industricaféen, National og Langelinie Pavillon.

A propos Serveringsdamerne. Medens den endelige Antagelse 
foregik paa Provinshotellet (det nuværende Hotel Nordland), fandt 
en første Sigtning Sted i et i Studiestræde etableret Bureau, og som 
Bevis paa, hvilke Begreber mange havde om de Krav, der stilles til 
en Serveringsdame, kan jeg anføre, at adskillige aldrende Rengø
ringskoner, som kom lige fra deres Formiddagspladser med Spand 
og Gulvskruppe i Haanden, meldte sig som Ansøgerinder.
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Derefter drøftedes Medlemmernes Forpligtelser i Henhold til 
Foreningernes respektive Love, Hotel- og Restauralionstidendes Over
dragelse til de tre Principalforeninger, Ølmangelen samt Brød- og 
Sukkerkortene.

I denne Forbindelse oplyste Direktor Carl Jørgensen, at det ikke 
er tilladt ikke at opkræve Brodkort hos Gæsterne.

Et Møde, som havde fundet Sted med Dansk Kokkeforenings 
Bestyrelse refereredes, og endelig vedtoges det, at Herrerne Aabye- 
Hansen og Carl Jørgensen skulde tale med Overretssagfører Lemming 
om en retfærdigere Østersfordeling.

Paa et den 10. Juli i Langelinies Pavillon afholdt Bestyrelses
møde vedtoges det at fastholde de paa Generalforsamlingen den 28. 
Februar vedtagne Betingelser for Hotel- og Bestaurationstidendes 
Overdragelse til de tre Principalforeninger.

Den 1 1 .  September afholdtes ekstraordinær Generalforsamling i 
Wivels Selskabslokaler.

Overenskomsten med Dansk Kokkeforening prolongeredes, og 
hermed var der Arbejdsfred med Kokkene indtil 1. Oktober 1919.

Og dernæst vedtoges Overdragelsen af Hotel- og Restaurations
tidende til de tre Principalforeninger for et Tidsrum af 5 Aar.

Angaaende sidstnævnte Punkt fandt der umiddelbart efter Gene
ralforsamlingen et Fællesmøde Sted, og efter at der paa dette var 
opnaaet Enighed om Overdragelsen, vedtoges denne af de to kon
traherende Foreninger.

Den 20. September afholdtes et Fælles-Bestyrelsesmøde med Di
rektør Frantz Christensen som Ordfører. Ved denne Lejlighed ved
toges nedenstaaende Resolution:

»De samlede Bestyrelser for Centralforeningen af Restaurator-, 
Hotelvært- og Beværterforeninger i Danmark og de under denne 
hørende 5 københavnske og frederiksbergske Foreninger, nemlig 
Cafévært- og Bestauratørforeningen i København og Omegn, Frede
riksberg Beværterforening, Hotelvært- og Restauratørforeningen i Kø
benhavn, Korporationen af Beværtere i København og Restauratør- 
foreningen for Nordre Birk, forsamlede til Fællesmøde i København 
den 20 . September 1917, udtaler, at den nu stedfundne Udvidelse af 
den kvindelige Restaurations-Betjening er egnet til at sikre Publikum
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en god og høilig Betjening og derfor et Anliggende, der angaar hele 
R es tau ra tørsta nde n.

Da den i disse Dage paa 5 københavnske Restauranter indførte 
kvindelige Betjening er godkendt af Fagets Voldgiftsret som fuldtud 
lovlig i Henhold til de bestaaende Overenskomster, udtaler Forsam
lingen sin Tilslutning til de Kolleger, der — uden at vige tilbage 
for det dermed forbundne store Arbejde — har taget dette Stands-

HOTEL KONGEN AF DANMARK S. P. A. Sørensen.

Anliggende op til Løsning, og tilsiger de paagældende Kolleger Stan
dens virkningsfuldeste Støtte.

Forsamlingen udtaler derhos sin bestemte Protest mod de ganske 
utilbørlige Angreb, som af Tjenerorganisationernes ledende Mænd 
og Presse er fremsatte baade mod Standens Medlemmer og mod de 
unge Kvinder, der har modtaget Ansættelse i de 5 ovennævnte For
retninger. Hanske særlig protesterer Forsamlingen mod den personlige 
Forfølgelse og Fremsættelse af ærerørige Angreb, som af Tjeneror
ganisationens Presse — bistaaet af et enkelt Blad indenfor den 
københavnske Presse — har været rettet mod Hotelvært- og Restau
ratørforeningens Formand, Hr. Carl Jørgensen, hvis uegennyttige 
Arbejde i Standens Interesse Forsamlingen anerkender og værdsætter«.

Som det fremgaar af Resolutionen, gik Bølgerne højt i Tjenernes
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B lade. D eres P enneførere fik im id lertid  p rom p t Svar paa Tiltale  i 

H ote l- og R estaurationstidende, og uden at være ubeskeden  tør jeg  

vist hæ vde, at sidstnæ vnte Blad ikke trak det korteste Straa.

D en  25. O ktober afh old tes M e d le m sm ø d e  i S øp avillon en , h vor  

H otelforpagter M. Christensen, H otel M o n op o l, optoges i F oreningen.

E nd vid ere valgte m an  D elegerede til C entralforeningens D elegeret

m ø d e den 21. N o v e m b e r , sam t drøftede O prettelsen a f e n  B estauratør- 

Arbejdsgiverforening.

N æ ste M ed lem sm ø d e  afh oldtes den 28. N o v e m b e r , ligeledes i 

S øpavillonen.

E fter at F o rm a n d e n  havde refereret F orh an d lin gern e paa C en 

tralforeningens D elegeretm øde og henstillet til M ed lem m ern e  at støtte 

den personlige F riheds V æ rn , oplæ ste han en til M yn dighederne  

frem sendt Protest m o d  den projekterede B ræ ndevinsafgift.

B estyrelsen  havde ogsaa ansøgt o m  T illad else  til, at R estau ran 

terne N ytaarsaften  m aatte holde aabent til K l. 12 N at, m en  herpaa  

var der endnu ikke indløbet noget Svar.

E n delig  drøftedes en S m ørord n in g , som  snart kunde ventes.

D en 14. D ecem b er a fh old t F oren in gen  en F estm id d ag  i R estau

rant N irnb, hvori saa godt som  alle M e d le m m e r m ed  deres D a m er  

deltog.

D en  21. D ec em b er afh old tes B estyrelsesm ød e i Industricaféens  

Selskabslokaler.

Et fortroligt C irkulæ re fra C entralforeningens F o rm a n d  oplæ stes. 

Cirkulæ ret, som  var tilstillet H otelvæ rt- og R estauratørforeningens  

F o rm a n d  af en M odtager, der havde følt sig forarget paa dennes  

V egne, drejede sig o m  et Løfte, som  sidstnæ vnte skulde have afgivet 

m e d  R estauratørernes A ssuranceselskabs Oprettelse for Øje.

B estyrelsen  udtalte sin A fsk y  for dette uberettigede Snigløb m od  

F oren in gens F o rm a n d , stem plede Insinuationen  som  en skam løs  

U sandh ed og m isbilligede paa det skarpeste U n derskriverens H an d le - 

m aade. E ndvidere vedtoges det, at F o rm a n d en  som  Protest skulde  

nedlæ gge sit M andat som  M ed lem  af C entralforeningens H ov ed b e

styrelse.

D en n e M andatnedlæ ggelse blev dog ikke effektiv, idet C entralfor

eningens F o rm a n d  trak sig tilbage og afløstes af F oren in gens n u væ 

rende sym patiske og frem ragende dygtige F o rm a n d , D irektør P .W u n sc h .

74



Paa et F æ lles-B estyrelsesm øde den 6 . F eb ruar drøftedes det 

stadig tilbagevendende Spørgsm aal: en A rbejdsgiverforening for R e- 

stauratører. M an var enige o m , at det under O verensk om stforh and

linger er besværligt m ed de tre Foreninger, der hver for sig skal 

a fh old e  G eneralforsam ling, inden en bindende B estem m else  kan  

træffes, m e n  nogen Vedtagelse fandt ikke Sted.

E n P røveafstem ning m ed  H ensyn  til O psigelsen af O veren sk om -

P. Wunsch, R. af I). p. p. 
Centralforeningens Formand.

sten m ed  T jen ern e resulterede i, at 3 M ed lem m er stem te for O p

sigelsen, 14 im od .

D en  7. F ebruar afholdtes ordinær G eneralforsam ling i Søpa

villon en .

E fter at Beretningen var taget til Efterretning, og Kassereren  

havde aflagt R egnskab, foreslog D irektør A d o lf  A ndersen, støttet af 

K assereren , D irektør W unsch  og Grosserer Ih o m a s S. Lorenzen , af 

F oren in gen  skulde tage sit T ilbu d  om  H otel- og R estaurationstidendes  

O verdragelse tilbage, idet den endelige O rdning stadig var trukket i 

L angdrag.
D et vedtoges im idlertid  at afvente Cafévært- og R estauratørfor

eningens G eneralforsam ling, som  skulde afholdes om  S Dage.
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I)e afgaaende B estyrelsesm ed lem m er, Th. H ansen  og A d o lf  A n 

dersen  genvalgtes.

M ed H en syn  til O veren sk om sten  m e d  T jen ern e overlodes det 

til B estyrelsen  at b estem m e, o m  F oren in gen  skulde opsige denne  

eller ikke.

1 9 1 8 — 1919.

D en  2b. F eb ru ar a fh o ld t H otelvæ rt- og R estauratørforeningen , 

Café væ rt- og R estauratørforeningen  og N ord re B irks R estauratørfor

ening F æ lles-B estyrelsesm ød e i Industricaféens Selskabslokaler m ed  

»O veren sk om sten  m ed T jen ern e« som  eneste P unkt paa D agsordenen .

Det vedtoges ikke at opsige O verensk om sten .

D en 14. M arts a fh old t de sa m m e F oren in ger et nyt F æ lles- 

B estyrelsesm øde, ligeledes i Industricaféens Selskabslokaler.

F oran led n in gen  var denne G ang, at et af E rh verven e nedsat  

U dvalg havde besluttet at opstille en selvstæ ndig K andidatliste til de 

forestaaende F olketin gsvalg, efter at F orh an d lin gern e  m ed de p o li

tiske Partier var strandede, idet U dvalget ikke havde ku n net akcep- 

tere næ vnte Partiers T ilb u d .

Saavel Cafévæ rt- og R estauratørforeningens som  N ord re B irks  

R estauratørforenings B estyrelser vedtog at støtte en saadan Liste, 

m ed en s H otelvæ rt- og R estauratørforeningens F o rm a n d  m aatte oplyse, 

at hans F orenings Bestyrelse ikke paa det n uvæ rende T id sp u nk t  

kunde tage Stilling til Spørgsm aalet paa G ru nd a f en bestem t Passus 

i F oren in gens L ove. F o r  at k u n n e optræ de i F æ llesskab m ed de 

andre R estauratørorganisationer Lilbød m an  at foreslaa denne Passus  

strøget.

D en  15. M arts vedtog Bestyrelsen at indkalde til en ekstraordinæ r  

G en eralforsam ling  m ed  følgende D agsord en :

»F orslag  fra B estyrelsen om  Æ n d rin g  eller U dslettelse af L o v e 
nes §  18«.

D enne Paragraf lød  saaledes: »P olitik  m aa ikke drives i F or
eningen«.

D en n e G eneralforsam ling fandt Sted den 18. M arts i B uriis Sel

skabslokaler.

F o rm a n d en  belyste den B evæ gelse, der var gaaet forud for E r- 

hverslistens F re m k o m st og anbefalede M ed lem m ern e at slette §  18.
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H an støttedes kraftigt a f H errerne Poul Møller, P. Wunsch og 

Adbye-Hcinsen , m edens Hr. Frantz Christensen energisk henstillede  

til M ed lem m ern e ikke at stryge Paragrafen.

H of-H o te le jer  Neiiendam foreslog at æ ndre Paragrafens Ordlyd  

til: »P olitik  m aa ikke drives i Foreningen  ved de m aanedlige S a m 

m e n k o m ster« , og dette .Æ ndringsforslag blev vedtaget, ligesom  det 

m ed stor M ajoritet vedtoges, at H otelvæ rt- og Restauratørforeningen  

skulde være Stiller for Erhverslisten.

E ndelig  vedtoges det at støtte Erhvervslistens Agitation m ed et 

B idrag paa 500 Kr.

D en  8 . A pril afh old t H otelvæ rt- og R estauratørforeningen, Café

væ rt- og Restauratørforeningen og N ordre Birks R estauratørforening  

F æ lles-B estyrelsesm ød e i Industricaféens Selskabslokaler.

Efter at et a f O verretssagfører I\ A. Freilev udarbejdet O ver

d ragelses-D ok u m en t vedrørende H otel- og Restaurationstidende var 

bleven undertegnet, nedsattes et U dvalg til at forbandle m ed A /S  

Skandinavias Forretningsfører, D irektør C arvil, der kæ m pede en 

energisk K am p  for at gennem føre Skandinavias P rogram .

D ernæst vedtoges det, at Foreningerne ikke skulde blande sig i 

den K ritik, som  k om  til Orde i D agbladene vedrørende R estauran

ternes Priser, ligesom  det vedtoges at anm ode Centralforeningens  

fungerende F o rm a n d  —  det var D irektør Wunsch —  o m  at under

søge, o m  Tidspunktet ikke m aatte være gunstigt for en Ansøgning- 

om  Tilladelse til at holde aabent til Kl. 12 Nat.

E n d elig  lovede D irektør Wunsch paa C entralforeningens Vegne, 

at denne skulde tage sig a f to H envendelser, henholdsvis fra D ansk  

K ok k eforen in g  og fra K onditorernes Fagforening.

Den 7. M aj afholdtes B estyrelsesm øde paa H otel T erm in u s.

D et vedtoges at sende H of-H otelejer Carl Neiiendam en hjertelig  

T a k , fordi han i A nledning af sin 60 Aars Fødselsdag havde lovet 

til Juni T erm in  at forhøje Foreningens Udstillingslegat fra 21.000 til 

25 .000  Kr.
E n  Skrivelse fra D ansk K okkeforening om  Dyrtidstillæg besva

redes derhen, at m an ikke saa sig i Stand til at im ø d ek om m e f o r 

eningen, idet m an henviste til, at m an allerede havde forhøjet K o k 

kenes L øn nin ger.
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E n delig  oplæ stes en Skrivelse fra V askeriet T h o r , i hvilken  F o r

bindelse D irektør A dolf Andersen foreslog, at H oteller og R estauranter  

eventuelt burde starte en Sæ befabrik  for at udnytte det i disse V irk 

so m b ed e r opsam led e Fedtatfald.

D en  16. M aj a fh oldtes det sidste M e d lem sm ø d e  inden S o m m e r 

sæ sonen. D et fandt som  sæ dvanlig  Sted i S øp avillonen ,

D irektør Alfred T. Andersen, R estauratør Niels Berg  og D irektør  

Aage Poschmann optoges som  M e d le m m e r, og bagefter h old t F o r 

m an den  et lille F oredrag, hvis Titel var » E n  T u r til L eip zig«.

Den 27. M aj a fh old t H otelvæ rt- og R estau ratørforen ingen , C afé

væ rt- og R estauratørforeningen  og N ord re B irks R estau ratørforen ing  

F æ lles-B estyrelsesm ød e i Industricaféens Selskabslokaler.

B ladudvalgets F o rm a n d , R estauratør C hr. Larsen oplæ ste P ro 

gram m et for H otel- og R estaurationstidendes frem tidige Drift, hvor

efter m an traf R estem m else  o m  forskellige E n kelth eder.

Da der i et P erson aleblad  havde staaet en vild ledende Artikel 

om  Tjenerafgiften, vedtoges det at sende en V ejled n in g  til sam tlige  

M ed lem m er.

I A n led n in g  af en K on flik t paa H otel d ’A ngleterre m e llem  L e 

delsen og K øk k en ch efen  indsaa m a n  det ønskelige i, at der etable

redes et V oldgifts- og et M æ glingsudvalg for K ok k en e i L igb ed  m ed  

det, der findes for T jen ern e , og til at tage sig a f dette Spørgsm aal 

nedsattes et U dvalg  bestaaende af de tre F o rm æ n d  og D irek tør Frantz 
Christensen.

D en 9. Juli a fh oldtes R estyrelsesm øde i W iv e ls  Selskabslokaler, 

hvor det vedtoges at anvende indtil 500 Kr. til Ind k øb  a f en S ølv - 

jardin iére, som  skulde overræ kkes B evæ rterkorporation en  i A n led nin g  

af dennes 100 Aars Jubilæ um .

Da der til H otelvæ rt- og R estauratørforeningen var indløbet en 

Skrivelse fra D ansk  A rb ejd sm an d sforb u n d , der foreslog F o rh an d lin 

ger optaget m e lle m  R estauratørorganisationerne og F orbundets A f

deling for H otelkarle m . il., a fh oldtes et M øde i Industricaféens Sel

skabslokaler den 5. Septem ber, et M øde, hvortil de i de 3 P rin cip al

foreninger staaende H otelvæ rter var indbudt.

Efter en kort D isk ussion  vedtoges det m ed 15 S tem m er m od 3 

at besvare F orbundets Skrivelse im ø d ek om m en d e .
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Og Lil at forhandle m ed  F orbundet valgte F orsam lingen —  for

uden de tre F orm æ n d  —  D irektørerne Julius Nielsen, A dolf Andersen, 
Jean Petersen og Lorenz Nielsen.

N ogen  Tid  efter at O verdragelsen a f H otel- og R estaurations- 

tidende og det i Forbindelse herm ed foretagne R edaktørskifte havde  

fundet Sted, holdt Bestyrelsen M øde og drøftede Bladets nye Kurs, 

h vo rm ed  m an  var m eget utilfreds. F orm an d en  udtalte, at O ver

dragelsen havde virket stik im od  det tilsigtede, og foreslog, at m an

HOTEL ROYAL I AARHUS F. L. Viltoft.

log sit Blad tilbage. Hertil sluttede de øvrige B estyrelsesm ed lem m er  

sig, idet K assereren , D irektør Frantz Christensen, specielt pointerede, 

at B ladet i Ø jeblikket anvendtes til partipolitisk Propaganda, hvilket 

han betegnede som  et M isbrug af H otelvæ rt- og R estauratørforenin

gens N avn .

Vedtagelsen  fik dog ingen praktisk Betydning, idet B ladudvalget 

æ ndrede R etningslinier.

D en  23. O ktober afholdtes M ed lem sm ød e i Søpavillonen, ved 

hvilken Lejlighed Frk. Emilie Hansen, H otel R elvedera, og D irek

tørerne Axel Andresen og Vilh. Lodberg optoges i Foreningen.

Paa en ekstraordinæ r G eneralforsam ling den 13. N o v e m b e r  ved 

toges den tidligere om talte O verenskom st m ed H otelkarlenes Afdeling  

indenfor D ansk Arbejdsmandstorbund.
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D en 20. N o v e m b e r  var der M e d le m sm ø d e  i S øpavillonen .

E fter at R estauratør Victor Nielsen, Café P rem ier, var blevet 

optaget i F oren in gen , holdt kgl. T ran slatør Pauli Jørgensen et F ore

drag 0111 »M aaltidernes og K ogekun sten s H istorie«.

D en  14. D ecem b er afh old tes M e d lem sm ø d e  m ed  paafølgende  

S ouper i W iv e ls  Selskabslokaler.

I velgørende Ø jem ed  blev der indsam let 178 K roner, som  stilledes 

til B estyrelsens D isposition.

Det næste M e d lem sm ø d e  afh old tes den 15. Januar i Søp avillonen .

D irektør Alfred T. Andersen, der tidligere havde ledet H otelskolen  

i B ergen, holdt et F oredrag o m  »L æ rlin geu d d an n elsen  indenfor H otel- 

og R estaurationsindustrien«, hvorefter Inspektør Saks fra K ø b m a n d s

skolen , der paa K assererens Initiativ var indbudt til at overvæ re  

F oredraget, fortalte, hvorledes andre B ran ch er har grebet L æ rlin ge

uddannelsen  an.

Dette gav A n led n in g  til et S am arbejde m ed K ø b m a n d ssk o le n .

A llerede den 4. F eb ru ar havde Bestyrelsen et M øde m ed S k o le 

forstander Jakobsen og O verlæ rer Vibæk fra K ø b m a n d ssk o le n , ved  

h vilk en  L ejligh ed  de to H errer udvik lede, under hvilke F o rm er K ø b 

m andsskolen  kunde tænke sig at paatage sig U ndervisn in gen  af R e

stauratørstandens unge M ennesker. M an enedes om  en Plan, der 

skulde forelægges den k o m m e n d e  G en eralforsam ling.

D en 2b. F ebruar afholdtes ordinæ r G en eralforsam ling  i S o 

pavillonen.

F fter at der var allagt B eretning og R egnskab skulde o v e n o m 

talte U n dervisningsprojekt have været behandlet, m en  da F orslag  til 

en ny L æ rlingelov netop var blevet frem lagt i R igsdagen, udsatte m an  

Spørgsm aalet indtil videre.

D irektør Aage A. Christensen, der dirigerede G en eralforsam lingen , 

angreb B ladudvalget i ret skarpe V en d in ger, m en  a f H en syn  til S a m 

arbejdet vedtog m an dog at fortsætte U dgivelsen  a f H otel- og R estau 

rationstidende i F æ llesskab m ed de to andre P rincipalforeninger.

I Stedet for D irektør Anton Petersen, der ikke ønskede G envalg, 

valgtes D irektør Alfred T. Andersen ind i B estyrelsen .
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Den 19. M arts afholdtes M ed lem sm ød e i Søpavillonen  m ed F ore

drag af O verassistent i Statsbanerne C. M øller-H olsi, der talte o m  
»R ejselivet før og efter K rigen«.

Paa dette M øde var der for første Gang T ale o m  at etablere et 

Væ relsesanvisningsbureau  i H øjsæ sonen .

D en  23. April afholdtes en ekstraordinæ r G eneralforsam ling, 

h vor m an  vedtog en Lovæ ndring.

Paa et B estyrelsesm øde i Langelinies P avillon  den 9. M aj ved

toges det at an m od e C entralforeningen om  at udvirke, at den m ed  

R egeringen frivilligt indgaaede O verenskom st om  Indskræ nkning af 

M iddagsretternes Antal ophæ vedes.

Den 30. Juni a fh oldt de tre sam arbejdende Principalforeninger  

F æ llesm ød e i N ationals Selskabslokaler.

A n lednin gen  var et fra O pvarter- øg Tjenerforeningen  m odtaget 

A n dragen de om  F orhøjelse af Satserne for Lejetjenerarbejde.

Da den gæ ldende O verenskom st im idlertid ogsaa var afsluttet 

m ed  K ellnernes faglige Forening, vedtoges del at benvise O pvarter- 

og T jenerforeningen  til at frem sætte sine Ø nsker i F æ llesskab m ed  

d enne Organisation.

E ndelig  vedtog m an et Forslag vedrørende K okkelæ rlingenes  

U ddannelse.

Paa et den 15. Juli afholdt F æ llesbestyrelsesm øde, hvori R epræ 

sentanter for de to Tjenerforeninger deltog, vedtog m an , at m an paa 

de respektive G eneralforsam linger vilde anbefale, at L ejetjenerlønnen  

forh øjedes m ed 50 % .

F orh øjelsen  godkendtes paa Foreningernes ekstraordinæ re G ene

ralforsam linger den 23. Juli.

E t nyt F æ llesbestyrelsesm øde afholdtes den 3. Septem ber, denne  

G ang sa m m en  m ed 5 Repræ sentanter for Dansk K okkeforening.

Det drejede sig om  et a f K okkeforeningen udarbejdet F orslag  

til en ny O verenskom st, og Mødet resulterede i, at Bestyrelserne  

lovede at indkalde sam tlige M ed lem m er, der anvender K okke, for 

at disse personlig kunde tage Stilling til K okkeforeningens Krav.

E fter en F rokostpause fortsattes Fæ llesbestyrelsesm ødet m ed R e

præ sentanter for Opvarter- og I jenerforeningen og K ellnernes iaglige 

F oren in g.

1919-1920.

81



I dette T ilfæ lde var det de i O verensk om sten  m ed  disse O rgani

sationer stipulerede 50 Ø re, som  T jen ern e betalte for ikke at udføre  

det dem  paah vilen de P u dsearbejde m . m ., som  F u n k tion æ rforen in 

gerne ønskede strøget.

B estyrelserne lovede at forelægge Sagen paa et F æ lle sm ø d e, m en  

m an  lovede ikke at ville støtte Forslaget.

E fter at de sam arbejd en d e R estauratørforeningers B estyrelser den

10. S eptem ber havde a fh old t et M ød e m ed  R epræ sentanter for D ansk  

K ok k eforen in g  om  et nyt Forslag , uden at E n ighed  opnaaedes, sa m 

ledes m an  atter den 19. Sep tem ber for at drøfte Situationen, som  

den nu forelaa.

I M ellem tid en  var der n em lig  sket det, at et af R estauratørerne  

udarbejdet O verensk om stforslag  var blevet pure forkastet paa D ansk  

K okkeforen in gs G en eralforsam ling  den 13. S eptem ber, og at sam tlige  

K o k k e havde opsagt deres Pladser.

M an enedes o m  en U geløn paa 70 K r. for en lige udlæ rt K ok  

og 100 K r. for æ ldre K o k k e, øg for at undgaa den truende K onflikt 

lovede B estyrelserne at anbefale disse Satser.

S am m e Dags E fterm iddag  afh old tes F æ llesm ø d e iW iv e ls  Selskabs

lok aler for H otelvæ rt- og R estauratørforeningen , C afévæ rt- og R estau 

ratørforeningen og N ord re B irks R estauratørforening.

D irektør P. W u n sch  g jo rd e  R ede for de F orh an d lin ger, som  C en 

tralforeningen havde ført m e d  M agistraten i A n led n in g  af en paa

tæ nkt Prisregulering, og en R esolu tion  blev vedtaget.

Bagefter opridsede H otelvæ rt- og R estauratørforeningens F o rm a n d  

G angen i F orh an dlin gerne m ed D ansk  K ok k eforen in g .

O verensk om sten  m ed  denne F oren in g  blev  iøvrigt vedtaget a f en 

ekstraordinæ r G en eralforsam ling, der afh old tes i N ationals S elskabs

lokaler den 29. S eptem ber u m id d elbart efter et F æ lle sm ø d e, paa h vil

ket hele O verensk om sten  var blevet gen nem gaaet P unkt for P unkt.

D en  29. O ktober boldt P rincipalforeningerne et nyt F æ llesm ød e  

m ed  O verretssagfører P. A. F reilév  som  Dirigent.

E fter at D irektør P. W u n sch  havde aflagt B eretning om  P ris

reguleringsforhandlingerne m e d  M agistraten, oplæ ste han et m ellem  

denne og R estauratørernes U dvalg  aftalt Forslag, som  opnaaede en 

stem m ig  Vedtagelse.
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Herefter behandledes et fra A rbejd sm æ n d en es F orblin d  m odtaget 

F orslag til nye O verensk om ster.

M ed H en syn  til H otelkarlene var m an villig til at forhandle, 

m en m an  afviste d erim od  m ed  stort Flertal K øk ken karlen es og N at-  

portier’ernes K rav om  F orh an dlin g.

U m id d elbart efter dette M øde afholdt H otelvæ rt- og R estauratør

foreningen ekstraordinæ r G eneralforsam ling, hvor den foranom talte  

R esolution  blev vedtaget, og hvor m an  godkendte den paa F æ lles

m ødet trufne V edtagelse m ed  H en syn  til D ansk A rbejd sm an d sforbu nd .

HOTEL TERMINUS (Gobelinsalen) — Adolf Andersen.

T il at forhandle m ed  sidstnæ vnte F orbu n d udpegedes F orm an d en , 

H otelejer W eber  og D irektør Vakl. Petersen.

U denfor D agsordenen  protesterede D irek tør Frantz Christensen  

m od den Tilsidesæ ttelse, som  H otelvæ rt- og R estauratørforeningen efter 

hans M en ing havde været G enstand for fra Centralforeningens Side 

under F orh an d lin gerne m ed  M agistraten, hvorpaa han i denne F or

bindelse udtalte Frygt for, at F oreningens Selvstæ ndighed skulde lide 

Skade ved fortsat at staa som  M ed lem  af Centralforeningen. H an  

foreslog, at m an  m eldte sig ud, og en Liste m ed  O pfordring til Ind

kaldelse af en ekstraordinæ r G eneralforsam ling m ed U dm eldelsen  

paa D agsordenen fik 19 U nderskrifter.
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D en n e ekstraordinæ re G en eralforsam ling  afh old tes den 27. O k 

tober i S øpavillonen  m ed  kgl. T ran slatør Pauli Jørgensen som  D i

rigent.

Som  O rdfører for de 19 M ed lem m er, der havde kræ vet G en eral

forsam lingen indkaldt, fik D irek tør Frantz Christensen Ordet og m o ti

verede, hvorfor han og hans G ruppe ønskede F oreningen  u dm eldt  

af C entralforeningen.

D irek tør Wunsch advarede m od  U d m eld elsen , og efter at D irek 

tør Frantz Christensen havde repliceret, udtalte F o rm a n d e n , at den  

væ sentligste A arsag til, at Sam arbejd et m ed  C entralforeningen  var  

blevet m indre godt, skyldtes den O m stæ n dighed , at den ene a f P rin 

cipalforeningerne havde faaet det u d m æ rkede k øb en h avn sk e  F æ lles

udvalg aflivet, saaledes at alle Sager siden den T id  var blevet afgjort 

i C entralforeningen.

E fter nogle afsluttende B em æ rk n in ger a f D irek tør Frantz Chri
stensen skred m an  til skriftlig A fstem nin g, hvis nedenanførte Resultat 

kontrolleredes a f D irektør Aage A. Christensen øg D irigenten.

D er afgaves 24  S tem m er for og 3 im o d  U d m eld elsen , 2 S tem m er  

var blanke, og en bar Paaskriften »S tem m er ikke«.

E n d elig  b em yn diged es B estyrelsen  til at forhandle m e d  D ansk  

A rb ejd sm a n d sfo rb u n d , ikke alene om  O verensk om sten  for H otel

karlenes V e d k o m m e n d e , m e n  ogsaa om  den foreslaaede O verensk om st  

for K øk k en k arle  og N atportier ’er.

H otelvæ rt- og R estauratørforeningens U d m eld else  af C entralfor

eningen gav selvfølgelig A n led n in g  til en D el Skriverier i D agbladene, 

som  under m ere eller m in d re bom bastisk e O verskrifter, saasom  

»Spræ ngningen af R estauratørernes C entralforening«, k o m m en tered e  

B egivenheden.

Jeg kan oplyse, at P rineipalforeningen , som  der oven for sigtes 

til, var C afévæ rt- og R estauratørforeningen, hvis F o rm a n d , D irektør  

Aabge-Hansen, fandt, at F æ llesudvalget var et overflødigt M ellem led .

D en 8 . N o v e m b e r  afholdtes der ekstraordinæ r G en eralforsam ling  

i N ationals Selskabslokaler.

Paa Basis af de m ed  D ansk  A rb ejd sm an d sforb u n d  førte F o rh an d 

linger forelagde F o rm a n d en  et O verensk om stforslag, der drøftedes
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Punkt for Punkt. Og efter at m an havde foretaget forskellige Æ n 

dringer, anm odedes U dvalget o m  at forh an dle videre m ed F orbundet.

Derefter behandledes den paa K ø b m an d ssk olen  etablerede U nder

visning for U ngtjenere og T jenerlæ rlinge. A f  forskellige G runde var  

Skolen  utilfreds m ed  E levern e, h vo raf m an ge stadig m ødte forsent, 

m edens andre helt udeblev. F or en D el af d em  kneb det ogsaa m ed  

at stave og regne. M an tænkte sig M u ligh eden  af, at Ansæ ttelsen af 

en Faglæ rer m aaske vilde væ kke den Interesse, som  de unge M en 

nesker i Ø jeblikket ganske syntes at savne.

F orm an d en  holdt paa, at U ndervisningen  burde fortsættes, og 

at m an  burde søge at k o m m e  U lem p ern e til Livs.

D et vedtoges, at B estyrelsen  skulde an m od e fh v . H of-H ote le jer  

N eiiendam  om  at paatage sig H vervet som  Faglæ rer.

T il B rug for det tidligere om talte V æ relsesanvisningsbureau b e 

m yndigedes B estyrelsen til at forhandle m ed  Statsbanerne om  Leje  

af en K iosk  paa H ovedbanegaarden.

E n delig  drøftedes M usikernes K rav, der gik ud paa, at L ø n n in 

gerne skulde forhøjes m ed 50 % .

F o rm a n d en  fandt, at m an  nu havde L o v  at sige, at K u lm in a 

tionspunktet m aatte væ re naaet, og paa hans F orslag vedtoges det 

at sa m m en k ald e  de P rincipaler, som  har Orkestre, til et M øde, paa 

hvilket m an  kunde tage definitiv Stilling til det ublu F orlangende.

D er blev forøvrigt slaaet paa, at m an  m aaske g jord e  klogt i at 

give M usikerne Ferie i nogen T id .

Den 21. N o v e m b e r  afholdtes M ed lem sm ød e i Søpavillonen.

S om  nye M ed lem m er optoges R estauratørerne L . L in dberg, Café 

de la R eine, W . Nielsen, N y  R osen borg  og Paladsteatret, repr. ved  

1)irektør Thorgacird.

Og derefter holdt F o rm a n d en  et Foredrag om  en R ejse, som  

han fornylig  havde foretaget til de krigshæ rgede Egne i N ordfrankrig.

D en  25. N o v e m b e r  afholdtes ekstraordinæ r G eneralforsam ling i 

N ationals Selskabslokaler, hvor O verenskom sten  m ed D ansk A rbejd s

m andsforhund forelagdes til Vedtagelse.

O verensk om sten  kritiseredes im idlertid  skarpt, og da den blev  

forkastet ved en P røveafstem ning, vedtoges det, at U dvalget skulde  

forhandle m ed de to Søsterforeningers Bestyrelser, hvis O p m æ rk som 
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hed skulde henledes paa den Stem ning, der raadede hos Ilo telvæ rt- 

og R estauratørforeningens M ed lem m er.

D en  15. D ecem b er afh oldtes F æ llesm ød e for M ed lem m ern e  af 

H otelvæ rt- og R estauratørforeningen , C afévæ rt-.og R estau ratørforen in 

gen og N ord re B irks R estauratørforening i Studenterforeningens L o 

kaler m ed  n edenstaaende D agsord en :

1. Evt. V edtagelse a f O verensk om st m ed  H otelkarle ,

2. - —  - —  m ed  K øk k en k arle ,

3. -  —  - —  a f begge O verensk om ster
under et.

E fter en lang D isk ussion  vedtog F orsam lin gen  følgende to U d 

talelser:

ad 1. »F orsam lin gen  kan ikke tiltræde Forslaget til O verensk om st  

m ed H otelkarle og N atp ortier ’er, m en  tilbyder F ornyelse  

af den bestaaende O verensk om st m ed  H otelk arle«, 

og ad 2. »F orsam lin gen  vedtager —  i A n led n in g  a f det forelagte

Forslag —  at den ikke ønsker O verensk om st m ed D ansk  

A rb ejd sm an d sforb u n d  angaaende K ø k k en k arle«.

H erm ed faldt Punkt 3 selvfølgelig bort.

U m iddelbart efter F æ llesm ød et holdt H otelvæ rt- og R estauratør- 

foreningen ekstraordinæ r G eneralforsam ling, der sanktionerede F æ lles

m ødets R esolutioner.

N aturligvis var D ansk A rb ejd sm an d sforb u n d  ikke tilfreds m ed  

Restauratørforeningernes afvisende H old n in g , m en  truede m ed Strejke. 

Og da en Strejke i første R æ kke vilde gaa ud over H otelvæ rt- og  

R estauratørforeningens M ed lem m er, indkaldtes der paa F orm an d en s  

Initiativ til et nyt F æ llesm ød e i N ationals Selskabslokaler.

Efter at have budt V e lk o m m e n  udtalte H otelvæ rt- og R estauratør

foreningens F orm an d , al en D el M ed lem m er var blevet ængstelige  

ved Situationen, og at m an  derfor ønskede endnu en G ang at o ver

veje D ansk  A rbejd sm an d sforbu n d s Krav. H an beklagede, at hans  

gam le T an ke, en A rbejdsgiverforening, ikke var blevet realiseret i 

sin T id , idet m an saa vilde have staaet anderledes stærkt nu. F o r 

øvrigt var han sikker paa, at R estauratørerne ikke vilde kunne hindre  

K øk k en k arlen e i at organisere sig. Og han fandt heller ikke, at deres 

Fordringer var saa urim elige.
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D irektør A dolf Andersen holdt paa, at m an  burde optage K a m 

pen, m edens D irektør Aabye-Hansen  foreslog at stille M ed lem m ern e  

frit. R estauratør Sladil anbefalede K a m p  for en h ver Pris.

D irektør Poul Møller holdt et ret langt Foredrag, der m u n dede  

ud i, at han  baade kunde gaa m ed  til Separat-O veren skom ster og  

til at tage S trejk en ; i sidstnæ vnte T ilfæ lde m aatte M ed lem m ern e  natur

ligvis staa solidariske og hjæ lpe hverandre.

HOVEDBANEGAARDENS RESTAURANT — F. L. Viltoft.

H otelejer Lindholm, O pvarter- og T jenerforeningens tidligere F o r 

m and, anbefalede K am p  og lyste efter D irektør Carl Jørgensens tid

ligere K a m p m o d . N aar der var M angel paa K økken piger, m ente han, 

at det var Serveringsdam ernes Skyld. Og forresten troede han, at 

der var K øk k en k arle  nok.

Paa dette P unkt blev han im ødegaaet a f D irektør Poul Møller, 
m edens D irektør Wunsch tog Livet a f Skrønen om  Serveringsdam erne. 

Paa sidstnæ vntes F orslag vedtoges det, at hver enkelt Forretning  

> bem yndiged es til at afslutte Separat-O verenskom st m ed K økkenkarle
p

uden o m  Res ta u ra tørorga n i sationerne.

H erefter hæ vedes F æ llesm ødet, hvorefter H otelejerne drøftede  

H otelkarle-Spørgsm aalet.
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M an  vedtog i visse n æ rm ere bestem te in d en - og udenlandske  

B lade at lade indrykke en K o lle k tiv -A n n o n c e , hvori de R ejsende  

skulde an m od es o m  ikke at m edtage m ere B agage, end de selv vilde  

kunne transportere fra B anegaard eller D a m p er til H otel.

Sagen var dog ikke ude a f V erd en  m e d  denne A fgørelse. Fra 15 

M ed lem m er indløb der A n m o d n in g  til B estyrelsen  om  at indkalde  

en ekstraordinæ r G en eralforsam ling m ed G enoptagelse a f F o rh a n d 

lingerne m e d  D ansk  A rb ejd sm an d s F orb u n d  som  eneste P unkt paa 

D agsordenen . I den A n led n in g  afh oldtes der den 6 . Januar et B esty

relsesm øde i Industricaféen , h vor det vedtoges, a f H en syn  til Sagens 

V igtighed, at forespørge de to andre R estauratørorganisationer, om  

de m aatte ønske endnu en Gang at tage Spørgsm aalet op paa et 

F æ llesm ød e, eller om  de vilde overlade A fgørelsen  til H otelvæ rt- og 

R estauratørforeningen alene m ed  de d eraf følgende K onsekvenser.

Det m aa form od es, at m a n  har foretrukket det sidste A lternativ , 

idet det ikke a f F orh an d lin gsp rotok ollen  frem gaar, at noget nyt 

F æ llesm øde blev afh old t. D erim o d  fandt den kræ vede ekstraordi

nære G eneralforsam ling Sted i W iv e ls  Selskabslokaler den 14. Januar.

F orm an d en  g jord e  Rede for Sagens F o rløb , dvæ lede især ved den 

N ytaarsaften  heldigt afvæ rgede planlagte A rbejdsnedlæ ggelse, og an b e

falede, støttet a f H errerne Anion Petersen, Julius Nielsen, Th. Hansen, 
Carl Wivel, O luf Christensen og Joh. F. Petersen, at m an  genoptog  

F orhandlingerne.

V ed  A fstem nin gen  vedtoges dette F orslag  m ed 17 S tem m er m o d  2.

Paa et B estyrelsesm øde den 18. F ebruar, hvor D agsordenen  for 

den k o m m en d e  G en eralforsam ling  drøftedes, vedtoges det, at den 

sam lede Bestyrelse skulde trække sig tilbage.

D en n e ordinæ re G eneralforsam ling fandt Sted den 5. M arts og 

som  sæ dvanlig i Søpavillonen.

A f F orm an d en s Beretning skal jeg  frem h æ ve ei enkelt P u nk t: 

T jenerorganisationerne havde opsagt O verensk om sten  tiiTiOphør d. 15. 

M aj, hvilket dog var ulovligt, da den først kunde opsiges til d. 1. Juni. 

T il M eddelelsen  knyttede F 'orm anden den B em æ rknin g, at m an nu  

m ere end nogensinde savnede den P rincipalforening, som  ban Gang  

paa Gang havde slaaet til L yd  for.

Efter at K assereren havde aflagt R egnskab, m otiverede F o r 
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m an d en  Bestyrelsens Ø nske om  at træde tilbage. M en D em ission en  

blev ikke til noget. Paa M ed lem m ern es indtræ ngende O pfordring gik 

B estyrelsen , D irektør A d o lf  Andersen  fraregnet, ind paa at fungere  

videre i et Aar. I Stedet for D irektør Andersen  indvalgtes D irektør  

Joh. F . Petersen.

M ed H en syn  til H otel- og R estaurationstidende udtalte Kassereren  

sin M isfornøjelse m ed  Bladets L ed else og tilføjede, at han vilde ar

bejde hen til, at Foreningen  fik sit B lad  tilbage. Hertil sluttede F o r 

sam lingen sig.

1920— 1921.

D en  3. A pril a fh oldtes ekstraordinæ r G eneralforsam ling i N atio 

nals Selskabslokaler i A n led nin g  a f den da truende G eneralstrejke.

N edenstaaende R esolu tion  ved toges:

»C entralforeningens adm inistrerende H ovedbestyrelse i F orening  

m ed Bestyrelserne for Cafévæ rt og R estauratørforeningen i K øben h avn  

og O m egn , Frederiksberg B evæ rterforening, H otelvæ rt- og R estauratør- 

foreningen i K øb en h avn , K orporationen  af Bevæ rtere i K øben h avn  og  

O m egn , sam t N ord re Birks R estauratørforening, sam lede til M øde den

3. A pril 1920, udtaler, at vi, skønt svigtede af vore M edhjæ lpere, af 

H en syn  til R estauranternes Pligter overfor P u b lik u m , dog vil paalæ gge  

vore M ed lem m er at søge, saa længe F orraad  og Kræ fter stræ kker til, 

at holde deres Forretninger aabrie, m en  ikke udover Kl. 6 Aften.

Sam tidig paalagdes det M ed lem m ern e fra og m ed G eneralstrejkens  

Ikrafttræ den ikke at servere Spirituosa«.

D en 0. A pril afholdtes M ed lem sm ø d e i Søpavillonen.

I Stedet for F o rm a n d en , der var syg, ledede K assereren M ødet, 

hvortil der navnlig  var indkaldt i A n led n in g  af, at Skolesagen forløb  

paa en m indre heldig M aade.

E fter at have paahørt Kassererens detaillerede R edegørelse, fandt 

F orsam lin gen , at de V an skeligh eder, som  hidindtil havde hindret et 

frugtbringende Skolearbejde, ikke lod sig overvinde, og det vedtoges  

derfor at ophæ ve Skolen.

D en 19. A pril afholdtes Fæ llesbestyrelsesm øde i N ationals Sel

skabslokaler for H otelvæ rt- og R estauratørforeningen, Cafévæ rt- og 

R estauratørforeningen og N ord re Birks R estauratørforening i A n led 
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ning af, al K elln ernes faglige F oren in g  havde henvendt sig til T ivolis  

D irektør, Arkitekt Arne Petersen, og opfordret ham  til at form aa R e

stauratør Rud. Svarrer til at afskedige nogle Serveringsdam er, der var  

antaget til en a f Hr. Svarrers A fdelinger »L o g giaen «, idet næ vnte  

T jen erforen in g  havde truet m ed  i m odsat F ald  at forbyde sine M e d 

lem m er at arbejde i T ivoli.

H otelvæ rt- og R estauratørforeningens F o rm a n d , der var blevet  

ringet op a f D irektør Arne Petersen, som  ønskede at kende R estau

ratørforeningens Stilling til denne Sag, protesterede energisk m od  

dette O vergreb fra T jen erforen in gen s Side og m an ed e til ubrydeligt 

S a m m en h o ld . H an  foreslog, at m an  skulde m eddele D irek tør A rne  

Petersen, at m an  vilde støtte T ivoli-R estau ratørern e i en eventuel 

K a m p , uanset hvad denne m aatte koste.

O verretssagfører P. A. Freilev henledte O p m æ rk som h ed en  paa, at 

et Skridt, som  det a f T jen ern es faglige F oren in g  skitserede vilde være  

et eklatant B rud  paa den gæ ldende O veren sk om st og m ed føre en 

alvorlig B øde. H an  foreslog, at m an skulde spørge T jen ern e , hvad  

M eningen var, og udsætte en h ver Indgriben, indtil deres Svar forelaa.

E fter at dette F orslag  var vedtaget, enedes m an  om  at indbyde  

T jenerorganisationerne til F orh an d lin g  om  ny O veren sk om st den 28. 

April Kl. 10 F m . i L an gelin ie P avillon .

M an  m aa form od e, at K ellnernes faglige F oren in g  fandt det op p or

tunt ikke at gøre A lv o r  af den paatæ nkte A ktion  m o d  T ivo li, thi m an  

hørte ikke m ere til Sagen.

M en  nu dukkede der jo  ogsaa en større og vigtigere Sag fr e m : 

F orh an dlin gerne 0111 den snart udløbende T jen er-O veren sk om sts F o r

nyelse, h vorm ed  det lige fra B egyndelsen  ikke syntes at skulle gaa 

saa g la t . . . D er var øjeblikkelig  Strejketrusler i Luften .

D en  20. Maj afholdt de tre P rincipalforeninger F æ llesm ød e i 

Studenterforeningens L ok aler m ed  O verretssagfører P. A. Freilev som  

Dirigent.

1 D irektør Fart Jørgensens Fravæ relse bød D irek tør Aabye-Hansen 
V e lk o m m e n , hvorefter D irektør Wunsch i store T ræ k frem satte sit 

Syn paa den Tjenerstrejke, h vorm ed  m an  nu m aatte regne.

D irektør Carl Jørgensen, der nu var k o m m et til Stede, oplyste, 

at H otelvæ rt- og R estauratørforeningens Bestyrelse havde vedtaget, 

at den agtede at tilraade sin Forenings M ed lem m er absolut at for-
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kaste de P unkter, der drejede sig om  Serveringsdam ernes F jernelse  

og uorganiserede T jen eres A fskedigelse.

F o rm æ n d en e  for de to andre P rincipalforeninger erklæ rede, at 

de indtog sa m m e Standpukt so m  H otelvæ rt- og R estauratørforeningen .

Efter at endnu et Par T alere havde udtalt H aabet o m , at m an  

ikke vilde give efter, hæ vede D irek tør W u n sch  M ødet m ed  et Par  

afsluttende B em æ rknin ger.

Dette F æ llesm ø d e efterfulgtes a f en lang R æ k k e lignende M ød er. 

Det var spæ ndende Dage. L uften  var ladet m ed E lektricitet, m en  

P u b lik u m s S ym pati var absolut paa R estauratørernes Side.

Det næste F æ llesm ød e fandt Sted den 26. M aj. L igesom  det fore- 

gaaende afh oldtes det i Studenterforeningens L okaler.

D irektør W un sch  m eddelte R esultatet a f de F orh an dlin ger, som  

m an  havde haft m ed  T jen ern es R epræ sentanter siden sidst: de fast

holdt deres K rav og vilde ikke taale uorganiserede T jen ere i nogen  

Pterretning.

R estauratørernes U dvalg havde d erim od  været villigt til at give 

efter paa to a f Stridspunkterne.

H otelvæ rt- og R estauratørforeningens F o rm a n d  udtalte, at m an  

burde være ved godt M od , og D irektør L ouis Christensen  h aabede, at 

alle vilde staa fast. H ertil sluttede R estauratør A x e l Nielsen  sig. H an  

betegnede T jenernes K rav som  utilladelige.

F orin d en  M ødet hæ vedes, gav F orsam lin gen  U dvalget en T illid s

erklæring.

S om  det vil staa i frisk M inde hos m ange Læ sere, bristede F o r 

handlingerne, og T jen ern e gik i Strejke den 1. Juni.

M en  d erm ed var M ødernes Tid  ikke forbi. N u  skulde m a n  jo  

til at hele det, der allerede var eller vilde blive slaaet i Stykker.

Im idlertid  havde F orligsm an d en  grebet ind, og i den A n led nin g  

afh old tes et F æ llesm ød e den 15. Juni i R estaurant W iv e l.

U dvalgets F o rm a n d , D irek tør W un sch  udtalte straks, at F orligs

m an d en s M æ glingsforslag ikke kan æ nd res; det m aa enten vedtages 

eller forkastes. H an oplyste, at T jenerorganisationernes F orh an d lin gs

udvalg havde givet M øde hos F orligsm an d en , og at denne, paa D irektør  

Carl Jørgensens F oran ledn in g, havde afvist dem  m ed  den B egru n 
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delse, at m an bestred deres K o m p eten ce til at forhandle paa T je 

nernes V egne, efter at en ny Tjenerorganisation  var under D annelse. 

E n d elig  oplæ ste han F orligsm an d en s M æ glingsforslag, der m odtoges  

m ed H aandklap.

V ed A fstem nin gen  blev det da ogsaa vedtaget enstem m igt.

U m id d elbart efter F adlesm ødet holdt H otelvæ rt- og R estauratør

foreningen ekstraordinæ r G eneralforsam ling, h vor M æ glingsforslaget 

ligeledes blev en stem m ig  vedtaget.

D agen efter, den 16. Juni, var der indkaldt til et nyt F æ llesm øde  

i Restaurant W iv e l.

A n lednin gen  var den, at T jen ern e havde forkastet M æ glings

forslaget.

D irektør W un sch  oplyste, at F orligsm an d en  ikke vilde gribe ind 

paa ny, m en  var af den M ening, at Strejken nu burde gaa sin 

Gang. D irektøren  udtalte endvidere, at det vilde være heldigt, om  

m an  om trentligt kunde opgive, h vorm an ge T jen ere, der kan ventes  

genantagne i det Ø jeblik  Strejken afblæ ses.

D irektør Carl Jørgensen  udtalte, at R estauratørerne havde klaret 

sig godt, og at der ikke var T viv l o m , at Sejren vilde tilfalde dem , 

naar de blot vedbliven de vilde staa fast.

H otelejer Jul. L in d h olm  m ente, at U dvalget næ rede for stor Tillid  

til de T jen ere, der var brudt ud af R æ kkern e, m en hans Ord druk

nede i Latter.

H an sigtede h erm ed til den F raktion , der fylkede sig om  den  

senere F orretningsfører L u d vig  Jensen.

E n delig  anbefalede D irektør A a b ye-H a n sen  at frem skaffe de Tal, 

som  Udvalgets F o rm a n d  havde lyst efter, og efter at denne endnu en 

Gang havde m anet til S a m m en h o ld  og fastslaaet, at det vilde være  

en top m aalt D u m h ed  at stille R estauratørerne frit, vedtoges F orligs

m andens M æ glingsforslag enstem m igt, hvorefter M ødet hæ vedes.

D en  LS. Juni afholdtes der atter F æ llesm ød e i Restaurant W iv e l.

Udvalgets F orm an d  refererede de F orh an dlin ger, m an  paan y havde  

haft m ed  F orligsm an d en , fra h vem  en Skrivelse oplæ stes, og anm odede  

F orsam lin gen  om  at b em yn d ige U dvalget til at give F orligsm anden  

det Svar, som  det i A ftenens L ø b  m aatte finde opportunt. H vis T je 

nerne ogsaa denne G ang forkaster M æ glingsforslaget, tilføjede han,
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vil der ikke være andet at gøre, end at enhver m aa indrette sig paa 

bedste M aade.

H otelvæ rt- og R estauratørforeningens F o rm a n d  og K asserer ud

talte sig begge i sa m m e  R etn ing : at P rincipalerne ikke ku n d e strække  

sig videre. K assereren oplæ ste til Slut en R esolu tion , der udtalte F o r

sam lingens faste V ilje  til at føre K am pen  til B un d s, og denne R eso

lution blev en stem m ig  vedtaget.

Og endelig b em yn d iged es U dvalget lil at svare F orligsm an d en , 

hvad der i det givne Ø jeblik  m aatte anses for rigtigst.

H vad  m an  havde tæ nkt sig M uligheden  af skete. T jen ern e forka

stede atter M æ glingsforslaget. Og i den A n led n in g  var der den 22. 

Juni igen F æ llesm ød e i R estaurant W iv e l.

M an indtog nu det Standpunkt at lade T jen ern e sejle deres egen  

Sø, idet nedenstaaende R esolu tion  en stem m ig  vedtoges:

»F æ lle sm ø d et udtaler, at da T jen erorgan isationern e nu gentagne  

Gange har forkastet F orligsm an den s F orslag til Strejkens O phæ velse, 

ser F orsam lin gen  ingen G ru nd til længere at opretholde det nedsatte  

F orh an dlin gsud valg, hvorfor dette ophæ ves, M øderne indstilles og 

M ed lem m ern e opfordres til at indrette sig perm anent efter de fore

liggende F orh old «.

T rod s foranstaaende R esolu tion  m aatte R estauratørernes Førere  

indkalde til et nyt F æ llesm ød e den 25. Juni, idet T jen ern e havde  

benyttet den Taktik  at tage Plads i saadanne F orretninger, hvor m an  

ikke havde haft frem m ed  H jælp u n d er Strejken, m eden s det var M e

ningen at boycotte alle andre Forretninger.

Dette kunde P rincipalorganisationerne selvfølgelig ikke finde sig 

i, og der blev derfor paa M ødet vedtaget en ny R esolu tion , ifølge  

hvilken de antagne T jen ere straks skulde afskediges, h vorh os den  

bestem te, at der ikke m aatte optages n ogen som h elst F orh an dlin g , 

før T jenerorganisationerne havde erklæ ret, at deres M e d le m m e r kunde  

gaa i A rbejde over hele Linien .

E n  direkte Følge af T jen ern es m islyk k ed e Strejke var Stiftelsen  

af T jenerforeningen  af 1920, m ed hvilken O rganisation P rincipalfor

eningerne har halt O verensk om st siden den 29. Juni 1920.
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Paa et F æ lles-B estyrelsesm ød e den 19. A ugust paa Den Kgl. S k yd e

bane nedsattes et 6-M and s U dvalg til at forhandle m ed K øben h avn s  

Orkesterforenirig.

Den 27. O ktober afh oldtes M ed lem sm ø d e  i S øpavillonen, ved  

hvilken  L ejlighed  R estauratør Lindquist fra S tock h olm  holdt et lille 

F oredrag o m  R estaurationsforholdene i Sverige.

KONDITORIET I TIVOLI — Axel Axelsen.

N æ ste M ed lem sm ø d e  fandt Sted den 26. N o v em b er, h vor m an  

drøftede nogle P laner, der var frem m e angaaende Oprettelsen a f el 

R estauratørernes V askeri. Kassereren m isbilligede de i den A n le d 

ning afh old te  P rivatm øder.

D en  15. D ecem b er a fh old t F oren in gen  en selskabelig S a m m en 

kom st m ed  D am er paa D en  K gl. Skydebane.

D en 26. Januar var der M ed lem sm ø d e i Søpavillonen. T ilslu t

ningen var kun lille, og der skete intet a f særlig Interesse.

D et næste M ed lem sm ød e afholdtes den 25. Februar i det sæ d

vanlige L okale . F orm an d en  oplyste, at der frem tidigt vilde blive af

holdt en K ok k eek sam en  hvert A ar, sam t at Foreningen  havde m od 

taget Indbydelse til at deltage i en international H otelkonference i 

M on aco.
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nedsatte m an  et U n deru dvalg, bestaaende af D irek tørerne Carl Jør
gensen, Poul Møller, O luf Christensen og Anion Petersen, til at frem 

bære de vedtagne Ø nsker.

D en 3. F eb ruar afh oldtes den aarlige G en eralforsam ling  i S ø 

pavillonen .

E fter at H otelforpagter S. P. A. Sørensen, llo te l K on gen  af D a n 

m ark, var blevet optaget som  M ed lem , aflagde F o rm a n d en  B eretning  

og Kassereren R egnskab.

D erefter gik m an  over til V algene. Da D irek tør Carl Jørgensen 
erklæ rede, at det var hans ufravigelige Ø nske ikke at m odtage G en 

valg, bragtes forskellige F o rm a n d sem n er i Forslag. M ajoriteten  sa m 

lede sig om  K assereren , D irektør Aage A. Christensen, der ved A f

stem ningen  valgtes til F oren in gens F o rm a n d .

I Stedet for D irektør Alfred T. Andersen, som  ikke vilde gen

vælges, valgtes D irektør Jules Nimh, hvorefter D irek tørerne Aage 
Poschmann og Joli. F. Petersen genvalgtes ved H aandsopræ kning.

Inden G en eralforsam lingen  hæ vedes, m eddelte F o rm a n d en , at 

»H ote l- og R estaurationstidende« nu redigeredes a f D irektør Alfred 
T. Andersen m ed R estauratør Otto Bock og kgl. T ran slatør Pauli 
Jørgensen som  M edarbejdere.

Paa et den 8 . F eb ruar a fh old t B estyrelsesm øde i R estaurant N im h  

konstituerede Bestyrelsen sig m ed  D irektør Joh. F. Petersen som  N æ st

form an d, D irektør Th. Hansen som  Kasserer og D irektør Poschmann 
som  Sekretær.

D en  13. F eb ruar afholdt B estyrelserne for de tre P rin cipalfor

eninger et M ød e, i hvilket F o rm a n d en  for D ansk  K ok k eforen in g  og  

dennes F orretningsfører deltog.

M an drøftede og vedtog nye L ønsatser for K okkelæ rlinge i de 4 

Læ reaar, fastsat i den nye L æ rlingelov , og efter at K okkeforeningens  

R epræ sentanter havde forladt M ødet vedtog H otelvæ rt- og R estauratør

foreningens Bestyrelse at indskyde 1000 Kr. i et G ru ndfon d til D isp osi

tion for Skoleudvalget for den i T ek n ologisk  Institut nylig etablerede  

Skole for T jen er- og K okkelæ rlinge.

D en 15. M arts afholdtes M ed lem sm ød e i Restaurant N im h .

F orm an d en  indledede M ødet m ed en sm u k  M indetale over F o r
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eningens Æ re sfo rm a n d , K am m erraad  W ivel, der var afgaaet ved D øden  

under et O ph old  i Sydfrankrig.

D ernæ st optoges G rand H otel i O dense som  M edlem  af F oreningen.

E fter en D isk ussion  m e llem  D irektør Frantz Christensen  og F o r 

m anden  vedtoges de førom talte  Lønsatser for K okkelæ rlinge m ed  15 

J a-S tem m er m od ingen N ej-S tem m er.

M ed en eventuel O psigelse a f O verensk om sten  vedr. L ejetjen er

løn n en  for Ø je, vedtoges det, at B estyrelsen skulde indlede U n d er- 

h aandsforhandlinger m ed de to andre Principalforeninger.

Det vedtoges tillige al indlede F orhandlinger m ed K øben h avn s  

O rkesterforening.

Og endelig oplyste D irektør Carl Jørgensen, at der var C hancer  

for at faa N atbevillingsforhold et reguleret.

1 A n led n in g  a f K am m erraad  Carl W ivels  dødelige Bortgang skrev  

Pauli Jørgensen  i H otel- og B estaurationstidende for den 19. Marts 

1922 :
»Umiddelbart forinden Udsendelsen af forrige Nummer meddelte et 

kortfattet Telegram, at Kammerraad Carl Wivel var afgaaet ved Døden i 

Monte-Carlo.

Med Kammerraad Wivel liar den danske Hotel- og Restaurationsverden 

mistet en af sine fornemste og nobleste Repræsentanter, en Mand, der 

var en Pryd for sin Stand, og som, sammen med sin udmærkede Hustru, 

har bidraget til, at dansk Hotel- og Restaurations-Industri indtager sit nu

værende høje Standpunkt.

Carl Wivel, der blev næsten 78 Aar gammel, havde alle Dage været 

en meget virksom og flittig Mand, og naar han i de sidste Aar kunde tillade 

sig at leve uden at beskæftige sig med Forretninger, da skal det siges her, 

at det var en velfortjent Hvile efter en lang og travl Arbejdsdag.

Forretningen i Tivolis Facadebygning, Skandinaviens største og mest 

storstadsmæssige Restaurant, der vil bevare Wivels Navn fra Forglemmelse, 

er et haandgribeligt Udtryk for hans Energi og Fremsynethed. Da han i 

sin Tid lejede de oprindelig ret beskedne Lokaler til en efter Datidens 

Forhold betydelig Leje, var det ikke langt fra, at ældre Kolleger betragtede 

det som Galmandsværk; men Wivels Beregninger havde været rigtige; han 

havde i Tankerne set, i hvad Retning Byens Udvikling vilde gaa. Han lod 

de Gamle skumle og vovede Forsøget — og Tiden gav ham Ret. Køben

havn blev en Storby, og Vesterbro blev Forlystelseslivets Kvarter med 

Restaurant W ivel som Centrum.
Men den afdøde Kammerraad havde tillige den Gave,, at han forstod 

at drive sin Forretning paa den Maade, at den aldrig blev taget i Besid
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delse af et bestemt Publikum, af en bestemt Klasse Mennesker, tværtimod, 

den blev hele Byens. Og desuden blev den efterhaanden en Seværdighed, 

som enhver Udlænding, der besøger København, skal se.

Ved Siden af at drive sin stadig voksende og udvidede Forretning fik 

Kammerraaden ogsaa Tid til at varetage Fagets og sine Kollegers Interesser. 

Han var saaledes ikke alene Stifter af Restauratørforeningen, der senere 

sammensluttedes med Hotelværtforeningen under Navnet Hotelvært- og 

Restauratørforeningen i København, men i over en Snes Aar var han denne 

Forenings altid aarvaagne og dygtige Formand. Det var først under Krigen, 

at han i en fremskreden Alder nedlagde sit Formandshverv, og ved denne 

Lejlighed udnævnte Foreningens Medlemmer ham til Æresformand, en 

Opmærksomhed, som den afdøde Kammerraad satte overordentlig stor 

Pris paa. Sin Kærlighed til den gamle Forening bevarede han til det sidste. 

Naar dens Interesser krævede det, gav han altid beredvilligt Møde.

Carl Wivel, der som Frivillig deltog i Krigen 1864, og som gerne talte 

0111 sine Minder fra de Dage, var Formand for Yaabenbrødrenes køben

havnske Afdeling, og vi ved, at han der vil blive savnet i lige saa bøj Grad 

som i Hotelvært- og Restauratørforeningen. Og han vil blive savnet af tal

rige fattige Mennesker, for hvem Wivels gode Hjerte og Tegnebog altid har 

staaet aaben.

Foruden at være dekoreret med Krigsmedaillen var Kammerraad 

Wivel ogsaa Ridder af Dannebroge og Dannebrogsmand.

Ligesom W ivels Navn fremdeles vil lyse over Vesterbros Passage, i 

Hjertet af Stor-København*), saaledes vil hans Minde leve videre i de 

Kredse, hvortil han særlig følte sig knyttet.

Han var en nobel, fin og helstøbt Personlighed«.

Ivam m erraadens Bisæ ttelse fandt Sted den 25. M arts fra V o r  

F ru e K irke i K øb en h avn  under overvæ ldende stor D eltagelse.

B landt de m ange B lom sterd ek oration er, som  sm yk k ed e B aaren, 

fandtes pragtfulde K ranse fra H ans M ajestæ t K on gen  og H an s kgl. 

H øjh ed  Prins Valdem ar.

Paa et B estyrelsesm øde den 27. M arts i Bestaurant N im h  ved 

toges det, at F orm an d en  skulde h envende sig i M agistraten for om  

m ulig at opnaa et N edslag i Afgiften, der svares a f Fortovsstillinger. 

Det vedtoges endvidere, at F orm an d en  skulde a n m od e T oldin spektør  

S chum acher  om  at tage H otelvæ rt- og Bestauratørforeningen m ed paa 

B aad ved Fastlæggelsen af F o rm en  for de i L oven  o m  B estaurations-

*) Denne Spaadom gik som bekendt ikke helt i Opfyldelse; idet den af 
Kammerraaden skabte Restaurant for et Par Aar siden blev tvunget til at for
andre Navn.
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skatten næ vnte R egnskabsbilag m . m . Og endelig vedtoges det at søge 

en K on feren ce m ed  O rkesterforeningens B estyrelse, idet m an  fandt, 

at de P rocenter, h vorm ed  denne, skriftligt havde tilbudt at nedsætte 

T aksterne, ikke var tilstrækkelige.

Paa et nyt B estyrelsesm øde den 4. A pril, det afholdtes ogsaa i 

R estaurant N im b , oplyste F orm an d en , at der næppe var H aab om  

at faa N edslag i F ortovslejen  til den k o m m en d e  Sæ son, da M agi

stratens B udget forlængst var lagt. M en m an  kunde forsøge at ind 

sende en A n søgn in g, hvilket vedtoges. E ndvidere m eddelte han, at

»LORRY«, Interiør fra Drachmann Kroen — Vald. Nielsen.

T old in sp ek tør S chum acher  havde lovet at im ø d ek o m m e Foreningens  

oven for næ vnte Ø nske, sam t at han havde udtalt, at Toldvæ senet for 

F oreningens M ed lem m ers V ed k o m m en d e  sikkert vilde kunne akcep- 

tere deres sæ dvanlige B ogføring som  fyldestgørende. Og tilslut kunde  

F o rm a n d en  oplyse, at O rkesterforeningens B estyrelse næppe vilde  

anbefale en yderligere N edsæ ttelse a f M usiker-T aksterne. Det ved

toges alligevel at forsøge en ny H envendelse til O rkesterforeningen.

D en  2. M aj afholdtes ekstraordinæ r G eneralforsam ling i R estau

rant N im b .

S om  V ice-P ræ sident i A lliance internationale de / ’Hôtellerie opfor

dredes D irektør Carl Jørgensen  enstem m igt til at repræsentere H otel
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væ rt- og R estauratørforeningen paa et forestaaende R epræ sentant

sk absm ød e i Paris.

Da R estauratør Otto B o ck  var fratraadt som  M ed arbejd er ved  

H otel- og R estaurationstidende, akcepterede m an  m e d  T ak et a f  

Restauratør C hr. Larsen  frem sat T ilb u d  om  at overtage B ladets 

L edelse.

Og tilsidst vedtoges det, at B estyrelsen  skulde søge S am arbejde  

m ed de to andre P rincipalforeninger i S pørgsm aal a f fæ lles Interesse.

Den 2. Juni afh old tes M ed lem sm ø d e i Restaurant N im b .

Paa B estyrelsens V egne foreslog F o rm a n d en , at F oren in gen  skulde  

yde sin afgaaede F o rm a n d , D irektør Carl Jørgensen, en A n erk en d else  

for det store og væ rdifulde A rb ejd e, som  denne —  uden at sky hver

ken U lejlighed , T id  eller Penge —  havde ydet F oren in gen  i den  

vanskelige P eriode, hvori ban stod for Styret. F orslaget vedtoges  

m ed  A k k lam ation .

Efter foretagen B allotation  optoges H otel R egina i A arh u s som  

M ed lem  af F oren in gen .

D erpaa drøftedes R estaurationsskatten , idet det atter pointeredes, 

at denne Skat bør opkræ ves særskilt, saaledes at det stadig kan staa 

P u b lik u m  klart, at det er en Skat, der tilfalder Staten, og som  Staten  

tvinger H otel- og R estaurationsindustrien  til at opkræ ve.

T ilslu t opfordrede F orsam lin gen  det i A n led n in g  af R estaurations

skatten nedsatte U dvalg til snarest at søge Foretræ de hos det U dvalg, 

so m  Landstinget havde nedsat til B ehandling a f Forslaget til foran 

næ vnte Skat, for o m  m u ligt at opnaa visse Æ n d rin g e r  i L o v en , inden  

dens endelige Vedtagelse.

D en  21. Juni afholdtes ekstraordinæ r G en eralforsam ling i B estau - 

rant N im b .

Efter at have vedtaget, at B estyrelsen  skulde indlede U n der- 

h aan d s-F orhan d lin ger m ed T jen erforen in gen  a f 1920 o m  N edsæ ttelse  

af Taksterne for L ejetjenerarbejde, drøftede m an  R estaurationsskatten  

og O pkræ vningen a f sam m e.

E n  E rklæ rin g  gaaende ud paa, at den i L oven  af 12. Juni 1922  

fastsatte 10 %  Afgift skulde opkræ ves særskilt hos P u b lik u m  og i 

intet T ilfæ lde m aatte inkluderes i Forretningernes Priser, blev u n der

skrevet a f sam tlige Tilstedevæ rende paa 2 nær.
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D e to H errers V æ gring gav A n lednin g  til et livligt Replikskifte  

m ellem  dem  og de andre M ed lem m er.

D a G eneralforsam lingen  var hævet, begav sam tlige D eltagere sig 

ind i et tilstødende L ok ale , hvor F o rm a n d en  overrakte D irektør Carl 

Jørgensen  den tidligere om talte Erkendtlighedsgave, et m eget sm ukt  

Sølvskrivetøj.

Paa et B estyrelsesm øde den 26. A ugust paa H otel D agm ar, hvor  

m an  behandlede en fra O pvarter- og Tjenerforeningens faglige A fd e

ling og K ellnernes faglige F orb u n d  m odtagen  A n m o d n in g  om  at op 

tage F orh an d lin ger om  en O verensk om st, vedtoges det at svare, at 

m an  for T id en  ikke fandt A n led nin g  til at forhandle o m  nogen O ver

enskom st.

Paa sa m m e M øde valgtes D irektør Jules N im b  til M ed lem  af 

Skoleudvalget.

Den 10. O ktober afholdtes ekstraordinæ r G eneralforsam ling i 

S øp avillon en , hvor F orm an d en  aflagde B eretning o m  de seneste B e 

givenheder, og hvor m an  drøftede en eventuel Æ n d rin g  a f L ovene  

m ed  det M aal for Ø je, at m an i F rem tid en  skulde kunne udelukke  

M ed lem m er, der ikke retter sig efter F oreningens lovlige Vedtagelser.

A n led nin gen  hertil var, at to M ed lem m er havde inkluderet R estau

rationsskatten i deres Priser.

Det var M eningen , at P erson aleproblem et skulde have været drøftet, 

m en da de tre M ed lem m er, paa hvis F oran led n in g  Spørgsm aalet navnlig  

var sat paa D agsorden en , ikke havde indfundet sig, strøg m an dette 

Punkt.

D en  15. N o v e m b e r  afholdtes M ed lem sm ø d e i Søpavillonen, hvor  

D irektør Carl Jørgensen  aflagde B eretning o m  Alliance internationale 

de H btelleries  M øde i Paris, og hvor F orm an d en  om talte en af  

D irektør N im b  frem sat Plan o m  A fh o ld e lse  a f en K ogekunst U dstil

ling. D enne T an k e vandt dog ingen Tilslutning.

D en  1. D ecem b er anm od ed e Bestyrelsen O rkesterforeningen om  

en F orh an d lin g  o m  M usikernes Gage. Den 5. s. M. svarede Orkester

foreningens B estyrelse, at den gerne vilde deltage i et M øde, m en  at 

den paa det davæ rende T idspunkt ikke kunde gaa m ed til nogen  

F orh an dlin g  o m  L øn redu ktion .



T rod s denne Skrivelses lidet o p m u n tren d e In d h old , sam m enk ald te  

m an  desuagtet til et M øde. S o m  det var at forvente, endte det resu l

tatløst. K u n  fik R estauratørerne L ejligh ed  til at sige O rkesterforenin 

gens F o rm a n d  nogle drøje Sandheder.

D en  2. F eb ruar afholdtes den ordinæ re G en eralforsam ling  i R e 

staurant N im b .

Efter en M indetale over de i Aarets L ø b  afdøde M ed lem m er, F o r 

eningens Æ re sfo rm a n d , K a m m erraad  Carl W ivel, og D irektørerne

0 . A a b ye-H a n sen  og Th. K lin g spor, aflagde F o rm a n d en  B eretning og 

derpaa ogsaa R egnskab , idet K assereren var bortrejst.

D ernæ st gik m an  over til V algene.

I Stedet for D irek tør A a g e  A . C hristensen, der kun  havde lovet 

at fungere m idlertidigt, valgtes D irek tør Frantz Christensen  til F o r 

eningens F o rm a n d . Og i Stedet for D irektør Th. H ansen, der ikke ø n 

skede G envalg, valgtes H otelforpagter M . Christensen.

Til sa m m e n  m ed B estyrelsen  at indtræ de i et U d valg  til U dar

bejdelse a f nye L ove  valgtes F oreningens to Æ re sm e d le m m e r , H er

rerne Carl N eiiendam  og Julius Nielsen.

Og endelig blev et F orslag  om  fast T ilsk ud  til L æ rlingeskolen  

henvist til nøjere P røvelse i den rekonstruerede Bestyrelse.

1923— 24:

Paa et den 6 . F eb ruar a fh old t B estyrelsesm øde konstituerede  

B estyrelsen sig som  følger:

D irektør Joh. F . P etersen ..................  N æ stform an d ,

D irektør A a g e  P o s c h m a n n ..........................  Kasserer,

H otelforpagter M. C h risten sen ..................  Sekretæ r.

V ed  sa m m e L ejlighed  afleverede den afgaaede F o rm a n d  F o r 

eningens B øger, V æ rdier og Effekter.

D en  14. F eb ruar afholdtes et nyt M øde m ed B estyrelsen  for  

K øb en h avn s O rkesterforening. L igesom  det forrige M ød e endte dette 

ogsaa uden Resultat. Og et M ød e, der fandt Sted en Uge senere, var  

ligesaa negativt.

H erefter vedtog m an  at andrage Justitsm inisteriet o m  O p h old s

tilladelse for udenlandske M usikere.
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Den 2(5. M arts afh old tes M ed lem sm ø d e  i P aladshotellet, ved hvil

ken L ejligh ed  følgende Sager drøftedes: de paatæ nkte L ovæ n d rin ger, 

M yndighedernes Stilling til Indrejsetilladelse for u d en lan dske M u si

kere, pekuniæ r Støtte til den nystiftede T uristforening, H otel- og 

R estaurationstidende, L æ rlin gesk olen  og L uk k etid en .

E ndvidere optoges R estauratør H. F . H elm ersen  i F oren in gen.

U nder det paafølgende F æ llesm aaltid  rettede F o rm a n d en  en h jer

telig T ak  til fh . H of-H o te le jer  N eiiendam  for den store Interesse, h vor

m ed h an  bestandig havde om fattet F oren in gen  lige fra dens Start.

I denne F orbind else  kan  je g  oplyse, at H r. N eiiendam  paa sin 

65-aarige F ødselsdag d. 23. M arts skæ nkede F oren in gen  2000 K roner.

D en  1 2 . A p ril var F o rm a n d en  og fh . H of-H o te le jer  N eiiendam  i 

A u dien s hos Statsm inisteren for om  m uligt at afværge, at R estaura

tionsskatten inkluderedes i P riserne, hvilket var under O vervejelse. 

Statsm inisteren erklæ rede, at han godt kunde tæ nke sig at blive ved  

den oprindelig  tænkte O rdning, m e n  anbefalede d ’H errer at tale m ed  

L an dstin gsm and B uncli og F o rm a n d en  for det konservative F o lk e 

parti, Ingeniør K orsgaard.

H r. Bune.li var straks rede til at støtte F oren in gens Ø nske, m ed en s  

H r. K orsgaard  udbad sig en skriftlig F rem stillin g  til F orelæ ggelse for 

Udvalget.

Ft stærkt underbygget A ndragende afgik sa m m e Dag.

D en  13. April opsagde H otelvæ rt- og R estauratørforeningen  sa m 

m en m ed de to andre P rincipalforeninger den m ed  D ansk  K o k k e- 

forening bestaaende O verensk om st vedrørende K okkelæ rlingene.

Paa et M øde den 16. A pril vedtoges det, at F oren in gen  i F æ lles

skab m ed C afévæ rt- og R estauratørforeningen og N o rd re  B irks R e

stauratørforening sam t Centralforeningen skulde sende D eres M a je 

stæter K on gen  og D ron n in gen  en G ave i A n led n in g  af M ajestæ ter

nes Sølvbryllu p .

D en 14. A ugust a fh oldtes R estyrelsesm øde i L an gelin ie P avil

lon en , et M øde, hvori D irektør Carl Jørgensen  deltog.

Sagen drejede sig n em lig  om  en Indb ydelse, som  sidstnæ vnte, 

i sin E genskab af V ice-P ræ sid ent i Alliance 1 nier nationale de l’H otel- 

lerie, havde m odtaget til at deltage i A lliancen s K ongres i N e w  Y o rk .
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M edens D irektør (Jarl Jørgensen  frem hæ vede Fordelene ved at 

deltage i en saadan K ongres, indvendte F orm an d en , at m an  ved at 

m odtage en saa storstilet Gæstfrihed, som  der ifølge D irektør Carl 

Jørgensens  Udsagn her var T ale o m , forpligtede sin Stand og sit Land  

over E vn e , ligesom  han betvivlede, at Udbyttet, erhvervsm æ ssigt set, 

vilde væ re saa stort.

D irek tør Carl Jørgensen  foreslog, at Spørgsm aalet bragtes frem  

paa et M ed lem sm ø d e , m en  hertil fandt F o rm a n d en , at Tiden var for  

knap. I Stedet for foreslog han, at det overdroges D irektør (Jarl Jør

gensen  at m eddele A lliancen , at m an takkede for Indbydelsen , m en  

ikke saa sig i Stand til at deltage i K ongressen .

Sagen gik im idlertid  senere i O rden, idet B estyrelsen i et til 

F oren in gens M ed lem m er udsendt C irkulæ re gav de M ed lem m er, 

der m aatte ønske at deltage i K ongressen , R et til at repræ sentere  

F oren in gen  paa denne. Det var dog en F orudsæ tning, at de selv  

skulde a fh old e  alle deraf flydende Udgifter.

Følgende H errer afrejste til N e w  Y o rk :

D irek tør A d o lf  A n d ersen ..........................  H otel T erm in u s,

D irektør Carl J ø rg en sen ............................. P rovinshotellet,

D irek tør Johs. L e k v e n ..................  G rand H otel, O dense,

D irek tør A n ton  P etersen .........................  Restaurant W iv e l.

D en  12. O ktober afholdtes M ed lem sm ød e i R estaurant N im b .

Efter at F o rm a n d en  havde aflagt B eretning o m  forskellige af 

B estyrelsen  ekspederede Sager, holdt N æ stform an d en  et instruktivt 

F oredrag o m  Sam arbejdet m ed de to andre P rincipalforeninger og  

henviste til N ød ven d igh ed en  a f at staa sa m m en  under opstaaende V a n 

skeligheder. H an  sluttede m ed  varm t at anbefale, at Foreningen  atter 

burde indm elde sig i Centralforeningen.

D ernæ st fraraadede F orm an d en , støttet af flere M ed lem m er, O p

rettelsen af det V æ relsesanvisnings-B ureau , som  tidligere havde været 

paa T ale. Og endelig optoges R estauratør L . P. H em m in gsen  som  

M ed lem  af Foreningen.

D en  16. N o v e m b e r  afholdtes ekstraordinæ r G eneralforsam ling i 

P aladshotellet, paa hvilken det blandt andet blev vedtaget, at F o r

eningen skulde genindtræ de i C entralforeningen.
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Efter at G eneralforsam lingen  var hævet, holdt F o rm a n d en  et 

F oredrag  o m  det oliefyrede K o m fu r.

D en  10. D ecem b er afh oldtes M e d lem sm ø d e  i H otel d ’A ngleterre.

M an drøftede D iscip lin en  i K ok k en ern e, sam t W h isk y -R in g e n s  

Priser. Og efter at D irek tør N im b  havde aflagt B eretning o m  L æ r

lingeskolens E fteraarsek sam en ,op toges D irektør, ca n d .p h il. F. L .V illo fl  

og D irek tør A nilion  Knudsen  som  M e d lem m er a f F oren in gen .

Den ordinæ re G en eralforsam ling  afh oldtes den 5. F eb ru ar paa 

H otel P h øn ix .

F o rm a n d en  aflagde B eretning o m  F oren in gens V irk so m h ed  siden  

forrige G en eralforsam ling og m in dedes h eru nd er D irektør Nicolaj 

S ch u ll:, der var afgaaet ved D øden .

D erefter aflagde K assereren R egnskab, idet han benyttede L ejlig 

heden til at bringe fh v . H of-H o te le jer  N eiiendam  en T ak  for den  

fora nom talte storstilede Gave.

T il M e d le m m e r af B estyrelsen  genvalgtes D irektør P oschm ann  

og nyvalgtes K a m m erraa d  K nu d Pagli.

Og efter at R estauratør Chr. Th. Larsen  havde aflagt B eretning  

o m  »H o te l- og R estaurationstidende«, aflagde D irektør Carl Jørgensen  

en sam m entræ ngt B eretning 0111 H otel-K o n gressen  i N e w  Y ork.

Paa et B estyrelsesm ode den 17. F eb ru ar valgtes K a m m erraad  

K nu d  P agh  til N æ stform an d .

Det første M ed lem sm ø d e efter den ordinæ re G en eralforsam ling  

afh oldtes den 27. M arts i B uriis Selskabslokaler.

E t a f D irektoratet for Fabrikstilsynet udsendt C irkulæ re ved 

rørende Læ rlinges Beskæftigelse i B agerier og K on d itorier blev op 

læst. T il dette C irkulæ re knyttede F o rm a n d en  nogle orienterende  

B em æ rknin ger, m edens D irektør W unscli i denne F orb in d else  h en 

ledte O p m æ rk som h ed en  paa, h vor vigtigt det er at fastslaa, at H otel- 

og Restaurationsdrift er et H andelsforetagende.

D ernæ st drøftedes Pensionaternes ulovlige V irk som h ed .

Og endelig R estaurationsskatte-R estancerne, h vorunder m an  lige

ledes berørte Bræ ndevinsafgiften.
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D en 7. A pril genetableredes de tre Principalforeningers Fæ lles

udvalg m ed H otelejer Lorentz Nielsen  som  F orm an d , D irektør Frantz  

Christensen  so m  Y ic e -F o rm a n d  og R estauratør Otto B ock  som  Sekretær.

D en 9. April overtog Principalforeningerne H otel- og R estaura

tionsindustriens Læ rlingeskole.

D en  30. A pril a fh oldtes M ed lem sm ød e i Langelinie P avillonen, 

i hvilket M øde B estyrelserne for de to Søsterforeninger deltog.

RESTAURANT NORD I TIVOLI — Orla Nord.

S o m  D elegerede til C entralforeningens A arsm ød e valgtes K a m m e r-  

raad K n u d  Fcig li, H otelforpagter M . Christensen  og D irektør F. L . Villoft.

E fter at D irektør W un sch  dernæ st havde gennem gaaet den nye  

B evæ rterlov P u nkt for Punkt, holdt K on sul E rik  Andersen  et inter

essant F oredrag o m  V in en es H jem stavn , T ilvirknin g  og B ehandling.

D en  20. M aj fandt en ekstraordinæ r G eneralforsam ling Sted i 

Langelin ie P avillon en  i A n lednin g  a f Ø lstrejken.

F orm an d en  m ente ikke, at Restauratørerne kunde være tjent 

m ed  a f lægge H æ n dern e i Skødet og se Tiden an. H an fandt, at der 

burde handles og foreslog, at m an  skaffede sig 01 fra anden Side.

D er forelaa et T ilbu d  fra et Bryggeri i M ecklenburg, og efter at 

m an  havde sm agt paa Øllet, tegnede de Tilstedevæ rende sig hver  

især for et vist K van tu m .
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D en 2. O ktob er afholdtes M e d lem sm ø d e  i R estaurant W iv e l.

F o rm a n d en  indledede M ødet m ed  en O m tale af H otelvæ rtforen in 

gen for D a n m ark , der nylig var bleven  stiftet. H an sluttede m ed  at 

udtale det H aab , at de af den nye Forenings M e d le m m e r, som  ogsaa  

er M e d lem m er af H otelvæ rt- og R estauratørforeningen , stadig vilde  

bevare Interessen for denne sidste.

D erefter aflagde N æ stform an d en  B eretning om  C entralforeningens  

D elegeretm øde.

Og efter at have drøftet nogle M æ glingssager gik m an  over til 

L æ rlin gesk olen . D et oplystes, at M agistraten havde lovet at tage sig 

a f U ndervisningen  i D ansk , Skrivning, R egning, E n gelsk  og F ransk, 

sam t at D irek tør Frantz Christensen  havde afløst D irek tør Poul M øller  

som  F o rm a n d  i Skoleudvalget.

D ernæ st optoges D irektør V. B inderup-Schullz  i F oren in gen , og  

endelig overrakte F orm an d en  T jen er C. B iiser  et G u ld ur m ed  In

skription i A n led n in g  a f at denne havde væ ret ansat 25 A ar i R e

staurant W iv e l.

I Kraft a f de sm u k k e Ord, som  F o rm a n d en  henvendte til Jubi

laren, fik M ødet et helt højtideligt Præg.

D en 2. D ecem b er afh oldtes M e d lem sm ø d e  paa D en  kgl. S k yd e

bane.

E fter at en Voldgiftssag og en Skrivelse fra D ansk  K o k k efore

ning var henvist til Fæ llesudvalget, drøftedes T jen eroveren sk om sten , 

om  hvilken  der skulde paabegyndes F orh an d lin ger den 15. D ecem b er.

løvrigt skete der intet.

D en 21. Januar afholdtes M ed lem sm ø d e  m ed  D a m er paa D en  

kgl. Skydebane.

Ifølge H otel- og R estaurationstidende var denne S a m m en k o m st  

festlig og vellykket. F o r  ca. 100 D am er og H errer holdt F o rm a n d en , 

D irektør Frantz Christensen, et Foredrag om  H otel- og R estaurations

industrien m ed H en b lik  paa det danske K øk k en s R enæ ssance ved  

H ustruerne. Efter en pragtfuld M iddag glæ dede Forfatteren C hr. 

H on m a rk , Fru  W in d in g  og Skuespillerne Slorm -Pelersen  og Arhof]' 

F orsam lin gen  m ed deres K unst. Og senere gik D ansen m ed L iv  og  

Lyst, indtil Skydebanens flinke T jenerstab serverede A fslutnings- 

theen m ed friskbagt W ien erb rød .
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D en  25. F eb ruar afholdtes den ordinæ re G eneralforsam ling i 
R estaurant N im b .

F o rm a n d en  m in d ed es først de af F oreningens Paarørende, som  

var afgaaet ved D øden  i Aarets L ø b : Fru O lu f Christensen, Fru H el- 

m ersen  og Fru N. P. H ansen, sam t Restauratør H erm an  W illm a ck  og 

aflagde derpaa B eretning. A f H ensyn  til de m ange Punkter, der fandtes 

paa D agsorden en , gik F o rm a n d en  ikke næ rm ere ind paa Sagerne, m en  

nøjedes m ed  at om tale Ø lstrejken, Sam arbejdet m ed de andre F or

eninger sam t B evæ rterloven , om  hvilken sidste han udtalte, at m an  

m aatte haabe, at dens m ange U rim eligheder Tid efter anden m aatte  

falde A utoriteterne i Ø jnene.

H erefter aflagde K assereren R egnskabet.

O m  L æ rlin geskolen  oplyste F orm a n d en , at K o m m u n e n  havde  

overtaget U ndervisningen  i de elem entæ re Fag.

F orh old en e indenfor K okkefaget gav A n led nin g  til en længere  

D isk ussion , ligeledes de F orh an dlin ger, der var ført m ed T jen erfor

eningen vedrørende en Æ n d rin g  i O verensk om sten . Æ n drin gsforslaget  

vedtoges enstem m igt.

Det vedtoges en stem m igt at støtte den a f R estauratørorganisatio

nerne opstillede Liste til de forestaaende B orgerrepræ sentantvalg.

I F orvejen  havde F o rm a n d en  i sam m entræ ngt F o rm  skildret, 

hvorledes han  og H otelejer Lorentz Nielsen  var blevet afvist af F or

retningsudvalget for den k o m m u n a le  V æ lgerforening, da m an  a n m o 

dede o m  at faa en R estauratør paa dennes Liste. Et af U d valgsm ed 

lem m ern e  havde endog begaaet den utrolige D u m h ed  at fornæ rm e  

hele R estauratørstanden. Forøvrigt havde Socialdem okraterne vist sig 

lige saa um edgørlige som  de konservative. Og at søge S am arbejde m ed  

det byfjendske Venstre eller m ed de R adikale m ed den forkvaklede  

B evæ rterlov  var paa F orh aan d  udelukket. —  B orgerrepræ sentant- 

valgene fandt forresten Sted den 10. M arts, og R estauratørernes Liste  

opnaaede et betydeligt Antal Stem m er, m en ikke nok til at placere  

nogen K andidat.

F ølgend e 4 H errer var opstillet: D irektør F. L . Viltoft, D irektør  

Lorentz Nielsen, Restauratør Otto B ock  og R estauratør N. P. Sporup.

Efter at R estauratør C hr. Th. Larsen  havde aflagt B eretning om  

H otel- og R estaurationstidende anbefalede F orm an d en  Bestyrelsens  

Forslag  o m  at afh old e en international K ogekunst-U dstilling  i tiv o li.
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Forslaget diskuteredes livligt, og efter at H errerne N eiiendam , 

A a g e A . Christensen  og W u n sch  havde anbefalet T an k en , vedtoges F o r 

slaget m e d  overvæ lden de M ajoritet. (23 S tem m er m o d  5).

O ppositionen , der k o m  til O rde m o d  U dstillingen skyldtes den  

O m stæ n dighed , at H otelvæ rtforeningen  for D an m ark  ikke opfordredes  

til at væ re M ed in d byd er til den. M otivet hertil var forøvrigt det, at 

F æ llesudvalget betragtede H otelvæ rtforeningen  for D a n m ark  som  en 

L an dsorgan isation  ligesom  C entralforeningen, der heller ikke skulde  

være M ed in d byd er. F or im idlertid  at k o m m e  til en eventuel F orstaa- 

else m ed F oren in gen  nedsattes et U dvalg til at optage F orh an d lin ger  

m ed  den. U dvalget bestod a f H errerne N eiiendam , Joli. F . Petersen og 

F. L . Viltoft m ed  førstnæ vnte som  F o rm a n d .

Paa G rund af den frem skredne Tid vedtoges det nu at a fbryde  

G en eralforsam lingen , som  fortsattes den 25. M arts i O d d -F e llo w -  

Palæet.

D irigenten , D irek tør A a g e A . Christensen, gav først Ordet til fh v . 

H of-H o te le jer  N eiiendam , der oplyste, at del forannæ vnte U dvalgs  

A rbejde var endt resultatløst.

D erefter genvalgtes D irek tør Frantz Christensen  til F o rm a n d .

Og endelig genvalgtes de afgaaende B estyrelsesm ed lem m er, D irek 

tør Jules N im b  og H otelforpagter M. Christensen.

1925— 1926.

E fter at F orh an d lin gerne m ed  H otelvæ rtforeningen  for D an m ark  

vedrørende den k o m m e n d e  U dstilling var bristede, og navnlig  efter 

at næ vnte F oren in g  havde planlagt en egen U dstilling til A fh o ld e lse  

en M aaneds T id  forinden de sam arbejden de P rincipalforeningers, kan  

det ikke skjules, at der herskede en ikke ringe Spæ nding m ellem  

B estyrelsen for H otelvæ rt- og R estauratørforeningen og de af dens 

M ed lem m er, der havde stiftet den nye H otelorganisation.

Spæ ndingen gav sig U dslag i, at sidstnæ vnte Fraktion  kræ vede  

en ekstraordinæ r G en eralforsam ling indkaldt m ed  Æ n d rin g  af H otel

væ rt- og R estauratørforeningens N avn  som  eneste P unkt paa D ags

ordenen.

D enne ekstraordinæ re G en eralforsam ling  fandt Sted den 26. Maj 

i O d d -F ellow -P alæ et m ed F oren in gens juridiske K on sulen t, H øjeste

retssagfører 0 .  A h n fell-R øn n e, som  Dirigent.
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F raktionens O rdfører m otiverede N avn eforandrin gen , m en  blev  

im ødegaaet fra liere Sider, og ved A fstem nin gen  forkastedes Forslaget 

m ed 39 S tem m er m o d  13.

Resultatet a f A fstem ningen  m edførte, at de Ilo te lm æ n d , der havde  

kræ vet den ekstraordinæ re G eneralforsam ling indvarslet, udtraadte af 

F oren in gen , og at der opstod en vis Bitterhed i begge Lejre. Men  

T id en  er jo som  bekendt en god Læ ge. H otelvæ rt- og R estauratør-

Fni Kogekunst-Udstillingen 192o. — Det arbejdende Mejeri.
Det danske Mælke-Compagni.

foreningens og H otelvæ rtforeningen for D anm arks Interesser var i 

V irkeligheden sideløbende, og det varede derfor ikke læ nge, inden  

de m aatte sam arbejde paa forskellige Punkter. H erm ed  var V ejen  

aabnet for en F orson ing. M en 0111 flere af de udtraadte T id  efter 

anden vil følge det allerede givne E k sem pel og vende tilbage for at 

indtage deres gam le Pladser i H otelvæ rt- og R estauratørforeningen, ja 

det er et Spørgsm aal, som  det bliver forbeholdt F rem tiden  at besvare.

Det første E fteraars-M ed lem sm ød e afholdtes den 12. O ktober i 

R estaurant N im b .
Efter at have drøftet F orh old et til D ansk K okkeforening og K o k 

kenes Præ stationer, der i Følge de faldne U dtalelser i m ange 1 ilfælde



ikke stod i rim eligt F orh old  til deres F orenings L øn n in gsk rav , hen 

stillede F o rm a n d en  til F orsam lin gen  at give B estyrelsen  B e m y n d i

gelse til at dispensere fra den P aragraf i L o v en e , der om h an d ler  Ind- 

skudet fra nye M ed lem m er.

Spørgsm aalet belystes n æ rm ere gennem  en paafølgende D isk u s

sion, hvorefter de Tilstedevæ rende skrev under paa, at de paa en 

k o m m en d e  G en eralforsam ling  vilde stem m e for en L ovæ n d rin g  i den  

B etning.

D ernæ st refererede F orm an d en  K ogekunstudstillingens F o rløb , 

idet han  specielt frem h æ vede dens B etydning for Faget, og det sm u k k e  

pekuniæ re U dbytte, den havde givet.

E n delig  optoges B estauratør Otto B ock  som  M ed lem  af Foreningen.

M en  for at vende tilbage til U dstillingen. D ens officielle N avn  

var »K ogek u n st-, K on d itori- og F orplejnin gs U dstillingen «, og den  

fandt Sted i vort verden sberøm te T ivoli i D agene fra den 19. til den  

27. Septem ber under Protektion a f deres kgl. H øjh ed er Prins og P rin 

sesse Aksel og m ed Statsm inister 77?. Staiining, O verpræ sident J. Jensen, 

K am m erh erre , K abinetssekretæ r A . K rieger  og K am m erh erre  7. Clan  

som  Æ res-P ræ sid en ter.

U dstillingen var overordentlig  interessant og righoldig. D agspressen  

bragte lange og sm igrende A rtikler o m  den, og lige fra den første til den  

sidste D ag havde den, om  jeg  saa m aa sige, P u b lik u m  m ed  sig. Det var 

den største U dstillings-Succes, som  D an m ark  havde haft i m ange A ar.

Selvfølgelig var der m ange, der bidrog til det sm u kke Resultat, 

m e n  som  F o rm a n d  for U d stillings-K om itéen  var det dog D irektør  

Frantz Christensen, der m aatte træ kke det største Læ s, og som  derfor  

ogsaa tilk o m m er en væsentlig D el a f den A n erken delse , som  K o m i

téen indkasserede fra alle Sider.

I R estauratør Otto B ock, der var U dstillingens G en eralk om m issæ r, 

havde K o m itéen  en væ rdifuld  M edarbejder.

U dstillingens K atalog, der var et helt lille V æ rk , indeholdt bl. a. 

nedenstaaende A rtikel »K ogekun sten s U dvikling gen nem  T id e rn e « :

I en lille engelsk Bog, der behandler samme Emne, skriver Forfatteren, at 

Kogekunsten er den ældste af alle Kunster.

Selvfølgelig er dette kun en Paastand, men det forekommer mig, at der er 

Grund til at give ham Medhold. Gaar man nemlig ud fra den Kendsgerning, at
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Menneskene lige fra de tidligste Dage har skullet spise, og man samtidig gaar ud 

fra, at vore første Forfædre har været udrustet med Smagssans ligesom vi, selvom 

den ikke var slet saa forfinet som Nutidsmenneskers, saa ligger det nærat antage, 

at de meget snart har kunnet skelne mellem, hvad der smagte mere eller mindre godt.

Hvis man spørger, fra hvilket Tidspunkt man kan regne med, at Kogekun

sten begynder, da vil de lærdeste Videnskabsmænd og Forskere blive os Svar 

skyldig. Men et er sikkert: man kan naturligvis ikke tale om Kogekunst, før man 

lærte Ilden at kende.

Ilden er jo ikke nogen Opfindelse, men et Element, hvormed vore Forfædre

Deres kgl. Højheder Prins og Prinsesse Axel.

rent tilfældigt har stiftet Bekendtskab, rimeligvis gennem et Lynnedslag eller ved 

Selvantændelse, og man kan roligt fastslaa, at den Mand, der rimeligvis tilfældigt 

fandt paa at holde et Stykke Kød hen over Ilden, er den første Kok.

De forhistoriske Mennesker var nærmest Vegetarer. Dog spiste de og'saa 

Insekter, Bløddyr, Jordkrebs, Padder, Fugleunger og Gnavere, altsaa Dyr, som 

de forholdsvis let kunde fange. I den hellige Skrift, hvor man kan finde mange 

interessante Oplysninger af kulturhistorisk Interesse, læser man ogsaa, at en af 

det gamle Testamentes største Skikkelser, Johannes den Døber, delvis levetie af 

Græshopper.
Da man senere havde fundet paa at opstille Fælder, hvori man fangede 

Vildt, som dræbtes med primitive Stenredskaber, fik man Smag for Kød, en 

Smag, der senere udviklede sig til en sand Passion.
Det maa her erindres, at Menneskene saavelsom Dyrene levede i fuldstændig 

vild Tilstand; begge Parter tænkte kun paa at mætte sig, og det forhistoriske 

Menneske havde ingen fast Spisetid, men spiste, naar han var sulten, og naar 

han kunde faa fat i noget spiseligt.
Var der Misvækst, eller Dyrene udeblev, saaledes at der opstod Epidemier
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med mange Dødsfald, saa betænkte det forhistoriske Menneske sig ikke paa at 

spise Ligene af de døde.

Vi, der er vant til at kunne skaffe os alt, blot vi staar med Pengene i 

Haanden, kan daarligt tænke os den Mulighed ikke at kunne faa noget at spise. 

Og dog fik vi under Krigen et lille Begreb om, hvad det vil sige, naar Produk

tionen og Tilførslerne melder Pas.

Ilden ændrede fuldstændig det forhistoriske Menneskes Levevilkaar. Da man 

først var kommet i Besiddelse a f dette Gode, vogtede man over det som en Hel

ligdom. Baalet fik aldrig Lov  at gaa ud.

Ved Hjælp af Ilden kunde man holde de vilde Dyr fra Livet, og man be

gyndte nu at stege sin Mad. At koge fandt man først paa langt senere.

Ved Slutningen af den forhistoriske Periode spiste man Kødet af Bjørn, 

Vildsvin, Rensdyr, Daadyr, Antiloper, Kameler, Geder, Ræve, Grævlinge, Syvsovere 

og Rotter. T il Spisesedlen hørte desuden Æg, Fugle, Fisk, Skaldyr og Mælk.

Alt dette bevises gennem Geologernes Forskninger, gennem alle de saakaldte 

Køkkenmøddinger, som man har fundet baade her, i Holland og i Frankrig.

Takket være Ilden var man allerede nu blevet ligesom lidt mere civiliseret, 

og man fik blandt andet faste Spisetider, hvor Familien samledes, og hvor Hus

faderen uddelte Maden.

Samtidig begyndte man at føre Selskabelighed. Og Gæstfriheden var over

ordentlig stor. De velstillede modtoges altid hos deres Ligemænd, medens de 

fattige var henvist til at søge Tilflugt i Herberger, hvilket betragtedes som en 

stor Skændsel.

A f de gamle Folkeslag var Ægypterne det, hos hvem Intelligensen hurtigst 

udvikledes. Takket være Nilen var Ægypten saa frugtbar, at Kampen for T il

værelsen stillede færre Fordringer til Indbyggerne der end i noget andet Land, 

og disse havde derfor mere Tid til at udvikle deres Aand. Allerede Herodot, der 

levede for ca. 2400 Aar siden, skriver da ogsaa, at Nilen er Ægyptens Gave.

Gennem efterladte Papyrusruller ved man, at der i Ægypten fandtes Hvede, 

Byg, Hirse, Bønner, Ærter, Linser, Løg, Persille, Vindruer, Æbler, Mandler, Figner, 

Oliven, Abrikoser og Dadler. Navnlig de ægyptiske Løg stod i bøj Kurs, og hvad 

Linserne angaar, da hører man ogsaa Tale om dem i den hellige Skrift, idet 

den første Ret man overhovedet læser om, er den Ret Linser, for hvilken Esau 

solgte sin Førstefødselsret til Jakob.

A f Kød spiste de gamle Ægyptere Kamel, Æsel, Okse, Hjort, Gazelle, Antiloper, 

Ged, Hare, Ræv, Pindsvin, og Vildsvin. Derimod spiste de sjældent tamt Svin, 

der blev anset for et urent Dyr, som nærmest anventes til Ofringer, og hvis Op

drættere dannede en lidet anset Kaste.

Herhjemme er det som bekendt ganske anderledes. 'Vore Svineavlere er 

højt ansete, ofte dekorerede og ikke sjældent Medlemmer af den lovgivende 

Forsamling.

I Ægypten var Strudsæg en meget stor Delikatesse, og Fjerkræ spiste man 
baade i fersk og saltet Tilstand.
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løvrigt er det bevist, at de gamle Ægyptere forstod kunstig Udrugning.

Det Dyr, der leverede det største Kontingent til deres Køkkener, var Oksen, 

som parteredes paa omtrent samme Maade, som vore Dages Slagtere gør det.

Endelig skal jeg anføre, at Ægypterne var dygtige til at bage. Fattigfolk 

spiste Hirse- og Bygbrød, medens de rige kunde tillade sig at spise Hvedebrød.

Ægypterne fremstillede baade Vin og Likører, ja de bryggede endog alkohol

holdigt 01.

De ægyptiske Kokke stod i høj Kurs, og Herskaberne søgte ofte at lokke 

dem fra hverandre.

Et andet stort samtidigt Folk var Assyrerne, men deres Sæder adskiller sig 

fuldstændigt fra Ægypternes. Det var nærmest noget Røverpak, der intet gad 

bestille, men levede kristeligt af at røve fra deres svagere Naboer.

De fattige levede udelukkende af groft Brød, vilde Grøntsager, Fisk og Græs- 

li opper, hvorimod de rige spiste baade Kød og Frugter.

Den rige Befolkning benfaldt til Luksus og Yppighed, og her hører man 

første Gang Tale om Luksusmad og store Festmaaltider, f. Eks. efter en Sejr, 

hvor man lod de ulykkelige Fanger defilere forbi Befolkningen, forinden man 

paa de Tiders barbariske Vis lemlæstede dem og dræbte dem for efter det blodige 

Skuespil at aabne Paladsets Porte til de dækkede Borde, hvor den vanvittigste 

Ødselhed fandt Sted.

Velkendt er ogsaa Nebukanedsars Gæstebud, da den usynlige Haand skrev 

sit mene, mene, tekel . . . .

A f de gamle Folkeslag var Hebræerne det, der længst vedblev at være No

mader. Først ca. 1800 Aar før Kristi Fødsel skiftede de Sædvaner og blev Ager

dyrkere og Handlende. Hebræerne havde fortrinlige Bageovne, og de forstod at 

fremstille Gær. Vore Dages Jøder mindes endnu, at deres Forfædre ved Flugten 

fra Ægypten havde glemt at tage Gær med sig, saaledes at de maatte spise 

usyret Brød.

Ligesom vi herhjemme drak Gravøl, naar et Medlem af Familien var gaaet 

heden, saaledes foranstaltede Hebræerne store Gæstebud for deres afdøde. Man 

lagde ved saadanne Lejligheder en saa stor Ødselhed for Dagen, at det ikke var 

sjældent, at Arvingerne bragtes til Betlerstaven.
I denne Forbindelse kan det bemærkes, at Nabofolket, Perserne, var i den 

Grad henfaldne til Bordets Glæder, at en Lov paabød dem kun at spise en Gang 

om Dagen. Alle Love kan jo som bekendt omgaas, og de gamle Persere fandt 

ogsaa paa Raad; de spiste hele Dagen.
Men lad os nu forlade disse Folkeslag og gaa over til Grækerne, der staar 

os ligesom lidt nærmere.
Skønt Grækerne førte et virksomt Liv, spiste de kun lidt og oven i Købet slet. 

Deres væsentligste Føde bestod af en Slags Grød og nogle flade, kedelige Brød, 

Grøntsager, Fisk og Frugt, medens Kød forekom meget sjældent. Ja, en Overgang 

var det rent forbudt, nærmest fordi man troede paa Sjælevandringen og nødigt 

vilde risikere at spise en kær afdød.
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Heller ikke under Platon, 429 Aar før Kristi Fødsel, havde Køkkenet gode 

Vilkaar. Man maatte kun spise Byg- og Hvedebrød, samt Grøntsager og Frugt. 

Vin maatte ikke nydes af Personer under 18 Aar. Det maa ni ed andre Ord have 

været Tider for Mænd som Dr. Hindhede og Forhudsmanden Larsen-Ledet. De 

to Herrer er aabentbart komne for sent til Verden.

Senere ændredes Forholdene, og i Aarhundredet før vor Tidsregning nægtede 

man sig intet i Retning af Spisevarer. A f Fugle spiste man f. Eks. saa godt som alle, 

ogsaa Sangfugle. En Mand ved Navn Apicius har skrevet en Kogebog, der ude

lukkende omhandler Tilberedelsen af Fugle. Gaasen salte man særdeles stor Pris 

paa, navnlig dens Lever, hvoraf man lavede Leverpostej. Man ser altsaa, at der 

intet nyt er under Solen.

Hvad Kød angaar var de ikke kræsne, thi, foruden almindelige Husdyr, 

Vildsvin og Harer, spiste de ogsaa Ræve, Katte, Pindsvin og Muldvarpe.

Skildpadder og Snegle hørte ogsaa til Menuen.

Og Fisk spistes i store Kvantiteter.

Foruden Salt, der betragtedes som en Gave fra Guderne, og Peber, kendte 

de næsten alle de Krydderier, som vi har. Eddike kendte de ogsaa.

De forstod at lave Ost, og Vin baade dyrkedes og importeredes.

Medens de forstod at lave Vin, forstod de ikke at destillere. Der forløb 

adskillige Hundrede Aar, før Europas Folk lærte den Kunst.

Med Hensyn til Grækernes Kokke, da var de som oftest Slaver. Men trods- 

dette indtog de en betydelig Plads i Samfundet. De var Kunstnere i deres Fag. 

Deres Læretid varede to Aar, og en Kok kunde med en enkelt Ret opnaa at 

blive berømt.

Ca. 470 Aar før Kristi Fødsel dannede fremragende Borgere i Athen et 

Selskab til Kogekunstens Fremme.

Dygtige Kokke blev højt lønnede, og adskillige Grækere, der Tid efter anden 

indskrev deres Navne i Landets Historie, havde oprindelig været Kokke. Den 

Mand, der bragte Skrivekunsten til Grækenland, havde været Kok hos Kongen 

af Sidon. Adskillige Kokke blev ligeledes bekendte ved at offentliggøre deres 

Opskrifter.

Naar græske Statsmænd og Rigmænd gav et Gæstebud, var der tre Slags 

Gæster: de inviterede, Skyggerne og Parasiterne.

Skyggerne var Folk, som de inviterede ligefrem bragte med uden Forma

liteter, og Parasiterne bestod af Filosofer, Kunstnere og Dagdrivere, der holdt 

sig til og trængte ind i Selskaberne.

Grækerene spiste som Regel fire Gange om Dagen, og ved festlige Lejlig

heder anvendte de allerede den Gang Menukort.

Det var dog først efter at være kommet i nærmere Berøring med Perserne, 

at der blev Tale om nogen virkelig Luksus, og de Byer, som i saa Henseende 

gik i Spidsen, var Athen, Korinth, Sybaris og Syrakus (Syrakus ligger som be

kendt paa Sicilien, men var den Gang en græsk Provins). Men ogsaa Sparta, der 

længe strittede imod, maatte tilsidst følge Trop.
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Luksusen gav sig i Særdeleshed Udslag i Retternes Antal.

Inden jeg forlader Grækenland, maa det bemærkes, at de græske Værtshuse 

var i højeste Grad berygtede. Værten kaldtes Kapelos, et Ord, der dækker en 

Række danske Gloser af mindre smigrende Art. Men Værtshusene var ogsaa T il

holdssted for løsagtige Kvinder og søgtes nærmest af Søfolk, Dragere, Vagabonder 

og Døgenigte.

Fra Grækenland overførtes Kogekunsten til Italien.

T il at begynde med var Romerne 

meget maadeholdne, men efter de hel

dige Kampe, navnlig efter Karthagos 

Erobring, var Pengerigeligheden me

get stor. Man oplevede der som her 

under Krigen en sand Gullaschpe

riode, hvor Folk ikke vidste, hvorle

des de skulde bære sig ad med at 

øse Penge ud. Resultatet var, at man 

henfaldt til Luksus og Umaadehol- 

denhed i alle Retninger, ikke mindst 

med Hensyn til Maden.

Veti ethvert romersk Maaltid 

spillede Flæsket en stor Rolle. Ved 

Lov var der endog givet Anvisning 

paa, hvorledes Svinene skulde op

drættes, slagtes og behandles.

Ligesom hos Grækerne stod Sal

tet ogsaa i høj Gunst hos Romerne.

Man opkaldte endog en Gade efter 

dette Stof, nemlig Via Salaria. Og man 

satte stor Pris paa saltede Madvarer.

I Regyndelsen af den kristne 

Tidsregning etableredes der offent

lige Ragerier, som støttedes af Staten.

Ogsaa hos Romerne overlodes 

Kogeriet til Slaverne, men efter at
Antiochus — 186 Aar for Kristi Fødsel — havde bragt den orientalske Luksus til 

Rom, blev Kokkene højt betalte, og det varede ikke længe, før de behandledes som 

overordentlig vigtige Personer. Under Kejser Hadrian oprettedes endog et Koge- 

Akademi. Enkelte Kokke fik Titlen »kulinarisk Skribent«. Ja, det endte med, at 

Principalerne blev Kokkenes Slaver. Men det var deres egen Skyld. Naar en Kok 

havde præsteret noget særlig godt, kaldtes han ind i Festsalen og maatte drikke 

med Husets Herre, ligesom det var meget almindeligt, at der overraktes ham en 

anselig Gave. En Kok, der havde lavet daarlig Mad, blev til Gengæld trukket hen 

paa Torvet, hvor Bøddelen klædte ham af og piskede ham i Gæsternes Paasyn.

Fra Kogekunst-Udstillingen 1925.
Den store Gryde med det arbejdende Køkken.
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Adskillige Kokke oppebar en fyrstelig Gage. Sicilianerne ansaas for al være de 

dygtigste.
Vore Festmaaltider er kun en svag Afglans af Romernes, hvor der ofte ser

veredes 7 eller flere Serveringer, der hver især hestod af ca. 10 Anretninger, de 

besynderligste og mest vanvittige Retter.

A f særlig berømte Fraadsere skal jeg nævne Kejser Nero og General Lucullus, 

hvis Navn er gaaet over i alle civiliserede Sprog.

Fra Italien kom Kogekunsten til Spanien, hvor den dog snart stagnerede. 

Og det var først i Frankrig, der er gaaet i Spidsen paa Litteraturens, Kunstens 

og Videnskabernes Omraade, at ogsaa Kogekunsten kom til Udvikling.

I det tidligste Frankrig spiste man al Slags Kød, især Flæsk, Fjerkræ, navnlig 

Gæs, megen Fisk samt Ragout’er, som man krydrede stærkt, dog ikke med Peber, 

da dette Krydderi næsten ikke kunde vejes op med Guld.

En Vare, som man satte meget højt, var Kaalen, og det varede lige til del 

17. Aarhundrede. Man tillagde den allehaande gode Egenskaber, f. Eks. hed det 

sig, at den gav Ammerne Mælk, at den standsede Haaraffald, ligesom den kunde 

helbrede en Mængde Sygdomme. Det var med andre Ord et sandt Universalmiddel.

Paa det Tidspunkt begyndte man at dyrke Kartofler, dog kun til Føde for 

Dyrene. Kartoflen var ellers indført i Irland allerede 1565.

Agurker, Græskar og Meloner satte man stor Pris paa. Men medens Jordbær 

estimeredes højt, regnedes Hindbær besynderligt nok for at være en tarvelig Spise, 

som overlodes Rønderne.

For Kvindernes Vedkommende spiste de Jordbærrene med Fløde, medens 

Mændene foretrak at overhælde dem med Vin.

Ogsaa Ferskener var højt anskrevne. Ligeledes Blommer, navnlig Reine-Clau- 

der, som er opkaldt efter Franz d. I.s Dronning, der var Datter af Ludvig d. X II.

Man spiste ogsaa en Mængde Æbler. Damerne brugte dem forresten ogsaa 

til at lægge mellem Linned for Duftens Skyld.

Suppe med Ris spistes i alle Kredse. Brødsuppe ligeledes. Nudler anvendtes 

som nu. Suppe med Løg og Suppe med Laurbærblade yndedes ogsaa. A f Kød 

foretrak man Kalvekød.

Kaviar var meget efterspurgt.

I fattige Kredse spistes Hvalkød, Marsvin, Tumlere og Sælkød.

Hvad Drikke angaar var Komælk og Æselmælk lige højt anskrevne.

Afkølede Drikke har man kendt lige fra det 15. Aarhundrede. De var ind

førte fra Tyrkiet.

I Ludvig den XIII.s Regeringstid (1610—1643) antog de gastronomiske Skikke 

helt andre Former.

Agerdyrkningen udvikledes mere og mere, og Frugtavlen tog et uanet Op

sving. Dette skænkede Kogekunsten langt flere og bedre Produkter end tidligere. 

Samtidig naar de franske Vine med den sprudlende Champagne i Spidsen at 

blive fuldkomne. Fra Italien importeres alkoholholdige Likører. Man faar The 

fra Kina, Kaffe fra Antillerne, Chocolade fra Spanien og Meksiko.
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Menuerne sammensættes niere forstandigt, og i de fleste Hjem indretter 
man sig en Spisestue.

Det bliver nu ogsaa Mode, at enhver har sin egen Tallerken og sit eget 

Glas; ligeledes vinder Gaflen Indpas, og Servietten bliver almindelig.

Allerede i Middelalderen brugte Franskmændene Dug paa Bordet. Den havde 

en højtidelig Karakter. At dele Bord sammen var mindre end at dele Dug sammen.

Det er dog navnlig under Ludvig den XIV. og Ludvig den XV., at Koge

kunsten naar en høj Udvikling.

Under Ludvig den XIV. udkom de første Kogebøger, hvori man anførte 

Navnene paa de Kokke, der havde kreeret de aftrykte Retter, og ikke sjældent 

hans Principals Navn ogsaa. Begge Parter var lige stolte. Diderot, der selv var 

en stor Feinschmecker, gjorde sig ikke desto mindre lystig over Kokkenes Talent 

og sagde: »D er er to Slags Mennesker; Lægerne og Kokkene. De første arbejder 

uophørligt paa at bevare vort Helbred, de sidste paa at ødelægge det. Der er

kun den Forskel, at de sidste er mere sikre paa deres Maal end de første«.

Under den berømmelige Ludvig den XIV. begyndte Aristokratiets Damer at 

interessere sig for Madlavning, f. Eks. Madame Maintenant, Madame Pompadour, 

Madame du Barry og mange andre, hvis Navne ikke er saa bekendte, men hos 

hvem Datidens store Franskmænd ofte spiste. Ogsaa mange Officerer, Videnskabs- 

mænd og Digtere fuskede i Kogekunsten.

Ved en kongelig Middag eller ved Middage hos Rigmænd var der 4 à 5 

Serveringer, hvoraf hver især hestod af adskillige Retter.

Ligesom vore Dages Amerikanere spiste man ogsaa den Gang gerne en eller

anden Frugt til at aabne Maaltidet med. Oftest en Skive Melon.

Efter Revolutionen blev det franske Køkken endnu ypperligere. Tre Mænd, 

Brillat-Savarin, Grimod de la Reiniére og Carême, er Køkkenets Fornyere. Navnlig 

Carême, der Tid efter anden var Køkkenchef hos de største Fyrster i Europa.

De to førstnævnte var ikke Kokke af Profession, men skrev om kulinariske 

Emner. Brillat-Savarin har gjort sit Navn udødeligt med Værket »Smagens 

Fysiologi«, der udkom i 1825, og som blandt andet indeholder en Samling Afo

rismer, hvoraf nedenstaaende to er særlig berømte:

»Sig mig, hvad Du spiser, og jeg skal sige Dig, hvem Du er«.

»Dyrene æder, Mennesket spiser; men det kultiverede Menneske iorstaar 

at sp is e «.-------------—

Vi er nu naaet op i Nærheden af vore egne Dage.

Hvad Maaltiderne har tabt i Antal og Kvantitet, har de tusindfold vundet i 

Kvalitet, og man maa spørge sig selv, om det er muligt, at Kogekunsten kan 

gøre endnu større Fremskridt. Allerede for flere Aar siden stillede et fransk 

Køkkenblad dette Spørgsmaal, men Bladet magtede ikke at give noget Svar.

Qui vivra verra. — — ------

Artiklen, der paa Udstillings-Komitéens Opfordring blev skrevet af delte fes t
skrifts Forfatter, sluttede med en Hyldest til de førende danske Restauranters
Tilpasningsevne paa det kulinariske Omraade. Forøvrigt blev den eftertrykt i en 
Række europæiske Restaurations-Fagblade. 121



D en  7. D ecem b er afh oldtes M ed lem sm ø d e  i B uriis Selskabslokaler.

F o rm a n d en  indledede M ødet m ed at forelæ gge en T egn in g  til en 

A dm in istration sbygnin g, som  ban ku n d e tæ nke sig opført af de for

skellige F oren in ger indenfor H otel- og R estaurationsindustrien . Idéen  

vakte Interesse, og B estyrelsen b em yn d iged es, dog uden F orb in d en d e, 

til at underhandle om  Sagen m ed B estyrelserne for de andre F o r 

eninger.

D irektør P oschm ann  aflagde B eretning om  L æ rlin geskolen s E fter- 

aars*E ksam en. A f  14 E lever bestod 5.

E n  D irigen t-K lok k e, som  U dstillingskom itéens D a m er havde sk æ n 

ket F oren in gen  cirkulerede m e lle m  M ed lem m ern e , der paaskønnede  

D am ern es sm u k k e T an k e ved at rejse sig.

E n  Sag angaaende den store N atb evillin g  henvistes til F æ llesu d 

valget.

Og endelig optoges følgende nye M e d le m m e r i F o ren in g en :

N æ ste M ed lem sm ø d e afh oldtes i N ationals Selskabslokaler den  

22. Januar.

M ødet var kun svagt besøgt, m aaske en Følge af, at der intet 

sensationelt var paa D agsordenen .

F o rm a n d en  oplyste, at det var under O vervejelse at søge H otel- 

og R estaurationsindustriens Læ rlingeskole statsanerkendt, hvorefter  

ban refererede et M ød e, so m  Fæ llesudvalget havde indkaldt til i A n 

ledning af Bræ ndevinsafgiften. E n dvidere m eddelte ban , at en D an se

afgift var under V entilation , sam t at 102 F oren in ger havde krævet 

M orgenforbudet ophæ vet.

Paa et B estyrelsesm øde den 1. F eb ru ar m eddelte F o rm a n d en , 

at han paa G rund af Bortrejse for læ ngere T id  saa sig nødsaget til 

at nedlægge sit M andat so m  F orm an d . D e øvrige B estyrelsesm ed 

lem m ers Forsøg paa at faa h am  til at æ ndre sin B eslutning førte 

ikke til noget.

D en  23. Januar afholdtes den aarlige G eneralforsam ling paa D en  

kgl. Skydebane.

R estauratør Orla N o r d ..  

Restauratør P. Petersen. 

R estauratør V. Svendsen

N ord s Restaurant

T aarn p avillon en  

N ye B ræ ddehytte
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1 F orm an d en s Fravæ relse aabnede N æ stform an den , K am m erraad  

K nu d  Pagli, (Generalforsam lingen og refererede i sam m entræ ngt F o rm , 

hvad der var sket siden forrige G eneralforsam ling.

K assereren  aflagde dels R egnskab og dels Beretning om  Læ rlinge

sk olen , m ed en s R estauratør C hr. Tli. Larsen  aflagde Beretning om  

»H o te l- og R estaurationstidende«.

PALACE HOTEL (Grill room) — Wald. Nielsen.

H erefter fandt V algene Sted.

I Stedet for D irektør Frantz Christensen  valgtes D irektør A a ge  

A. Christensen  til F o rm a n d .

S o m  B estyrelsesm ed lem m er genvalgtes D irektør P oschm ann  og 

nyvalgtes D irektør F. L . Viltofl.

D en  tidligere om talte L ovæ n drin g  m edførte en livlig D iskussion. 

D en blev forøvrigt udsat til en senere G eneralforsam ling.

U nder »E ven tu elt« drøftedes M usikernes ublu Fordringer, sam t 

den truende Danseafgift, hvorefter D irektør W unsch  holdt et F ore

drag o m  B ræ ndevinsskatten i F ortid , N utid  og Frem tid.
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1926—1927.
Paa et B estyrelsesm øde i H otel M on op ol den 2. M arts konsti

tuerede Bestyrelsen sig' m ed D irek tør F. L . Viltofl som  N æ stform an d .

D en  22. M arts afh old tes ekstraordinæ r G en eralforsam lin g  i B e -  

staurant N im b  m ed den foranom talte L ovæ n d rin g  som  eneste P unkt 

paa D agsordenen .

D et vedtoges at stryge det K rav, ifølge hvilket ingen k u n d e blive  

M ed lem  af H otelvæ rt- og R estauratørforeningen , inden  han havde  

drevet selvstæ ndig R estau ration svirk som h ed  i 3 Aar. D e rim o d  for

kastedes den D el a f Forslaget, der drejede sig o m  N edsæ ttelse af 

nye M ed lem m ers Indskud.

H erefter refererede F o rm a n d en  et M øde, som  de k ontrah erende  

R estauratørforeninger havde afholdt i W e in o ld s  L o k a le r  den 18. s. 

M . o m  M usikernes Tarif, i hvilken  F orb in d else  D irektør W u n sch  op 

lyste, at der fandtes 286 Forretninger m ed M usiktilladelse.

E fter at m an  derpaa havde udpeget C ensorer til L æ rlingeskolens  

forestaaende E k sam en , holdt D irek tør W u n sch  et interessant F o re

drag om  R estaurationsskatten .

D en 3. Maj a fh oldtes M ed lem sm ø d e  i L an gelin ie P avillon en , hvor  

m an  dels drøftede M usikernes T a rif og dels T aksterne for L ejetjen er

arbejde. F o r  M usikernes V e d k o m m e n d e  oplyste F o rm a n d en , at deres 

Bestyrelse ikke havde villet høre T ale om  nogen N edsæ ttelse, inden  

A ugust-P ristallet forelaa.

D en  14. Juni deltog H otelvæ rt- og R estauratørforeningen  sa m m e n  

m ed  C afévæ rt- og R estauratørforeningen og N ord re B irks R estaura

tørforening i et M øde, hvortil H otelvæ rtforeningen  for D a n m ark  havde  

indbudt.

G runden  til M ødet var den, at H otelvæ rtforeningen  for D an m ark  

havde opsagt sin O verensk om st m ed D ansk  K ok k eforen in g , og 1111 

vilde førstnæ vnte F oren in g  ikke foretage sig noget, inden den havde  

konfereret m ed de andre P rincipalforeninger.

F orm æ n d en e for disse sidste erklæ rede, at de var O verensk om st- 

Tilhæ ngere, m en  af form elle  H ensyn m aatte m an udsætte Spørgs- 

m aalets A fgørelse til et senere M øde.

Dette M øde fandt Sted den 16. Juni, m en endte negativt, fordi
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H otelvæ rtforeningen  for D anm ark  ikke var M edlem  af C entralfor

eningen.

Paa et B estyrelsesm øde den 28. Juni nedlagde H otelforpagter  

M artinus Christensen  sit M andat som  B estyrelsesm edlem  paa G rund  

af Bortrejse. B estyrelsen  supplerede sig derfor m ed H otelforpagter  

S. P. A . Sørensen, der overtog Posten som  Sekretær.

PALACE HOTEL (Caféen) — Walcl. Nielsen.

D en 28. Juni afholdtes ekstraordinæ r G eneralforsam ling i R e- 

staurant N im b , hvor det enstem m igt blev vedtaget, at Bestyrelsen  

skulde forhandle m ed T jen erforen in gen  a f 1920 vedrørende L eje 

tjenernes L ø n  og m ed D ansk K ok k eforen in g  angaaende en eventuel 

O verensk om st.

D en  9. Juli a fh old t de kontraherende Foreninger M ed lem sm ød e  

i R estaurant N im b  i A n led nin g  af en m ellem  H otelvæ rtforeningen  

for D a n m ark  og D ansk K okkeforen in g afsluttet O verenskom st, hvis 

Opsigelsesfrist var 3 M aaneder til en 1ste Juli.

F orsam lin gen  vedtog en U dtalelse, der gik ud paa, at m an kunde  

akceptere O verensk om sten  m ed U ndtagelse af Opsigelsesparagraflen.



M an  kræ vede, at en Opsigelse skulde gives til et T id sp u nk t udenfor  

de egentlige Sæ sontider, enten til en 1ste April eller til en 1ste O ktober.

Og denne U dtalelse vedtoges derpaa en stem m igt paa de ekstra

ordinæ re G en eralforsam linger, so m  de tre F oren in ger holdt u m id d el

bart efter.

D en 25. S eptem ber overrakte de kontraherende F oren in ger sa m 

m en m ed C entralforeningen og B evæ rterkorporation en  B orgm ester  

H edebol og B orgerrepræ sentationens F o rm a n d  en R esolu tion , hvori 

m an anm od ed e o m  en N edsæ ttelse i de k o m m u n a le  Afgifter. D irek 

tør W u n sch  var D elegationens O rdfører.

D en  22. N o v e m b e r  havde F oren in gen  indbudt til en E fteraars- 

fest i L angelin ie P avillon en . I Festen , der var sæ rdeles stilfuld, d el

tog K gl. K a m m ersan g er Peter Cornelius, som  i en P avse under M id 

dagen glæ dede D eltagerne m ed et Par Sange.

Den 25. N o v e m b e r  afh old tes ekstraordinæ r G en eralforsam lin g  i 

N ationals Selskabslokaler.

E fter at F orm an d en  havde refereret de seneste B egivenh eder inden

for Faget, vedtoges det at yde C entralforeningen et T ilsk u d  til D æ k ning  

af U dgifterne ved den tidligere om talte  R esolu tion , ligesom  det ved 

toges at skæ nke »D e  arbejdsløse K ok k es .lu leind sam ling«' et B eløb  

paa 100 K roner.

Dernæst balloteredes der over R estauratør Cli. B urus, som  o p 

toges i Foreningen.

N æ ste P unkt paa D agsordenen  drejede sig o m  eventuel A ppel 

a f en D o m  vedrørende Opsigelsesfrist.

G eneralforsam lingen  fandt, at Sagen var af stor principiel B e 

tydning, og det vedtoges en stem m igt at lade F oren in gens ju rid isk e  

K on sulen t tage Affæ re. I en Skrivelse fra H otelvæ rtforeningen  for 

D an m ark  tilbød denne at betale indtil H alvdelen  af, hvad A ppellen  

m aatte koste, et T ilb u d , som  m odtoges m ed  T ak.

.leg kan forøvrigt m ed det sa m m e oplyse, at Sagen tabtes.

M ed H ensyn  til H otelvæ rt- og R estauratørforeningens Part af  

O verskudet fra K ogek un st-U d stillingen  vedtoges det en stem m igt:

at udbetale H otel- og R estaurationsindustriens L æ rlin geskole  

det forløbne Aars Renter af O verskudet,
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i 3 A ar at yde Skolen  et T ilskud  paa 500 Kr. pr. Aar, 

at anbringe O verskudet i rentebæ rende Papirer i et F ond  

under N avn et »H otelvæ rt- og Restauratørforeningens U dstil

lingsfond af 1925 til faglige F o rm a al« .

U n d er »E ve n tu elt«  opfordrede F orm an d en , m ed  den k om m en d e  

ordinæ re G en eralforsam ling for Ø je, M ed lem m ern e til i god T id  at 

tænke paa en ny Bestyrelse, da den nuvæ rende agtede at trække 

sig tilbage.

D en  28. Januar afholdtes det sidste M ed lem sm ød e inden den 

ordinæ re G eneralforsam ling. Det fandt Sted i Søpavillonen.

Efter at K on d itor Oscar Steen , Otto’s K onditori, og Restauratør  

R ud. A n d ersen , Søpavillonen, var blevet optaget i F oreningen, holdt 

D irek tør tyiinsch  et interessant Foredrag om  Restaurationsskatten, 

M usikafgiften, D anseforbudet og D rikkepengespørgsm aalet.

D anseforbudet var udstedt af sanitære H ensyn.

Senere drøftedes forskellige Spørgsm aal, 1)1. a. D ansen i de pri

vate S elskabslokaler og Cigarsalget i R estauranterne.

Og endelig  foreslog fh v . H otelforpagter Peiler, at K ontingentet 

burde nedsættes for M ed lem m er, der ikke m ere drev Forretning.

Da dette F orslag  kræ vede en L ovæ n drin g , henvistes det til den 

forestaaende G eneralforsam ling.

D en  23. F eb ruar var F oren in gens M ed lem m er m ed D am er ind

budt til at bese D en  kgl. P orcelæ nsfabrik . Det interessante Besøg  

varede et Par sm aa T im e r  og endte m ed , at de Indbudte m odtog en 

lille K unstgenstand til E rin d rin g  o m  Visiten.

Fra F abrik en  kørte D eltagerne til L angelinie P avillonen, hvor  

Foreningen  var Væ rt ved en Frokost.

D en  25. F eb ruar afholdtes den ordinæ re G eneralforsam ling paa 

D en kgl. Skydebane.

Efter at F orm an d en  havde budt V e lk o m m e n , og Restauratør 

Chr. Th. Larsen  var b leven valgt til Dirigent, balloteredes der over  

D irektør Leo Iversen , som  optoges i F oreningen.

F o rm a n d en  aflagde derpaa Beretning, K assereren R egnskab og 

D irigenten B eretning om  »H ote l- og R estaurationstidende«.

F or L æ rlingeskolens V ed k o m m en d e  aflagde dennes borm an d ,
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D irektør F. F. Villoft, B eretning. Den 1. F eb ruar talte Skolen  92  

K ok k eelever og 69 T jen erelever. Pr. 24. F eb ru ar beløb dens M idler  

sig til ca. 11.000 Kr.

D e afgaaende B estyrelsesm ed lem m er, D irek tør Jules X im b  og 

M otelforpagter S. 1\ A . Sørensen, b lev derefter genvalgte.

Derpaa behandledes det paa forrige M ed lem sm ø d e  om talte K o n -  

tingentspørgsm aal m ed  det Resultat, at G en eralforsam lingen  en stem 

m ig vedtog en a f Bestyrelsen konciperet Paragraf, ifølge hvilken  

M ed lem m er, der er over 60 A ar, og som  ikke driver Forretning, kun  

betaler 10 Kr. i K ontingent o m  Aaret.

E n delig  h oldt D irek tør W u n sch  et F oredrag o m  R estaurations

skatten, et F oredrag, der form ed e sig som  en h arm dirren de Protest 

m od  denne u søm m elige  Skat.

1927— 1928

M ed lem sm ø d e  afholdtes den 11. M aj i B uriis Selskabslokaler, 

ved hvilken Lejlighed K on ditor A x el A xelsen  optoges som  M ed lem  

af Foreningen.

E fter B allotation en  aflagde F o rm a n d e n  en kort B eretning, idet 

han oplyste, at en D eputation  havde overbragt D irektør Fritz Svensson  

en B lom sterd ek oration  i A n led nin g  af hans 25 A ars J u bilæ u m , sam t 

at F oreningen  havde overrakt N ord re  B irks R estauratørforening en 

S ølvbow le i A n led n in g  af dennes 40 Aars Ju bilæ u m , og endelig  at 

der var udsendt en m inisteriel K u n dgørelse vedrørende tvungen  

L æ reprøve.

I A n led nin g  af, at R egeringen paatæ nkte at søge en R æ kke  

Æ n d rin g e r  gen nem ført i T o ld lov en , klarlagde D irektør W unsch  hele 

denne Sags H istorie for M ed lem m ern e.

E ndvidere oplystes det, at M agistraten havde afslaaet den tidligere  

indsendte A n søgn in g  om  N edsæ ttelse af B ræ ndevinsafgiften , og endelig  

henledede D irektør W un sch  O p m æ rk som h ed en  paa, at C entralfor

eningen havde sluttet en fordelagtig O verensk om st m ed D anske L loyd  

og derfor var i Stand til at tilbyde M ed lem m ern e  m eget fordelagtige  

A ssurancebetingelser.

D en  30. A ugust afholdtes ekstraordinæ r G en eralforsam ling i 

H aandvæ rkerforeningens L ok aler, K ronprinsensgade 7, h vor m an
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en stem m ig  godkendte den paa et um iddelbart forinden afholdt F æ l

lesm ød e vedtagne Æ n d rin g  i Tarifen  for Lejetjenerarbejde.

V interens første M ed lem sm ød e afholdtes den 6 . O ktober i Restau

rant N i m b.

F o rm a n d en  opridsede, hvad der var sket i S om m eren s L øb  og 

dvæ lede navnlig  ved den nye T jen er-O v eren sk o m st, der allerede

PARKTEATRETS RESTAURANT OG SELSKABSLOKALER — Leo Iversen.

havde givet A n led n in g  til U overen sstem m elser vedrørende den saa- 

kaldte lette Servering.

H an om talte endvidere en Sam m enslutningsplan  uden dog at 

k o m m e  n æ rm ere ind derpaa, og endelig spurgte han M ed lem m ern e, 

om  der var S tem ning for, at der hvert A ar afholdtes en Festlighed  

m ed D am er.

Dette syntes at være Tilfæ lde, thi F orsam lingen  vedtog, at B esty

relsen hvert A ar skulde arrangere en a to Fester at den Art.

Paa dette M øde optoges Restauratør M. K itaszew sky  i Foreningen.

Det næste M ed lem sm ød e afholdtes den 24. Januar i N ationals  

Selskabslokaler.
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F orm an d en  bød V e lk o m m e n  og m eddelte , at D irektør W un sch  

paa den forestaaende ordinæ re G eneralforsam ling vilde give M e d le m 

m ern e en Oversigt over de store Sager, som  C entralforeningens H o 

vedbestyrelse havde beskæftiget sig m ed i den sidste T id .

Restauratør R ud. Andersen  m eddelte , at O rkesterforeningen havde  

boycottet hans Forretning. De m e llem  Parterne udvekslede Skrivelser  

overgaves til F o rm a n d en , der lovede at tage sig a f Sagen. Paa O p

fordring af F o rm a n d en  holdt R estauratør Vilh. Svendsen  derpaa et 

F oredrag 0111 hans Idé »K a m p fon d et« , som  han ved en tidligere L e j

lighed havde slaaet til L y d  for.

D en aarlige G eneralforsam ling afh oldtes den 14. F ebruar paa 

D en kgl. Skydebane.

M ed nogle hjertelige Ord m indedes F o rm a n d en  de M ed lem m er, 

der i Aarets L øb  var afgaaet ved D ø d en : Fru K am m erraad in d e W ivel  

og F ru  Stenlofl.

Paa B estyrelsens V egne foreslog F o rm a n d en  derpaa, at F oren in 

gens Æ re sm e d le m  fh v . H of-H ote le jer  N eiiendam , udnæ vntes til Æ r e s -  

form an d paa hans forestaaende 70 Aars Fødselsdag. Dette vedtoges  

enstem m igt.

D ernæ st aflagde F orm an d en  en sam m entræ ngt B eretning, h voraf  

m an bl. a. erfarede, at G rosserer Louis M eyer  havde skæ nket F o r 

eningen 500 Kr. i A n lednin g af G lasm agasinets 25 Aars Jubilæ um , at 

Foreningen havde hædret Portier Gregers m ed  et G uldur, da han  

fejrede sit 25 Aars Jubilæ um  som  Portier paa H otel R oyal i A arhus, 

og at den havde overrakt D irektør B en n y  Dessau  en Adresse og en  

B lom sterdekoration  paa hans 60 Aars Fødselsdag.

Efter Beretningen holdt D irektør W unsch  det bebuded e F oredrag, 

der paahørtes m ed  den største Interesse.

Og da K assereren havde aflagt R egnskab, D irek tør F. L . Viltoft 

Beretning o m  Læ rlingeskolen  og Restauratør Chr. Th. Larsen  om  

»H ote l- og R estaurationstidende«, gik m an  over til Valgene.

F orm an d en , D irektør A a g e A . Christensen, og de to afgaaende B e

styrelsesm ed lem m er, D irektørerne A a g e P oschm ann  og F. L . Viltoft, 

genvalgtes.

U nder »E ventu elt« drøftedes et af Restauratør Rud. A ndersen  

rejst M usiker-Spørgsm aal.
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Paa et B estyrelsesm øde den 28. F eb ruar konstituerede B estyrel

sen sig m ed D irektør V. L . Villoft som  N æ stform an d, D irek tør Posch- 

maiiii so m  K asserer og H otelforpagter S. P. A . Sørensen  som  Sekretæ r.

D en 29. M arts afholdtes en F estm iddag  paa D en  kgl. Skydebane  

til Æ r e  for F oreningens tidligere m angeaarige K asserer, fh v . H o f-H o 

telejer Carl N eiiendam , der den 2. M arts var fyldt 70 Aar.

Lige fra det Ø jeblik , da Æ resgæ sten  som  sidste M and traadte ind 

i den pragtfulde Spisesal, og til D eltagerne rejste sig fra det festligt 

d ekorerede B ord , var han om bølget a f V irak  og Sym pati.

F oren in gens F o rm a n d , D irektør A a g e A . Christensen  holdt H o 

vedtalen , hvori han opridsede den store B etydning, som  Carl N eiien

dam  har haft for det danske R estaurationserhverv, ligesom  han p oin 

terede, hvilken god M and han havde været for H otelvæ rt- og R e

st a u ra t ø r fo re n i n ge n .

S om  et lille A fdrag paa F oren in gens T ak n em m eligh ed sgæ ld  til 

H æ dersgæ sten havde den paa selve F ødselsdagen udnæ vnt h am  til 

Æ re sfo rm  and.

F oru d en  D irektør A a ge A . Christensen  talte F orm an d en  for C en 

tralforeningen, D irektør W un sch , F orm an d en  for Cafévæ rt- og R e

stauratørforeningen, D irektør Louis Christensen , F orm an d en  for N ordre  

Rirks R estauratørforening, D irektør E w a ld  Sauerberg, fh v . R estauratør  

L ars A ndersen  og H otel- og R estaurationstidendes Forretningsfører, 

R estauratør Chr. Th. Larsen, der alle i sm igrende V en din ger hyldede  

Festens M idtpunkt.

Stærkt bevæ get takkede Æ re sfo rm a n d e n  for de m ange sm u k k e  

Ord og udbragte et L eve for H otelvæ rt- og R estauratørforeningen.

D en  storslaaede Fest afsluttedes m e d  en anim eret F rokost.

D en 31. Maj afholdtes en ekstraordinæ r G en eralforsam ling i N a 

tionals Selskabslokaler.

E fter at F orsam lin gen  havde udpeget Kassereren og H errerne  

Chr. Th. Larsen  og C li. Buriis som  Foreningens D elegerede paa C en 

tralforeningens D elegeretm øde sidst i Juni M aaned, balloteredes der 

over D irektør Niels Jensen, »St. T h o m a s« , som  optoges i F oreningen.

Inden G eneralforsam lingen  hæ vedes, drøftede m an nogle faa 

faglige Spørgsm aal.

1928—1929.
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D en 4. O ktober afholdtes ekstraordinæ r G en eralforsam ling i St. 

T h o m a s Selskabslokaler m ed følgende D agsord en :

I. B allotation  over R estauratør V aldem ar Petersen, proponeret af  

Bestyrelsen.

II. Skal H otelvæ rt- og R estauratørforeningen tage Initiativet til A f

holdelsen  af en K ogekun st-, K on d itori- og F orplejningsudstilling  

i T ivoli i Septem ber 1929?

III. D ersom  ovenstaaende vedtages, nedlæ gger F o rm a n d en  sit M an 

dat paa G rund af det upraktiske og urim elige i, at F oreningen  

under U dstillingen og dennes Forberedelse ledes a f en udenbys  

boende F orm an d , da det siger sig selv, at denne ikke vil kunne  

ofre den kræ vede T id .

IV. Bestyrelsen henstiller, at N æ stform an d en , D irektør F. G. Xiltoft, 

vælges til F o rm a n d  og træder i F u nktion  straks.

V . E ventuelt.

F orm an d en  bød V e lk o m m e n  og udtalte en hjertelig L yk øn sk n in g  

til H errerne Frantz Christensen  og F. L . Viltoft, som  H ans M ajestæt 

K ongen  nylig havde hæ dret m ed R idderkorset a f D annebrog.

Efter at F orsam lin gen  havde valgt R estauratør C hr. Th. Larsen  

til D irigent, gik m an  straks over til P unkt I, B allotation en , m e d  det 

R esultat, at Hr. Valdem ar Petersen  optoges som  M ed lem  af F oreningen.

T il P u nk t II oplyste F o rm a n d en , at der inden for Bestyrelsen  

var Stem ning for at afh old e en U dstilling i L ighed  m ed  den i 1925, 

og m an  ønskede nu at vide, hvad M ed lem m ern e m ente, idet et even

tuelt L e jem aa l skulde afsluttes m ed  T ivoli i en nær F rem tid .

Efter en kort D iskussion  vedtoges det enstem m igt at a fh old e  U d 

stillingen i Septem ber 1929 eller, hvis dette skulde vise sig uhensigts

m æssigt, da i 1930, idet Bestyrelsen bem yndiged es til at foretage det 

nødvendige.

Da m an  m aatte give D irektør A a ge A . Christensen  R et i de B e

tragtninger, der k om  til Orde i Punkt IV , fulgte m an Bestyrelsens  

F orslag og valgte D irektør F. L . Viltoft til Foreningens F orm an d .

D irektør W un sch  benyttede L ejligh eden  til overfor den afgaaende  

F o rm a n d  at udtale en varm  og hjertelig T ak for det store A rbejde, 

han havde udført til Gavn for Foreningen  og Faget.

U nder »E ventuelt« oplæstes en Skrivelse fra Cafévæ rt- og R e
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stauratørforeningen, der foreslog at a fh old e  en H æ kke Foredrag, om  

m uligt i F oren in g  m ed  H otelvæ rt- og R estauratørforeningen og N o r 

dre B irks R estauratørforening. Det overlodes til Bestyrelsen at tage 

Stilling til denne Sag, hvorefter D irektør W un sch  holdt et orienterende  

Foredrag o m  B ræ ndevinsskatten , Restaurationsskatten og Skand ina- 

vias A fløser »K o d a «.

HESTA URANT NI MB — Jules Nimb.

Paa et B estyrelsesm øde den 5. N o v e m b e r  konstituerede den re

konstruerede Bestyrelse sig saaledes:

N æ stform an d : D irektør X im b,

K asserer: D irektør P oschm ann,

S ekretæ r: H otelforpagter S. P. A . Sørensen.

Ved sam m e Lejlighed overtog den nye Bestyrelse F oreningens  

F o rm u e og A rkiv.

Paa det næste B estyrelsesm øde, der afholdtes den 29. N ovem b er, 

oplyste F o rm a n d en , at Fru H. H ansen, E nke efter F oreningens nylig  

afdøde M edlem  Rest. H. H ansen, havde tilhagesendt den hende til

stillede B egravelseshjæ lp  —  200 K roner —  m ed A n m o d n in g  o m , at 

P engene m aatte blive anvendt til F oreningens Træ ngende.
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D en 16. Januar afholdtes M ed lem sm ø d e i O d d -F ello w  Palæ et.

F o rm a n d en  bød V e lk o m m e n , ønskede M ed lem m ern e et glædeligt 

N vtaar, sam t m in dedes de to M ed lem m er, der var afgaaet ved D øden  

iijor : R estauratørerne L ars A n dersen , forhen  Industricaféen og H. 

H ansen, forhen N y  R osenborg.

H erefter aflagde han B eretning om  F orarbejdern e til den k o m 

m ende U dstilling og anm od ed e endelig M ed lem m ern e 0111 i videst 

m uligt O m fang at støtte T uristforeningen .

I denne F orbind else  oplyste D irektør W nnsch  at Turistforeningen  

absolut ikke havde nogen A ndel i de for H otellerne indførte A n m e l

delsesblanketter.

E ndelig  henledede F orm an d en  O p m æ rk som h ed en  paa det H eile- 

sen ’ske T ørlæ gningsforslag som  en Foreteelse, m an m aa følge m ed  

den største A gtpaagivenhed.

Forsam lingen  tog skarp A fstand fra dette utiltalende F orsøg  paa 

at bringe vort L an d  i F ordæ rv.

F oreningens aarlige G eneralforsam ling afh oldtes den 22. Februar  

paa Den kgl. Skydebane m ed  R estauratør C hr. Tli. Larsen  som  

Dirigent.

Efter at Restauratør C. Sørensen, Frederiksberg Selskabslokaler, 

proponeret af F oren in gens Æ re sfo rm a n d  og Bestyrelse, var bleven  

optaget som  M edlem  af F oreningen, aflagde F orm an d en  B eretning, 

idet han navnlig berørte Processen m e llem  »K od a« og R estauratør  

Sofus Jørgensen, sam t R an darolebestem m elsern e.

Da Kassereren havde aflagt R egnskab og faaet D echarge, tog 

F orm an d en  atter O rdet for at aflægge B eretning o m  L æ rlingeskolen . 

H an oplyste blandt andet, at der til den forestaaende E k sam en  ind

stilledes 33 K okkeelever og 15 T jenerelever, at m an  havde indført 

T ysk  som  Fag for T jenereleverne, og at den i T ysk lan d  boende danske  

H otelejer Ketilbjørn  havde skaffet flere U ngtjenere Plads i tyske H o 

teller. E ndelig  beklagede han, at der stadig fandtes Principaler, der 

trods L oven s klare Ord undlod at indm elde deres unge M ennesker  

i Skolen .

Efter at Dirigenten havde aflagt R apport o m  H otel- og R estau

rationstidende, fandt V algene Sted.

De afgaaende B estyrelsesm ed lem m er, D irektør Jules N im b  og 

H otelforpagter S. 1J. A . Sørensen, genvalgtes.
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H erm ed  var m an  naaet til Punktet »U d stillin gen «, om  hvilken  

F o rm a n d en  kunde m eddele, at endelig A fgørelse vilde foreligge den  

25. Februar.

Tilsidst oplæ ste F o rm a n d en  cn Skrivelse fra K økken ch efernes  

Forening angaaende Sæ de i U dstillingskom itéen . G eneralforsam lingen  

henviste dette S pørgsm aal til B estyrelsens Afgørelse.

F oran om talte  P roces m ellem  Restauratør Sofus Jørgensen  og

RESTAURANT ST. THOMAS (Parti fra Selskabslokalerne) — Niels Jensen.

»K o d a « drejede sig o m , hvorvidt B rudstykker a f D an sem u sik  var 

afgiftspiigtige eller ikke. »K o d a « holdt selvfølgelig paa, at de var af

giftspligtige og havde faaet M ed h old  hos Landsretten, hvis D om  

H øjesteret 1111 havde stadfæstet.

1929— 1930.

D en 22. M arts fejredes F oren in gens Stiftelse m ed  en stilfuld og 

elegant M iddag i R estaurant N im b s Selskabslokaler.

D en  29. M aj a fh oldtes M ed lem sm ø d e i Frederiksberg Selskabs

lokaler.

Indehaveren a f disse L okaler, R estauratør C. Sørensen, havde  

nylig faaet Sæ de i B evæ rternæ vnet paa F rederiksberg, og F orm an d en ,



D irek tør Viltoft, aabnede derfor M ødet m ed at bringe denne U d n æ v

nelse til M ed lem m ern es K u n dskab , hvorhos han lyk øn sk ed e H r. 

Sørensen  til det æ refulde H verv.

H erefter om talte F orm an d en  en R æ kke faglige Spørgsm aal, sam t 

oplæ ste en O verensk om st m ed K on ditorforeningen  vedrørende pâtis

siers. D enne vedtoges enstem m igt.

E ndelig  gav F o rm a n d en  M ed lem m ern e nogle O plysninger o m  den  

k o m m en d e  K ogekunst-U dstilling , om  R estaurantskatten og‘ o m  L æ r

lingeskolen.

I D agene fra den 21. til den 29. S eptem ber afh oldtes den 3. 

internationale K ogekunst-, H otelindustri- og K on ditori-U dstilling  i 

E tablissem entet T ivo li, under Protektion af Deres kgl. H øjh ed er Prins 

og Prinsesse A xel.

S am m en  m ed de 4 Foreninger, der havde Æ r e n  af U dstillingen  

i 1925, var H otelvæ rforeningen for D anm ark  denne G ang M edar

rangør og M edindbyder.

U d stillin gs-K om itéen  m ed dens energiske F o rm a n d , D irektør  

F. L. Viltoft, i Spidsen havde navnlig lagt V æ gt paa at gøre U dstil

lingen levende.

Foruden et arbejdende K øk k en , et arbejdende K onditori og et 

arbejdende M ejeri var der en M æ ngde levende R ek lam er og P an o

ram aer, so m  fangede de R esøgendes O p m æ rk som h ed , naar disse løs

rev sig fra B eskuelsen af de pragtfuldt opdæ kkede B orde, hvis m ange  

H erligheder fik T æ nderne til at løbe i V an d .

Sam tlige Stands virkede som  T ræ kplastre, og der var P u blik u m  

nok til dem  alle.

U dstillingens Skabere, der havde haft en fortræffelig M edarbejder  

i U dstillingens G en eralkom m issæ r, D irektør J. Sedw all, havde kort 

sagt m egen Æ r e  af deres V æ rk.

I U dstillingsm iddagen, som  fandt Sted den 23. Septem ber i R e

staurant N im b , og hvortil der var udsendt 280 Indbydelser, deltog  

Deres kgl. H øjh ed er Prins og Prinsesse A xel og en lang R æ kke  

N otabiliteter m ed Statsm inister Stauning  og H andelsm inister H auge  

i Spidsen, sam t H otel- og R estaurationsindustriens ledende Kræ fter, 

der fylkede sig om  Erhvervets F oregan gsm æ n d ; H otelvæ rt- og R e

stauratørforeningens Æ resfo rm a n d , fh . H of-H ote le jer  Carl N eiiendam ,
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Centralforeningens Form and, Direktør Wunsch og Hotelværtforeningen  

for Danmarks Form and, Direktør Oluf Christensen.
Skønt Fristelsen til at referere de mange smukke og smigrende 

Ord, der blev sagt om Udstillingen og om  Erhvervet, er stor, maa 
jeg dog af Pladshensyn bekæmpe denne og indskrænke mig til kort 
og godt at fastslaa, at Middagen, der af Udstillings-Komitéens For

mand, Direktør F. L. Viltoft, indlededes m ed et Leve for Hans M aje

stæt Kongen, formede sig som en stilfuld og værdig Fest.

Den 8. N ovem ber afholdtes ekstraordinær Generalforsamling i 

Restaurant Nim b.
Da Formanden havde budt Velkom m en, oplyste han, at F or

eningens tidligere Form and, Direktør Aage A. Christensen, havde haft 
den Sorg at miste sin Hustru. Til Meddelelsen knyttede han nogle 
smukke og følte Ord, hvortil M edlem m erne sluttede sig ved at rejse sig.

Herpaa gik m an over til Dagsordenen.

En Skrivelse fra Restauratør Otto Bock, der havde fornyet sin 
Overenskomst m ed de af ham  beskæftigede Kontrolører, henvistes 
til Fællesudvalget, og en Skrivelse fra Middagskøkkenerne angaaende 
deres Lærlinge henvistes til Hotel- og Restaurationsindustriens Læ r

lingeskole.

En Skrivelse fra Pensionatværternes Forening 0111 Samarbejde 
toges til Efterretning.

Direktør Wunsch, der nu fik Ordet, oplyste, at Kogekunst-Udstil

lingen sandsynligvis vilde give et Overskud paa ca. 72,000 Kr. Paa 
Form andens Forslag vedtog Generalforsamlingen at tilstille Tjener- 
foreningen af 1920, Dansk Kokkeforening og Centralforeningen hen

holdsvis 1000 Ivr., 2000 Ivr. og 5000 Kr.

Da Forpagterne af »H otel- og Restaurationstidende« havde op- 
sagt deres Kontrakt, fik Bestyrelsen Bemyndigelse til at ordne denne 
Sag paa bedste Maade.

Under »Eventuelt« holdt Rentier C. P. Christensen, Klampenborg, 
en smuk Takketale til de M edlem m er, der havde siddet i Udstillings- 
Komitéen.

Den 20. Januar afholdtes M edlem sm øde i Buriis Selskabslokaler.

Efter at Form anden havde ønsket M edlem m erne et glædeligt Nyt- 
aar samt aflagt en kort Beretning om  det vigtigste, der var sket siden
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Fra Kogekunst-Udstillingen i 1929.

Deres kgl. Højheder Prins og Prinsesse A x e l , ledsaget af Direktørerne 
A age Poschm ann  og F. L. V ie t o f t ,
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forrige Møde, oplyste han at Foreningens Part af Udstillingens Over

skud beløb sig til 9,600 Kr. Han spurgte, om der var Stemning for 
at lade Overskudet fra de to sidste Udstillinger overgaa til de faste 
Legater, eller om  man foretrak at anvende Pengene til en Ejendom .

Forsamlingen viste sig at være mest stemt for et Ejendom skøb, 
eventuelt sam m en med de to andre Restauratørorganisationer. Æ res- 
formanden lovede at støtte Sagen ved Overtagelse af en større Prioritet.

Fra Kogekunst-Udstillingen i 1929. —  Det arbejdende Køkken.

Med Hensyn til »H otel- og Restaurationstidende« oplyste Form an

den, at Hr. Pauli Jørgensen var fratraadt som Redaktør, og at Hr. 
C hr. Th. Larsen havde overtaget denne Post. Hr. I,arsen nedlagde i 
den Anledning sit Mandat som Foreningens Tilsynsførende ved Rladet, 
og i hans Sted valgtes Restauratør IL. F. ILelmersen.

Dernæst meddelte Form anden, at Bestyrelsen havde ydet Turist

foreningen for Danmark et Bidrag paa 500 Kr., i hvilken Forbindelse 
Restauratør OiLu Bock foreslog, at Foreningen burde have en Repræ

sentant i Turistforeningens Bestyrelse. Forslaget toges til Overvejelse.

Endelig meddelte Form anden, at Dansk Kokkeforening havde 
sanktioneret de nye Lønsatser for Kokkelærlinge.
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Den ordinære Generalforsamling fandt Sted den 27. Februar i 
Restaurant N im b med Direktør Aage A. Christensen som Dirigent.

Form anden aflagde Beretning om  Foreningens Virksom hed i det 
forløbne Aar. Han oplyste bl. a., at der foruden de sædvanlige Møder 
var afholdt en uhyre Mængde Kom itém øder i Anledning af Udstil

lingen, at Søsterforeningerne var interesseret i Ejendom skøbet, at 
man i Forventning om Generalforsamlingens Sanktion havde støttet

Fra Kogekunst-Udstillingen i 1929. —  Mølle-Kroen.

Turistforeningen med 500 Kr., at man havde stillet en Garanti paa 
1000 Kr. i Anledning af Dyrskuet i København og endelig at Besty

relsen af Udstillingsoverskudet havde vedtaget at foreslaa følgende 
Bevillinger, nemlig 2500 Kr. til Lærlingeskolen og 1666,67 Kr. til 
Cent ralfo re n i nge n .

Formandens Haab beskæm medes ikke. Generalforsamlingen sank

tionerede ikke alene Bidraget til Turistforeningen og Garantien ved

rørende Dyrskuet, men vedtog ogsaa enstemmigt Bestyrelsens For
slag med Hensyn til Bidragene til Lærlingeskolen og Centralforeningen.

Umiddelbart efter Beretningen bragte Formanden Medlemmerne 
en hjertelig Tak for den Vase, hvormed de havde paaskønnet hans
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Arbejde som Form and for Udstillings-Kom itéen, hvorpaa han i Hen

hold til et tidligere udtalt Ønske fra M edlem m ernes Side overrakte 
Direktørerne Aage Poschmann og Jules Nimb hver en Sølvskaal med

Hotel pjf
Restaurations

idende

M edlem sblad
for

Hotelvært- og Restauratørforeningen i København, 
Restauratørforeningen for København og Omegn, 
Restauratørforeningen for nordre Birk og Omegn

Inskription som en Tak for de to Herrers store personlige Indsats 
under Udstillingerne i 1925 og 1929.

Efter denne lille Højtidelighed aflagde Kassereren sit Regnskab, 
der enstemmigt godkendtes.

Under dette Punkt vedtoges det at yde Lærlingeskolen et aarligl
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Tilskud paa 500 Kr., dog med den Klausul, at Udbetalingen skulde 
sanktioneres af hvert Aars ordinære Generalforsamling.

Derpaa fik Form anden atter Ordet for at aflægge Beretning om  
Lærlingeskolen. I det forløbne Aar havde man sendt 5 unge M enne

sker til Frankrig til videre Uddannelse, og det var Form andens Haab, 
at man ogsaa vilde kunne faa nogle anbragt i Tyskland. Eksam ens- 
afslutningen kunde fremtidigt finde Sted paa selve Skolen. Og Fore

dragene, som m an var begyndt med, havde vist sig baade under

holdende og helærende og Form anden anbefalede M edlem m erne at

Restauratør C h r . T h . L arsen .
Hotel- og Restaurationstidendes nuværende Redaktør.

kom m e til disse. Paa given Foranledning oplyste han endelig, at de 
nye Satser for Kokkelærlinge ikke havde tilbagevirkende Kraft, med 
mindre en Paategning i saa Henseende var paaført Lærlingekon

trakten.

Efter at Restauratør Chr. Th. Larsen havde aflagt Beretning om  
»H otel- og Restaurationstidende«, genvalgtes Form anden og de to af- 
gaaende Bestyrelsesmedlemmer, Herrerne Poschmann og Helmersen, 
alle med Akklamation.

Med Hensyn til en foreslaaet Kontingentforhøjelse, saavel for ak

tive som for passive M edlem m er, vedtoges det at forhøje de aktive 
M edlem m ers Kontingent til 100 Kr. pr. Aar. For de passives Ved

kom m ende blev det ved det bestaaende.

Under »Eventuelt« forklarede Direktør Wunsch den kom m ende
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Vinordning, og bagefter holdt Direktør Baune fra Centralforeningens 
Forsikringsselskab et Foredrag om  Forsikringsvæsen m ed særligt Hen

blik paa det af ham repræsenterede Selskab, som han anbefalede 

Medlem mere at benytte.

1930— 1931.

Den 2b. Juni arrangerede Foreningen en Skovtur. Deltagerne 
samledes paa Dantes Plads, hvorfra de over Fiskebæk kørte til Hille

rød, hvor man besaa Frederiksborg Slot. Herfra gik Turen videre 
til Hellebæk, hvor Frokosten indtoges i Hellebæk Badehotel. Udilug

ten afsluttedes med en Middag paa Bellevue Strandhotel.

Den 16. Juli afgik Foreningens højtansete Æ resform and, fhv. Hof- 
Hotelejer Carl Neiiendam, ved Døden.

Denne Hotel- og Restaurationsindustriens Stormands dødelige Af

gang betød ikke alene et smerteligt Tab for Hotelvært- og Restauratør

foreningen, som han havde været med til at stifte, og som han o m 

fattede med en aldrig svigtende Interesse, men ogsaa et ikke let er

statteligt Tab for hele Faget, der i saa høj Grad havde lagt Beslag 
paa den store Erfaring og Indsigt, som denne Førerskikkelse i saa 
rigt Maal havde stillet til sine Kollegers Raadighed, ogsaa efter at 
han forlængst havde trukket sig ud af aktiv Virksom hed.

I »H otel- og Restauralionstidende« for den 20. Juli skrev For

eningens Form and, Direktør F. L. Viltoft:

Hotelvært- og Restauratørforeningen i København har haft 
den store Sorg at miste sit mest prominente M edlem , idet For

eningens Æ resform and, fhv. Hof-Hotelejer Carl Neiiendam, er 
afgaaet til de evige Boliger.

Alle vore M edlem m er ved, hvad Neiiendam  har betydet for 
Foreningen, og hvad Foreningen betød for ham. Trofast, solid 
og djærv stod han til alle Tider med begge Fødder paa Jorden, 
og hvad der var det særegne, Carl Neiiendams Interesse for 

. Foreningen og dens Sager var til det sidste usvækket.

Han forstod Ungdom m en og Tidens Rørelser, og han vilde 
være med.

Tak skal her nu lyde til vor kære Æ resform and, en hjerte

lig Tak for din store Indsats og Arbejde i Foreningen, i Lær
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lingeskolen og i Legat-Udvalgene. Hjertelig Tak for hver Gang 
du var med til at skabe Glæde og Fest; ligeledes hjertelig Tak 
fra Standen og Faget, hvis Pryd du var. Tak fra Gamle, Tak 

fra Unge, Tak fra os alle.

I Taknem m elighed og Æ rbødighed udtaler vi;

Æ re være dit Minde.

I sam m e N um m er af Bladet fandtes nedenstaaende N ekrolog: 

Restauratørstandens Nestor er død . . . Standen sørger . . . 
af sin inderste Overbevisning føler enhver Hotel- og Restaura

tionsmand med de Efterladte.

En mærkelig M a n d  og en virkelig Mand er død. En

mærkelig Mand, fordi han skjulte og gemte alt, han handlede

k u n  en virkelig Mand, fordi han ikke kendte Svig. »H ar

jeg sagt det, maa jeg bøde for det«, sagde han. Karakteristisk 
for Carl Neiiendam var hans Ordsprog: »H vor skal m an være 
lykkelig, og hvor skal man være taknem lig«; han var taknem

lig, ikke saa meget for sin egen Lykke, men for Lykken ved at 
kunne hjælpe andre og hjælpe i Stilhed, saa ingen fik det at 
vide; mange H jem  sørger ved Tanken om  det gode, Carl Neiien
dam gjorde for dem ved Juletid.

Han maa have følt Døden nærme sig, alt var tilrettelagt; 
hvor jeg har hjulpet, maa du afløse mig, havde han sagt til sin 
Svigersøn, Direktør Poschmann, det bliver en sm uk Arv at løfte.

Ingen maatte vide, at han h ja lp  100 eller 1000 Kr. —

der hørte intet Navn til.

Inden for Standen var Neiiendam højt anset. Han var Æ resfor- 
m and for Hotelvært- og Restauratørforeningen, hvis Kasserer han 
havde været gennem 25 Aar, og hvis store Indsats Foreningen i Dag 
skylder sin Form ue, og trods det, at han i de senere Aar havde 
trukket sig tilbage for at nyde sit Otium paa sin smukke Villa »Mea« 
i Charlottenlund, kaldte man stadig paa ham ved Udstilllinger, Be
døm m elser o. 1., og hans Dom  betragtedes altid som Lov.

Neiiendam blev 72 Aar gam m el..H ans Fader var Melhandler her 
i Byen. Det bestemtes, at han skulde være Kok, og han fik sin Ud

dannelse hos Vincent og i det kgl. Køkken.
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I 1880 overtog Neiiendam Signe Christensens Restaurant paa Øster

gade og 2 Aar senere Restaurant Français. Hans største Tid opnaaede 
han dog i Bazaren i Tivoli (1888— 1905) og paa Hotel Phønix (1892 
— 1918). Hotel Phønix bragte han op i et efter Datiden storslaaet Plan.

Det var Kong Christian d. IX , der gav Neiiendam Titlen Hof- 
Hotelejer, en Titel, der var berettiget, idet Hotel Phønix ved store 
Begivenheder ved Hoffet med Rette betegnedes som Anneks til A m a

lienborg.

Naar Neiiendam saa hurtigt fik Ry for sit glimrende Køkken, 
skyldtes det dog ikke alene ham selv. Han maatte dele Æ ren  —  og 
han gjorde det gerne —  med sin Hustru, en Datter af Viktualie- 
handler Gjødesen. Hun var Kogerske paa Angleterre, da han var Kok  
samme Sted, her lærte de hinanden at kende og besluttede at gifte 
sig og skabe en selvstændig Forretning. Fru Neiiendam var en over

ordentlig dygtig Dam e og en fremragende Køkkenchef, det var Neiien
dam en meget stor Sorg, da hun døde 1911.

Den ene af Ægteparrets Døtre, der er gift med Direktør Posch- 
mann paa Den kgl. Skydebane, har arvet sin Moders Dygtighed. To 
andre Døtre er gifte henholdsvis m ed Ørelægen Ferd. Ivoch paa Frede

riksberg og praktiserende Læge Andreas Christiansen i Dianal und. En 
Søn er bosat og gift i Amerika.

Neiiendam var dekoreret med Ridderkorset af Dannebrog og Dan- 
nebrogsmændenes Hæderstegn, samt med flere udenlandske Ordener.

Bisættelsen fandt Sted den 21. Juli fra St. Jakobs Kirke under 

overvældende Deltagelse. —  —  —

Den 6. Novem ber afholdtes det første Efteraars-M edlem sm øde. 
Det fandt Sted i Palæ-Lokalerne i Klerkegade.

Form anden bød Velkom m en og mindedes i sm ukke og følte 
Ord Foreningens afdøde Æ resform and, Carl Neiiendam. Han frem 

hævede hans store Betydning for Faget og hans store Interesse for 
Hotelvært- og Restauratørforeningen, som han altid havde omfattet 
med særlig Kærlighed.

M edlem m erne paahørte Talen staaende, og paa Familiens Vegne 
takkede den Afdødes Svigersøn, Direktør Poschmann.

Herefter gik man over til Dagsordenen.
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Med Hensyn til Ejendom skøbet havde det nedsatte Udvalg set 
paa flere E jendom m e, men endnu ikke fundet den rigtige.|

Sam m en med Cafévært- og Restauratørforeningen havde man  
indsendt et Andragende til Magistraten om  Afgifternes Nedsættelse. 
Herpaa forelaa der endnu intet Svar.

indførelsen af justerede Glas, som havde været]|paa Tale, afvistes,

SØ PAVILLO N EN  —  Enkefru Sofie Andersen.

og Form anden kunde oplyse, at Centralforeningen ogsaa var imod  
den Idé.

I Anledning af den herskende Mangel paa Koge- og Smørre

brødsjomfruer anbefaledes det at oplære kvindeligt Personale i Køk- 

kenerne.

Og endelig drøftedes det, hvorledes man bedst skulde gardere 
sig m od daarlige Elementer indenfor Funktionærernes Rækker.

Inden Mødet sluttede, meddelte Form anden, at Dyrskuet havde 
givet Overskud, saaledes at den af Foreningen tegnede Garantisum  
var frigjort.

Det næste M edlem sm øde afholdtes den 17. Decem ber paa Den 
kgl. Skydebane.
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Efter at Formanden havde budt Velkom m en, mindedes han den 
kendte Hotelejer Ketilbjørn, der nylig var afgaaet ved Døden, og frem 

hævede den Beredvillighed, hvormed den Afdøde havde støttet sine 
unge Landsmænd, der kom til Tyskland tor at søge videre l  d- 

dannelse.
Dernæst omtalte han det vellykkede Besøg paa Christiansborg 

Slot og stillede en ny Fællessam m enkom st i Udsigt.
Fra Værten i Dom us Medica havde Bestyrelsen modtaget A n 

modning om at afgive et Responsum, men da Vedkom m ende ikke 
var M edlem af Foreningen, havde man ikke kunnet efterkomme 

hans Ønske.
Med Hensyn til Ejendomssagen oplyste Form anden, at Udvalget 

havde indledet Forhandlinger om en Ejendom  i Nørrevoldkvarteret. 
Prisen var dog lidt høj, men da Huset egnede sig godt til Formaalet, 
vedtoges det enstemmigt, at Udvalget skulde fortsætte Forhandlingerne 

og søge at opnaa en akceptabel Pris.

Den 23. Januar afholdtes M edlemsmøde i Odd-Fellow Palæet, 
ved hvilken Lejlighed Restauratør 7). L. Moritzon, Ny Rosenborg, der 
var proponeret af den samlede Bestyrelse, optoges som M edlem af 

Foreningen.

løvrigt omtalte Formanden en Voldgiftssag angaaende Ungtjenere, 
samt at Dansk Kokkeforening havde opsagt sin Overenskomst.

Den aarlige Generalforsamling afholdtes den 24. Februar i Re

staurant N im b med Direktør Yilh. Svendsen som Dirigent.

Inden man gik over til Dagsordenen, mindedes Form anden  
atter den afdøde Æ resform and, fhv. Hof-Hotelejer Carl Neiiendam. 
Og umiddelbart efter fik han Ordet for at aflægge Beretning.

I Aarets Løb havde der været afholdt 1 Generalforsamling, 8 
M edlem sm øder, 9 Bestyrelsesmøder og 1 Sommerfest. Sam m en med 
Cafévært- og Restauratørforeningen havde Bestyrelsen endvidere ar

rangeret et Fællesbesøg paa Christiansborg Slot med paafølgende 
Frokost i Rigsdagens Restaurant.

Byggesagen laa endnu i det uvisse, men Udvalget arbejdede stadig 
paa at finde en passende Ejendom.

Paa Kassererens 50 Aars Fødselsdag havde Bestyrelsen overrakt 
ham et lille Sølvskrin, paa hvis Laag der sad en lille Hund og vog
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tede over Indholdet, ganske som i H. C. Andersens »Fyrtøjet«. Denne 
ikke uvittige Allusion til Direktør Poschmciims bekendte Paaholden- 
hed, naar det gælder Foreningens Midler, vakte forstaaende Munter

hed hos M edlem m erne.

Endelig omtalte Form anden Forhandlingerne med Dansk Kokke

forening, Stormagasinernes Restaurationer og et paatænkt internatio

nalt Rosport-Stævne, som  man eventuelt burde støtte enten med et 
kontant Tilskud eller ved at tegne sig for en vis Garantisum.

Dette vedtoges.

Herefter aflagde Kassereren Regnskabet, for hvilket der blev givet 

enstem mig Decharge.

Form anden fik nu paany Ordet og aflagde Beretning 0111 Lær

lingeskolen. Han oplyste bl. a., at Ministeriet havde akcepteret Direk

tør Louis Christensen som Næstformand.

Herpaa aflagde Restauratør C hr. Th. Larsen Reretning om  »H otel- 
og Restaurationstidende«, og umiddelbart efter fandt Valgene Sted.

De afgaaende Bestyrelsesm edlem mer, Direktørerne Aage A. Chri
stensen og Jules Nimb, genvalgtes.

Paa Forslag af Direktør Aage A. Christensen vedtoges det en

stemmigt at bemyndige Voldgiftsudvalget til at søge juridisk Assistance.

Og endelig drøftedes nogle Lærlingeforhold m. m .

1931— lim .

Den 9. Marts afholdtes ekstraordinær Generalforsamling i Palæ- 
Lokalerne, hvor Overenskomsten m ed Dansk Kokkeforening enstem

migt godkendtes.

Der var kun den sam m e Sag paa Dagsordenen.

Den 15. September afholdtes M edlem sm øde paa Den kgl. Skyde

bane.

Form anden, Direktør F. L. Xillo ft, bød V elkom m en og mindedes 
Foreningens mangeaarige M edlem , Restauratør Jens Andersen, der 
var afgaaet ved Døden.

Den afdøde Restauratør havde i mange Aar været Indehaver al' 
Restaurationen i den gamle Koncertsal i Tivoli og var i sin Tid et 
meget trofast M edlem , der aldrig svigtede noget Møde.
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Derefter optoges A /S  »Lorry« og A /S  »National-Scala« som M ed

lem m er af Foreningen. Begge Etablissementer repræsenteredes ved 
Direktør Valdemar Nielsen, der senere kom  til Stede og deltog i Resten 

af Mødet.

Form anden omtalte derpaa nogle faglige Sager.

Ved mindelig Overenskomst havde en Restauratør i Tivoli m od

taget 400 Kr. i Erstatning, fordi en Kok var udeblevet fra sit Arbejde 

bos ham uden Opsigelse.

Et Udvalg bestaaende af Form ændene for de tre kontraherende 
Foreninger havde forhandlet med Østerskompagniet angaaende Østers- 

priserne.
Og fra Køkkenchefernes Forening havde Bestyrelsen modtaget 

en Skrivelse, hvori man advarede m od visse københavnske Restau

ranters umotiverede Prisnedsættelser, idet man tilføjede, at Køkken

cheferne ingen Interesse havde i, at den af dem fremstillede Mad 
solgtes uden Fortjeneste eller med Tab.

Foreningens Voldgiftsmand, Restauratør M. Kilazewsky, refere

rede en Sag m od en Tjener, der havde forladt sin Tjeneste i Utide. 
Restauratørforeningerne vandt Sagen, men da Opmanden ikke havde 
villet træffe nogen principiel Afgørelse, maatte disse udrede Halv

delen af Omkostningerne.

Køkkenchefernes Skrivelse gav Anledning til en livlig Diskussion. 
Man var enige om det forkastelige i at kalkulere Priserne paa Mad 
saa lave, at der ikke levnes den ringeste Fortjeneste, idet Fortjene

sten paa Drikkevarer ikke er stor nok til alene at dække Om kost

ningerne i en 1ste Klasses Restaurant. Der faldt mange meget skarpe 
Udtalelser mod de Vingrosserere, der finansierer Forretningerne med 
de taahelige lave Priser. Fra flere Sider foresloges det endog at boy- 
cotte de Varer, som disse Vinhandlere har M onopol paa.

Man diskuterede ligeledes de af og til forekom m ende uberetti

gede Presseangreb, og efter Stemningen at døm m e, skulde det ikke 
undre mig, om slige Angreb fremtidigt vil blive mødt med Repressalier.

Direktør Wunsch besvarede forskellige Forespørgsler angaaende 
den nye Overenskomst med »K oda«, og Direktør C. Sørensen, Allé

gade 10, pegede paa, at Radioudsendelserne af Restaurantmusik efter 
hans Mening maatte opfattes som et tveægget Sværd.

Inden Mødet sluttedes, henledede Form anden Opmærksomheden
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paa Teknologisk Instituts Jubilæums-Udstilling, som han anbefalede 
M edlem m erne at besøge, ikke alene fordi der var et arbejdende Køkken  
og en Borddæknings-Konkurrence, men ogsaa fordi Institutet paa saa 

mange Maader er Faget behjælpelig ved Undervisningen af Tjener- 

og Kokkeeleverne.

Med Hensyn til de foranomtalte selvruinerende Priser er dette 
en Foreteelse, som ogsaa er kendt udenfor vort Lands Grænser.

TAAR N P A V IL L O N E N  I TIVO LI —  Peter Petersen.

Et udenlandsk Fagblad har fornylig beskæftiget sig med Pro

blemet og skrev bl. a . :

Den Omstændighed, at der hersker fri Konkurrence, er ikke 
ensbetydende med, at m an rolig kan se paa, at enkelte Restau

ranter —  sædvanligvis Aktieselskaber, som  beherskes af et enkelt 
Firm a —  sælger deres Varer til saa urimelig lave Priser, at For

retningernes Omkostninger end ikke lader sig dække.

Slige Forretningsmetoder gaar til syvende og sidst ud over 
Leverandørerne, og selv om  der kan indvendes, at dette maa 
blive deres Sag, saa er denne Betragtningsmaade ikke helt og 
holdent rigtig, thi hver Gang et saadant Aktieselskab krakker,
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gaar det samtidigt ud over de hæderligt drevne Forretninger, 
hvis Indehavere maa døje den Port, at deres Anseelse nedsættes 

i det almindelige O m døm m e.

Fremgangsmaaden er let og smertefri —  for Bagm anden. 
Naar Gælden er blevet tilstrækkelig stor, lader han Aktiesel

skabet gaa i Stykker, slaar en Streg over Leverandørernes T il

godehavender, rekonstruerer Aktieselskabet, lægger ud paa en 
frisk og er stadig den fine Mand, hvis Hæderlighed er hævet 

over enhver Tvivl. . . . .

Efter nogle Betragtninger af lokal Natur slutter Bladet sin Ar

tikel med følgende træffende Ord:

Dersom den Slags Handelsprincipper vedblivende skal kunne 
praktiseres, ser vi ikke rettere, end at der maa være noget for

kert ved vor Straffelovs Bedrageriparagraffer.

Under alle Omstændigheder henleder vi rette Vedkom m endes  
Opm ærksom hed paa, at der bør sættes en Stopper for Metoder, 
der af den jævne Mand betragtes som 11 moralske.

Den 29. Oktober afholdtes M edlem sm øde i National-Scala.

Efter at Formanden havde budt Velkom m en, oplæste han for

skellige Breve, bl. a. en Takkeskrivelse fra Tjener Axel Andersen 
i Café Odin, som Bestyrelsen havde overrakt et dobbeltkapslet Guld

ur med Inskription som Paaskønnelse for 25 Aars god Tjeneste i 
n æ vn te Forretn i n g.

Dernæst oplyste han, at der endnu ikke forelaa noget positivt 
med Hensyn til Ejendomskøbet.

Og endelig refererede han de Forhandlinger, som de tre kontra- 
lierende Foreninger havde haft med Østerskompagniet og Fiskehand

lerne, og som resulterede i, atingen  Restauratør maatte sælge Østers 
under 34 Øre pr. Stk.

Formanden gjorde opm ærksom paa, at Hotelvært- og Restaura

tørforeningens Repræsentant havde protesteret mod denne faste M ini

mumspris ud fra den Begrundelse, at Foreningen stedse havde hævdet 
Fri handelsprincippet som det eneste rigtige.

Flere M edlemmer, ikke mindst Restauratør Chr. Krog, kritiserede 
den trufne Ordning. Men efter en længere Debat vedtoges det dog
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al lade Overenskomsten gælde Østerssæsonen ud, idet Forsamlingen  

paalagde Bestyrelsen at vende tilbage til Sagen næste Aar igen.

Den 1. Decem ber afholdtes M edlem sm øde paa Den kgl. Skyde

bane med følgende Dagsorden:

1. Meddelelser fra Form anden.

2. Den offentlige Prisdiskussion og dennes Følger.

3. Eventuelt.

Form anden bød den talrige Forsam ling Velkom m en og indledede 

Mødet med en Række Meddelelser, hvoraf jeg skal anføre:

Retssagen mellem Industri-Restauranten og Kapelmester Teddy  

Petersen samt Overenskomstforhandlingerne med Tjenerne.

(Retssagen, som Kapelmesteren vandt, var anlagt for at faa kon

stateret, om det er Kapelmestrenes Pligt at føre de Kontrollister, som  

»Koda« kræver, at Restauranterne skal indsende).

Endvidere meddelte Form anden, at Lærlingeskolen havde haft 
den Glæde at modtage 1000 Kr. fra Bryggeriet Stjernen, at flere Le

verandører havde skænket den Varer til et samlet Beløb af ca. 2000 
Kr., samt at Bestyrelsen agtede at afholde en Fest med Dam er i Løbet 
af Vinteren.

Fra flere M edlem m ers Side faldt der mange forbitrede Udtalel

ser om  »Koda«s Fremgangsmaade.

Til Punkt 2 havde Direktørerne Ximb og Wiinsch Ordet. Deres 

Meninger om  Spørgsmaalet var stærkt divergerende.

Under Eventuelt drøftedes Krisesituationen.

Paa en ekstraordinær Generalforsamling, der afholdtes i W e i- 
nolds Lokaler den 12. Januar, vedtoges et Forslag til ny Overens

komst med Tjenerne, idet Direktør Jules Nimb dog ønskede tilført 
Protokollen, at han protesterede m od Bestemmelserne i §  4.

Forinden Generalforsamlingen fandt Sted, var hele Overenskomst

forslaget blevet gennemgaaet Punkt for Punkt paa et Fællesmøde, 
hvori ikke alene de 3 kontraherende Foreninger, men ogsaa Hotel

værtforeningen for Danm ark og Korporationen deltog.

Den ordinære Generalforsamling afholdtes den 25. Februar paa 
Palace Hotel.

Efter at Form anden havde budt Velkom m en, valgtes Restauratør 
M. KiLazewskij til Dirigent.
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Form anden indledede Beretningen med at mindes de M edlem m er  
og Hustruer, som i Aarets Løb var afgaaet ved D øden: Fruerne Axel 
Axelsen, Heinrich Miiller og Sophia Jensen, samt Restauratørerne Jens 
Andersen, Rud. Andersen og Erik Balle.

Derefter omtalte han Kokke-Overenskomsten og Tjener-Overens

komsten, om hvilken sidste der herskede en Del Misfornøjelse, fordi 
enkelte af dens Paragraffer fortolkedes forskelligt.

Diskussionen om  de lave Priser, udtalte Form anden, maatte ses 
paa Baggrund af de strenge Tider, m en han anbefalede det størst 
mulige Sam m enhold og fraraadede M edlem m erne at gaa ud i en 

haabløs Konkurrence.
Med Hensyn til Drikkepengene mente han ikke, at denne L øn

ningsform lader sig afskaffe for Restauranternes V edkom m ende; det 
lader sig bedre gøre paa Hotellerne.

Om Fællesudvalget udtalte han, at dettes Arbejde havde været 
til stor Nytte, ikke mindst fordi m an i det forløbne Aar havde handlet 
i Forstaaelse med de tre andre Foreninger, Korporationen, Frederiks

berg Restauratørforening og Hotelværtforeningen for Danm ark.

Endvidere omtalte han Forbudet m od udenlandske Musikere, 
nogle af Toldvæsenet indførte Lettelser i Restauratørernes Regnskabs

førelse, samt det store og gavnlige Arbejde, der udføres af Fælles

udvalget af 1. Marts 1917.

Nævnte Udvalg, for hvilket Direktør Chr. Olesen, De Danske 
Spritfabriker, er Form and, kom som bekendt til Verden paa et Tids

punkt, da Forbudsfanatikerne, takket være den dasiddende afholds- 
venlige og svage Regering, havde store Chancer for at styrte vort Land  
i Ulykke.

Efter en kortvarig Diskussion toges Beretningen til Efterretning, 
hvorpaa Kassereren aflagde Regnskabet og fik Decharge for samme.

Dernæst fik Formanden paany Ordet for at aflægge Beretning 
om Lærlingeskolen, og bagefter aflagde Restauratør Chr. 77?. Larsen 
Beretning om  »H otel- og Restaurationstidende«.

Og herefter fandt Valgene Sted.

Direktør F. L. Villoft genvalgtes enstemmigt til Formand.

Som Bestyrelsesmedlemmer genvalgtes Direktør Poschmann og 
Restauratør Helmersen og nyvalgtes Direktør Valdemar Nielsen, Palace
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Hotel, sidstnævnte i Stedet for Direktør Nimb, der havde nedlagt sit 
Mandat. Disse Valg var ogsaa enstemmige.

Under »Eventuelt« bragte Direktør Frantz Christensen Bestyrelsen 
en Tak for det store Arbejde, den udførte til Gavn for M edlem m erne  
og Erhvervet. Han haabede, at den vilde arbejde ben til at faa Told  

og Afgifter nedsat.

Og endelig skal jeg anføre, at M edlem m erne sendte et Telegram

ØSTERBRO STATIONS BAR —  Knud Pagh.

til Direktør Wunscli, som paa Grund af Sygdom var forhindret i at 
deltage i Generalforsamlingen.

Efter Generalforsamlingen konstituerede Bestyrelsen sig m ed Di

rektør Poschmann som Næstformand og Kasserer og Direktør Aage 
A. Christensen som Sekretær.

1932— 1933.

Paa et Bestyrelsesmøde den 18. April vedtoges det at yde Turist

foreningen for Danm ark et Tilskud paa 200 Kr-

Den 26. Maj afholdtes M edlem sm øde i Palace Hotel.

Ved denne Lejlighed optoges Direktør C. C. Klestrup som Medlem  
af Foreningen.
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Et af Restauratør Otto Bock fremsat Forslag om at afholde nogle 
Eftermiddagsmøder vandt ingen Tilslutning. Form anden mente, at 
der var Møder nok iforvejen, og at M edlem m erne blot kunde kom m e  
til de ret hyppige M edlem sm øder, hvor alle Sager af Interesse behandles.

Herefter refererede Form anden en Tjenersag fra Hotel d ’Angle

terre, i hvilken Forbindelse han foreslog snarlig Opsigelse af Over

enskomsten med Tjenerforeningen,

Fn af Restauratør Riul. Svarrer for Foreningen indanket Sag 
med hans Serveringsdamer havde Bestyrelsen afvist, da han har ud

meldt sig af Foreningen.

Restauratør Kitazewsky omtalte nogle Voldgiftssager, som var 
afsluttet i de paagældende Restauratørers Favør, og endelig fortalte 
Direktør Wunsch nogle Erindringer fra en Rejse i Finland.

Paa et Bestyrelsesmøde den 5. Oktober indledede Form anden  
Mødet med at mindes Direktør Oluf Christensen, der lige var afgaaet 
ved Døden. Han fremhævede den afdøde Direktørs store Indsats i 
Faget, og Bestyrelsen vedtog at give Møde in pleno ved Jordefærden.

løvrigt behandledes en intern Sag m ellem  Fællesudvalgets F or

mand og en Restauratør.

Den 24. Oktober afholdtes M edlem sm øde i Arbejderforeningen  
af 1860’ Lokaler.

Ogsaa dette Møde indlededes med en Mindetale over Direktør 
Oluf Christensen, idet Form anden tilføjede, at hele Bestyrelsen havde 
bivaanet Begravelsen, ligesom Foreningen havde sendt Krans til Baaren.

A f Formandens Meddelelser skal jeg derpaa anføre :

at Bestyrelsen havde lykønsket Direktør Arne Petersen paa hans 
70 Aars Fødselsdag,

at den havde sendt Krans til Restauratør Rasmus Andersens Baare, 
at den ligeledes havde sendt Krans til Fru Arne Petersens Baare, 
og endelig at den havde lykønsket Direktør Niels Jensen, St. T ho
mas, da han fyldte 50 Aar.

Fra Lederen af en herværende Vinstue forelaa Anm odning om  
Optagelse. Bestyrelsen fandt ikke, at han hørte hjem m e i Hotelvært- 
og Restauratørforeningen, og det vedtoges enstemmigt at nægte ham  
Optagelse.
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Endvidere vedtoges det, ligeledes enstemmigt, at opsige saavel 
Tjenernes som Kokkenes Overenskomst.

Og man enedes om at fastholde Køkkenchefernes Hel til at ind

træde i Arbejdsledernes Organisation, hvilket Dansk Kokkeforening 

havde sat sig imod.

Efter at Form anden dernæst havde slaaet til Lyd for, at de køben

havnske Foreninger burde have Ret til at ordne deres egne Sager lige-

Hotel- og Restaurationsindustriens Lærlingeskole. 
Fra Eksamen 1932.

som Provinsforeningerne udenom Centralforeningen, der kun skulde 
træde til paa Anm odning, gik han over til at omtale Overenskomsten  
vedrørende det projekterede udvidede Fællesudvalg.

Herom udspandt der sig en længere Diskussion, idet man fra 
liere Sider ankede over, at Korporationen vilde blive for stærkt re

præsenteret i Udvalget. 1 Stedet for 7 Mandater foreslog Direktør 
Frantz Christensen, selv 0111 det skulde medføre en Sprængning af 
Forhandlingerne, at Korporationen skulde nøjes m ed 5 Mandater, og 
da dette Forslag sattes til Afstemning, blev det vedtaget med alle 
Stem m er m od Bestyrelsens.

157



Endelig anbefalede Direktør Frantz Christensen, at der til Fælles

udvalgets Assistance ansattes en yngre Jurist, uden at man dog kom  

nærmere ind paa denne Tanke.

Den 2. Decem ber afholdtes ekstraordinær Generalforsamling paa 
Den kgl. Skydebane med følgende Dagsorden:

1. Valg af Dirigent.

2. Forslag til Forretningsorden for det 
udvidede Fællesudvalg.

3. Overenskomsterne.

4. Eventuelt.

Direktør Vilh. Svendsen valgtes til Dirigent og gav Ordet til For

manden, der gennemgik Forretningsordenen og anm odede om  Be

myndigelse til at underskrive denne.

Bestyrelsen fik den ønskede Bemyndigelse enstemmigt.

Derefter refererede Form anden de 6 Foreningers Bestyrelsers 
Møde i Bestaurant W ivex , hvor det vedtoges at opsige Overenskom 

sten med Tjenerne til Ophør den 1. April 1933.

Det vedtoges enstemmigt at give Bestyrelsen Mandat til at op

sige nævnte Overenskomst.

I denne Forbindelse vedtoges det, at Bestyrelsen skal kunne 
idømme et Medlem , som maatte bryde Sam m enholdet under en K on

flikt, en følelig Bøde. Og det anbefaledes, at de andre Principalfor

eninger bør vedtage en analog Bestemmelse.

Dernæst diskuteredes Betimeligheden at ogsaa at opsige Over

enskomsten m ed Dansk Kokkeforening. Spørgsmaalet belystes fra alle 
Sider, og det viste sig, at der var mest Stemning for Opsigelse. Denne 
blev da ogsaa vedtaget, dog ikke enstemmigt.

Direktør Frantz Christensen vendte tilbage til den af ham frem
satte Tanke paa M edlemsmødet den 24. Oktober og foreslog, at der 
snarest ansættes en fastlønnet Sagfører, som daglig kan være til Stede 
paa Foreningernes Bureau.

Og endelig vedtoges det fremtidigt at forbyde Arbejderorganisa

tionernes Tillidsmænd Adgang til Forretningerne for at optage Rap

porter eller afhøre Personalet.

Den ordinære Generalforsamling afholdtes den 9. Februar paa 
Den kgl. Skydebane med Restauratør M. Kitazewsky som Dirigent.
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A f Beretningen, der som sædvanlig blev aflagt af Form anden, 

skal jeg anføre følgende:

Et fra Restauratør Otto Bock fremsendt Forslag om  Fagbladenes 
Sam menslutning var blevet henvist til Bladudvalget,

Overenskomstopsigelserne var kendt ugyldige paa Grund af Be

geringens Indgriben, i hvilken Forbindelse Formanden omtalte nogle 
usømm elige Skriverier i Tjenernes Organ,

Hotel- og Restaurationsindustriens Lærlingeskole. 
En Undervisningstime.

Bestyrelsen havde bevilget Turistforeningen 200 Kr. for 1933,

I Anledning af nogle uartige Artikler i »Afholdsdag'bladet« var 
der indsendt en Protestskrivelse til Regeringen,

Direktør Aage Poschmann var paa Foreningens Vegne indtraadt 
som  Medlem af Foreningen af Telefonabonnenter,

Fiskehandlerne havde protesteret m od, at Fiskeforretningerne ved 
Gam m el Strand leverer Fisk til Restauranterne om  Søndagen, 

Østersprisernes bestandige Stigen,

Og et af Fællesudvalget afgivet Responsum , hvori der paa Fagets 
Vegne protesteres m od, at der gives Akkord til Virksomheder, som  
drives af Ikke-Fagfolk, der end ikke kan udrede Skatter og Afgifter.
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Forinden Beretningen toges til Efterretning, fandt der en Debat 
Sted m ellem Restauratør Otto Bock og Direktør Wunsch i Anledning  
af den af en Kreds af Restauratører udenom Organisationerne frem

sendte Protest m od »Koda«, ligesom sidstnævnte meddelte, at Central

foreningens Ulykkesforsikringsselskab fra 1. Januar at regne var over- 
gaaet til Arbejdsgivernes Ulykkesforsikringsselskab.

Herefter forelagde Kassereren Regnskabet, og da der var givet 
Decharge for dette, aflagde Form anden Beretning om  Lærlingeskolen.

Elevernes Tal var 216, og til den forestaaende Eksam en indstilles 
36 Kokkeelever og 30 Tjenerelever. Gennem Arbejdsministeriet var 
det lykkedes Skolen at faa 2 Elever sendt til Paris, og m an arbej

dede ihærdigt paa at faa flere anbragt.

Efter at Restauratør Chr. Th. Larsen dernæst havde aflagt Be

retning om »H otel- og Bestaurationstidende«, vedtoges nogle Lov

ændringer, som man ¡forvejen havde haft Lejlighed til at sætte sig 

ind i.

Og saa skred man til Valg.

Bestyrelsesmedlemmerne, Direktørerne Aage A. Christensen og 
Valdemar Nielsen genvalgtes enstemmigt.

Under »Eventuelt« opfordrede Direktør Vi Ih. Svendsen Bestyrel

sen til at holde M edlem m erne a jour med alt, hvad der foregik med 
Hensyn til »Koda«, som man synes, ikke med Urette, at have et 
særlig godt Øje til.

1933—193*.
Den 17. Marts afholdtes M edlem sm øde i Haandværkerforeningens 

Lokaler (Moltkes Palæ).

Formanden bød Velkom m en og meddelte bl. a., at Konditor

foreningen i en Skrivelse havde gjort Rede for Grundene til, at den 
havde deltaget i Bagernes Udstilling i September 1933, at Tjener

organisationerne havde fremsendt et Forslag til Overenskomst, og at 
Kogekunst-Udstillingen 1934 er under Forberedelse.

Endelig meddelte han, at Direktør Aage A. Christensen havde 
ønsket at udtræde af Bestyrelsen, hvorfor Hotelforpagter S. P. A. Søren
sen var indtraadt i Stedet for.

I Tilknytning til denne Meddelelse foreslog Form anden at ud
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nævne Hr. Aage A. Christensen til Æ resm edlem  i Foreningen, og da 
Forslaget enstemmigt var vedtaget, holdt han en overordentlig smuk  
Tale, hvori han fremhævede det nye Æ resm edlem s mange og store 
Fortjenester, hvorhos han lil Slut højtideligt overrakte ham et kali- 

graferet Diplom  som Tegn paa hans Værdighed.

M edlem m erne paahørte staaende Formandens Tale, som de led-

Hotel- og Restaurationsindustriens Lærlingeskole. 
Ved Eksamensafslutningen 1932.

sagede med en kraftig Klapsalve, og da dette spontane Bifald langt 
om  længe havde lagt sig, takkede Hr. Aage A. Christensen stærkt 

bevæget for den ham viste Æ re :

»I denne Forening, sagde han, har jeg efter ringe Evne 
ydet, hvad jeg kunde til Gavn for mit Fag, og jeg har gjort 
det med Lyst og Glæde, men hvad der var vigtigst for mig var, 
at jeg i denne Kreds har fundet mine bedste Venner«.

Disse bramfri og derfor dobbelt smukke Ord paafulgtes af en ny 
Hyldest.
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Inden Mødet hævedes, diskuterede man nogle af de Spørgsmaal, 
som  Form anden havde fremført, og under Fællesmaaltidet efter Møde-t 
var Hr. Aage A. Christensen Genstand for endnu en Ovation.

Den 16. Maj afholdtes ekstraordinær Generalforsamling i Loka

lerne i Trom m esalen, angaaende det af Tjenerne rejste Feriepenge- 

spørgsmaal.
Formanden oplæste Konklusionen af den i Sagen faldne Opm ands

kendelse, samt nogle Skrivelser, hvis Indhold han kom menterede. 
Han refererede ligeledes de med Tjenerne førte Forhandlinger og 
gennemgik et fra sidstnævnte modtaget Forslag til Ordning af Ferie- 
spørgsmaalet, hvorefter han udbad sig Forsamlingens Standpunkt.

Efter en forholdsvis kort Diskussion, hvorunder Form anden an

befalede Forhandling, enedes man om at bemyndige Bestyrelsen til 
at forhandle om  en ny Overenskomst, samt løste den fra Forpligtelsen  
til at forhandle videre om  Feriespørgsmaalet.

Forannævnte Spørgsmaal fandt forøvrigt sin Afgørelse paa en 
nv ekstraordinær Generalforsamling, der afholdtes i W einolds Lokaler 
den 4. Juli med nedenstaaende Dagsorden:

1. Forhandlinger med Københavns Tjenerforening angaaende 
Overenskomsten, derunder Feriepenge-Spørgsmaalet.

2. Forslaget fra Restauratørforeningen for København og Omegn  
om Ansættelse af en Forretningsfører.

Direktør Aage A. Christensen valgtes til Dirigent, og da Em nerne  
var drøftede paa et iforvejen afholdt Fællesmøde, kunde Dirigenten  
straks sætte Spørgsmaalene til Afstemning.

Generalforsamlingen forkastede enstemmigt Tjenernes Forslag til 
en ny Paragraf 16 i Overenskomsten, ligesom den enstemmigt for

kastede enhver yderligere Diskussion om  Feriepenge-Spørgsmaalet.

Med Hensyn til Punkt 2 bemyndigede Generalforsamlingen Be

styrelsen til at ordne dette Spørgsmaal sammen med de andre Be

styrelser indenfor Fællesudvalget.

Forannævnte §  16 lød saaledes: .

»Serveringspersonalet erholder efter 1 Aars Ansættelse (uden

Afbrydelse) 8 Dages Ferie, efter 2 Aars Ansættelse (uden Af

brydelse) 14 Dages Ferie. Ferien skal gives i en samlet Periode
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i Tiden mellem 1. April og 30. September. Principalforeningerne 
forpligter sig til et Aar efter Overenskomstens Underskrift at 

optage Forhandling om Betaling af Feriepenge.«

Udenfor Dagsordenen besvarede Form anden et Spørgsmaal ved

rørende Organisationernes Kontingent til Fællesudvalget.

Paa et Bestyrelsesmøde den 20. September vedtoges det at festlig

holde Foreningens 50 Aars Fødselsdag, ligesom det vedtoges at af

holde en Kogekunst-Udstilling i Tivoli i Efteraaret 1934.

I Stedet for Direktør Wald. Aleisen, Palace Hotel, der havde an

modet om  at blive løst fra sine Hverv i Foreningen og ved Hotel- 
og Restaurationsindustriens Lærlingeskole, opfordredes Suppleanten, 
Direktør L. P. Hemmingsen, til at indtræde i Bestyrelsen, medens 
Hotelforpagter S. P. A. Sørensen udpegedes til at overtage Hvervet 
som Foreningens Repræsentant ved Lærlingeskolen.

Endvidere vedtog Bestyrelsen at tilraade, at Foreningen stiller 
10.000 Kroner til Raadighed for den paatænkte Hotelbank, saafremt 

det lykkes at realisere Projektet.

Og endelig fastsatte m an Dagsordenen for en ekstraordinær Gene

ralforsamling, beram m et til Afholdelse i St. Thom as Selskabslokaler 

den 13. Oktober.

Til denne Generalforsamling, der dirigeredes af Direktør C. Søren
sen, var der ikke mødt saa mange M edlem m er, som man kunde have 
ventet i Betragtning af de ikke uvigtige Spørgsmaal, som skulde af

gøres.

Efter at Form anden havde budt Velkom m en, holdt han en smuk  
Mindetale over de to afdøde M edlem m er, Restauratørerne Heinrich 
Midler og Valdemar Nicolaj sen.

Førstnævnte var bedst kendt fra Müllers Hotel i Nørrefarimags- 
gade og Søpavillonen, medens sidstnævnte var mangeaarig Indehaver 

af Slotspavillonen paa Roskildevej.

Derefter meddelte Form anden, at Direktør L. P. Hemmingsen var 
indtraadt i Restyrelsen i Stedet for Direktør Wald. Nielsen, som havde 
nedlagt sit Mandat.

Umiddelbart efter drøftedes Foreningens forestaaende 50 Aars 
Jubilæum med det Resultat, at et af Bestyrelsen skitseret Forslag til 
Dagens Højtideligholdelse enstemmigt godkendtes.
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Endvidere fik Bestyrelsen —  ligeledes enstemmigt —  Mandat til 

at drage Omsorg for Afholdelsen af den planlagte Kogekunst-Udstil

ling i Efteraaret 1934, ligesom Forsamlingen bemyndigede Bestyrelsen 
til af Foreningens Midler at stille dennes Part af Garantisummen til 

Disposition.
Det næste Punkt paa Dagsordenen var den foranomtalte Motel- 

bank. Form anden forklarede Tanken med Banken, og efter at Direk

tør Wunsch havde fremsat nogle supplerende Oplysninger, vedtog For

samlingen, paa Formandens Forslag, at Foreningen indskyder 10.000 

Kroner i det projekterede Foretagende.

Ogsaa denne Vedtagelse var enstemmig.

Endelig oplyste Form anden, at Bestyrelsen paatænker at indrette 
et Kartotek i Lighed med det af Korporationen indførte, samt at man 
foreløbig ikke agter at søge Kontingentet forhøjet.

Den 30. Novem ber afholdtes Bestyrelsesmøde paa Den kgl. Skyde

bane.

Ved denne Lejlighed vedtog man hl. a. forskellige Enkeltheder 
med Hensyn til det i Arbejde værende Jubilæums-Festskrift.

Endvidere vedtog man at anmode Foreningens Æ resm edlem , 
Direktør Aage A. Christensen om  fortsat at repræsentere Foreningen  
i Fællesudvalget. Hr. Aage A. Christensen havde nemlig ment det 
rigtigst at stille sit Mandat til Baadighed.

Og endelig vedtoges det at afholde et M edlem sm øde i Søpavil

lonen den 14. December.

Paa dette Møde drøftede man navnlig den kom m ende Kogekunst- 
Udstilling, der havde været til Behandling i Fællesudvalget, og hvorom  
Formanden gav M edlemmerne en Bække interessante Oplysninger.

I et Spørgsmaal vedrørende Lærlingeuddannelsen sluttede For

samlingen sig til det af Form anden fremsatte Synspunkt.

Og paa given Foranledning oplyste Form anden til Slut, at der 
efter Xytaar vilde blive taget fat paa Centralforeningens Reorganisation.

Medio December Maaned blev Foreningens Form and, Direktør 
F. L. Yiltoft, udnævnt til Vieekonsul for Letland i Aarhus.

Den 23. Januar 1934 afholdtes Bestyrelsesmøde i Hovedbane- 
gaardens Restaurant.

Efter at Formanden havde oplyst, at Hotelværtforeningen for 
Danmark havde opgivet at deltage i den vedtagne Kogekunst-Udstil
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ling, og at Dansk Kokkeforening havde opsagt Overenskomsten med 
de kontraherende Foreninger, udarbejdede m an Dagsordenen for den 
k o m m ende o r di nære (ie n er a 1 for sa m 1 i n g.

løvrigt skete der intet.

Den afsluttende ordinære Generalforsamling fandt Sted paa Den 
kgl. Skydebane den 16. Februar med Fællesudvalgets Sekretær som  

Dirigent.
Efter at Form anden havde aabnet Generalforsamlingen, optoges 

Direktørerne Louis Christensen, Emil Hansen og Knud Petersen som  

M edlem m er af Foreningen.

Straks efter fik Form anden Ordet for at aflægge Beretning om  

Foreningens Virksom hed.

Han mindedes først de M edlem m er og Hustruer, der var afgaaet 
ved Døden siden forrige Generalforsamling, og resumerede dernæst 

de Sager, som Fællesudvalget havde beskæftiget sig med i den senere 
fid. I sammentrængt Form  omtalte han endelig den illoyale K on

kurrence, som Restauratørerne er Genstand for fra forskellig Side, 
Beskatningen af Garderobeafgiften, Middagen paa Den kgl. Skydebane 
i Anledning af det forestaaende Jubilæum, samt den kom m ende  
Koge k uns t- U dsti 1 li ng.

1 Forbindelse med det sidste Punkt anmodede han Direktør 
Wunsch om at afholde Centralforeningens Delegeretmøde, medens 
Udstillingen er aaben.

Da Kassereren havde aflagt Regnskab og faaet Decharge for 
sam m e, fik Form anden atter Ordet for som Forstander for Lærlinge- 
skolen at aflægge Beretning om dennes Virksom hed.

Og efter at Restauratør C hr. Th. Larsen dernæst havde aflagt 
Beretning om »H otel- og Restaurationstidende«, skred man til de 
lovbefalede Valg.

Formanden og de afgaaende Bestyrelsesmedlemmer, Herrerne 
Aage Poschmann og II. E. IIelmersen, genvalgtes med Akklamation.

Under »Eventuelt« drøftedes Limfjordsøsters Kompagniets Hold

ning overfor Bestå ura tør C hr. Krog. Forsamlingen, hvis Stemning 
ikke var Kompagniet gunstig, krævede med stor Styrke, at Central

foreningen skulde tage denne Sag op til Behandling.

Og herefter hævedes Generalforsamlingen.
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Herm ed er Forhandlingsprotokollen udtomt, og det er da mit 
Haab, at det Billede af Hotelvært- og Restauratørforeningens indre 
Liv, som jeg efter bedste Evne har forsøgt at oprulle, maa bibringe 
mine ærede Læsere det rette Begreb om  den enorme Betydning, som  
den jubilerende Forening har haft for Hotel- og Restaurationsindu

striens Udvikling herhjem m e.
Maatte det mit Haab gaa i Opfyldelse, har mit beskedne Arbejde 

ikke været forgæves.

For mig personlig hersker der ikke Tvivl om , at Hotelvært- og 
Restauratørforeningen har en ikke uvæsentlig Andel i, at det danske 
Hotel- og Restaurationserhverv staar paa saa højt og hæderligt et 

Stade, som det gør.

Hotelvært- og Restauratørforeningen har i et halvt Sekel været 
et lysende Eksempel for Faget; gid den maa gaa en ny straalende 

50-aarig Periode i M øde!




